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W dniu �8 marca �008 
roku odbyła się XXVII Sesja 
Rady Miejskiej w Staszowie.

Tematami obrad było 
między innymi: podjęcie 
uchwał w sprawie:

a) powołania Sekretarza 
Miasta i Gminy Staszów, 

b) udzielenia przez Gminę 
Staszów pomocy finansowej 
Powiatowi Staszowskiemu na 
realizację inwestycji pn.: „Prze-
budowa dróg powiatowych 
ulic: Langiewicza i 11 – go 
Listopada w Staszowie od km 
0 +700 do km 3 + 051”,

(Radni zadecydowali, że 
z budżetu gminy zostanie 
udzielona dotacja na ten cel 
w kwocie do 1 420 000 zł, co 
stanowi 20% wartości sza-
cunkowej inwestycji.)

c) udzielenia przez Gminę 
Staszów pomocy finansowej 
Powiatowi Staszowskiemu 
na realizację inwestycji pn.: 
„Przebudowa odcinka drogi 
powiatowej nr 0785T Zim-
nowoda – Smerdyna od km 5 
+050 do km 6 + 650”,

(Rada Miejska uchwaliła, 
że na tą inwestycję zostanie 
przeznaczone do 150 000 
zł, co stanowi 50% wartości 
szacunkowej zadania.)

d) udzielenia przez Gminę 
Staszów pomocy finansowej 
Powiatowi Staszowskiemu 
na realizację inwestycji pn.: 
„Przebudowa odcinka drogi 
powiatowej nr 0786 T Jurko-
wice- Wiśniówka – II etap od 
km 6 + 253 do km 9+053”,

(Na powyższe zadanie 
na lata 2008 - 2010 radni 
uchwalili, że z kasy gmin-
nej wydatkowane będzie do  
560 000 zł. Kwota ta stanowi 
14,74% wartości szacunkowej 
inwestycji.)

e) wprowadzenia zmian 
w budżecie Miasta i Gminy 
Staszów na 2008 rok,

f) ustalenia najniższego 
wynagrodzenia zasadniczego 
w I kategorii zaszeregowania 
i wartości jednego punktu 
w złotych dla pracowników 
Ośrodka Sportu i Rekreacji w 
Staszowie,

g) ustalenia Regulaminu 
wynagradzania nauczycieli 
zatrudnionych w szkołach i pla-
cówkach oświatowych prowa-
dzonych przez Gminę Staszów 
oraz wysokości nauczyciel-
skiego dodatku mieszkanio-
wego i szczegółowych zasad 
jego przyznawania,

h) nadania odznaki oko-
licznościowej: „Zasłużony dla 
Miasta”,

i) wyrażenia zgody na zain-
stalowanie tablicy na murach 
kościoła p. w. Przemienienia 
Pańskiego w Wiśniowej upa-
miętniającej dwusetną rocznicę 
Uchwalenia Konstytucji 3-go 
Maja na okoliczność rewalory-
zacji w.w. kościoła,

j) wyrażenia zgody na naby-
cie nieruchomości gruntowej,

k) wyrażenia zgody na 
zastosowanie bonifikaty przy 
sprzedaży lokalu mieszkalnego 
w budynku komunalnym,

l) wprowadzenia zmian 
w Uchwale Nr XVII/128/07 z 
dnia 25 września 2007 roku 
w sprawie sprzedaży lokali 
mieszkalnych w budynkach 
komunalnych stanowiących 
własność Gminy Staszów,

m) wyrażenia zgody o loka-
lizacji salonu gier na automa-
tach.

Wszystkie uchwały zostały 
przyjęte jednogłośnie. 

Następnie przewodnicząca 
Henryka Markowska udzieliła 
głosu płk Tadeuszowi Zawi-
stowskiemu – Kombatantowi 
Związku Rzeczypospolitej Pol-
skiej i Byłych Więźniów Poli-
tycznych. Pułkownik podzię-
kował za zaproszenie na sesję, 
jednocześnie wyraził swoją 
radość z tego, że mógł spełnić 
swój kombatancki obowiązek. 
W ramach podziękowania za 
współpracę z kombatantami 
wręczył zasłużonym odznacze-
nia. Odznaczeniem tym zostali 
wyróżnieni Burmistrz Miasta 
i Gminy Staszów Andrzej 
Iskra i wicestarosta staszowski 
Andrzej Kruzel. 

Interpelacje na piśmie zło-
żyli radni: Jan Sajda, Ireneusz 
Kwiecjasz, Dariusz Kubal-

ski. Jeden wniosek zgłosiła 
przewodnicząca RM Henryka 
Markowska.

Podczas sesji powołano 
nowego Sekretarza Miasta i 
Gminy Staszów. Został nim 
Sławomir Mikula dotychcza-
sowy audytor wewnętrzny 
UMiG w Staszowie. 

Sławomir Mikula powie-
dział, że dotychczasowe obo-
wiązki audytora pełnił od maja 
2005 roku. Wcześniej pracował 
przez ponad 4 lata w Urzę-

dzie Skarbowym w Staszowie. 
Podziękował burmistrzowi i 
Wysokiej Radzie za zaufanie 
jakim go obdarzono. Dodał, 
że funkcja sekretarza jest dla 
niego wyróżnieniem i jedno-
cześnie wyzwaniem do speł-
nienia powierzonej misji. Pod-
czas swojej wypowiedzi dodał, 
że jest przekonany, że przy 
pomocy burmistrza i Wysokiej 
Rady podoła wyznaczonym mu 
obowiązkom.

Burmistrz Andrzej Iskra składa gratulacje nowomianowanemu 
sekretarzowi Sławomirowi Mikuli 

Radny Stanisław Altenberg, poinfor-
mował, na XXVIII sesji RM, że w dniu 
28 kwietnia 2008 został założony Klub 
Radnych pod nazwą Porozumienie. W skład 
nowego klubu wchodzą: Stanisław Altenberg 
– przewodniczący, Ireneusz Kwiecjasz – 
wiceprzewodniczący, Józef Bryk – sekretarz, 
Jan Sajda skarbnik, członkami są: Henryka 
Markowska, Jerzy Krauze, Roman Lasota, 
Władysław Henryk Makuch i Bonifacy 
Wojciechowski.

Płk Tadeusz Zawistowski ze „Związku Kombatantów RP i Byłych 
Więźniów Politycznych” wręczył burmistrzowi Andrzejowi Iskrze 

odznakę za wzorową współpracę
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W dniu 28 kwietnia 2008 r. w Urzę-
dzie Miasta i Gminy w Staszowie odbyła 
się XXVIII Sesja Rady Miejskiej. Było to 
jedno z najważniejszych posiedzeń radnych 
w roku. Głosowano nad udzieleniem bur-
mistrzowi absolutorium z tytułu wykona-
nia budżetu za 2007 r.

Obrady rozpoczęły się od przedstawienia 
przez kierownik EZ Norberta Krzystanka  
sprawozdania z realizacji i rozliczenia środ-
ków finansowych z Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych za 2007 rok. Kierownik zre-
ferował również sprawozdanie z realizacji i 
rozliczenie środków finansowych z Gminnego 
Programu Przeciwdziałania Narkomanii za 
2007 rok. 

Sprawozdanie z wykonania budżetu 
Miasta i Gminy Staszów za 2007 rok odczy-
tała skarbnik Miasta i Gminy Staszów Joanna 
Pokora.

Kolejnym punktem obrad było wystąpie-
nie burmistrza Staszowa Andrzeja Iskry, w 
którym między innymi powiedział.

„Ubiegłoroczny budżet wykonywany był 
zgodnie z przyjętą wcześniej zasadą ogólną 
- tj. zasadą zrównoważonego rozwoju. Jeśli 
inwestowaliśmy to zarówno w środowisku 
miejskim jak i wiejskim. Remontowaliśmy 
obiekty, chodniki, ulice w mieście i na wsi. 
Wykonanie zadań było możliwe dzięki zaan-
gażowaniu pracowników urzędu, a przyjęty 
zakres został zrealizowany”.

Ponadto burmistrz mówił o wzroście 
dochodów budżetu gminy, które były więk-
sze o 1,29% w porównaniu z rokiem 2006, 
zmniejszeniu zaległości podatkowych o 430 
tys. Dzięki obniżeniu podatków zauważalny 
jest rozwój przedsiębiorczości - mówił. Upo-
rządkowano kwestie związane z utrzymaniem 
obiektów oświatowych. 

Burmistrz w swojej wypowiedzi nad-
mienił o rozpoczęciu prac inwestycyjnych 
związanych z projektem „Sanitacji rzeki 
Czarnej Staszowskiej”. 

Następnie Piotr Kasperkiewicz Przewod-
niczący Komisji Rewizyjnej RM odczytał 
uchwałę Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
sprawie pozytywnej opinii o sprawozdaniu z 
wykonania budżetu Miasta i Gminy Staszów 
za 2007 r. Ponadto przedstawił wniosek 
Komisji Rewizyjnej RM w tym temacie, który 
został  również pozytywnie zaopiniowany 
przez RIO. 

Radny Władysław Henryk Makuch 
wyraził wątpliwości co do prawidłowości 
funkcjonowania Komisji Rewizyjnej i zade-
klarował, że będzie głosował przeciw udzie-
leniu absolutorium. 

Radny Stanisław Altenberg przedstawił 

stanowisko klubu radnych „Porozumienie” 
informując, że klub ten będzie głosował prze-
ciw udzieleniu burmistrzowi absolutorium.

Radny Czesław Maciej Dyl przewod-
niczący klubu radnych „Strażaków” oraz 
Dariusz Kubalski przewodniczący klubu 
„Przyjazna gmina” zadeklarowali, że radni 
tych klubów po uwzględnieniu pozytywnej 
opinii RIO w sprawie wykonania budżetu, 
będą głosować za udzieleniem absolutorium.

W głosowaniu udział wzięli wszyscy 
radni RM przy czym (z klubów radnych: 
„Strażacy”, „Przyjazna gmina” i jeden nie-
zrzeszony) 12 było za, natomiast (z klubu 
„Porozumienie”)  9 głosowało przeciw udzie-
leniu burmistrzowi absolutorium. 

Ponadto radni podjęli uchwały w spra-
wach:

a) udzielenia poręczenia w formie 
zabezpieczenia spłaty w postaci weksla „in 
blanco” pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Kielcach dla Przedsiębiorstwa Gospodarki 
Komunalnej i Mieszkaniowej w Staszowie 
Spółka Gminy  z ograniczoną odpowiedzial-
nością,

b) zabezpieczenia w formie „weksla in 
blanco”,

c) wprowadzenia zmian w budżecie 
Miasta i Gminy Staszów na 2008 rok,

d) dokonania zmian w Uchwale nr 
VIII/44/07 Rady Miejskiej w Staszowie z 
dnia 28 lutego 2007 roku w sprawie powołania 
komisji dyscyplinarnych I i II instancji orzeka-
jących za naruszenie obowiązków przez mia-
nowanych pracowników samorządowych,

e) dokonania zmian w Uchwale nr 
IX/58/07 Rady Miejskiej w Staszowie z dnia 
30 marca 2007 roku w sprawie powołania 
Rady Programowej Pisma Samorządowego 
„Monitor Staszowski”, 

f) nadania odznaki okolicznościowej 
„Zasłużony dla Miasta”,

g) zmiany Uchwały nr IX/57/07 Rady 
Miejskiej w Staszowie z dnia 30 marca 2007 
roku w sprawie powołania Komisji ds. opinio-
wania kandydatów do odznaczenia odznaką 
okolicznościową „Zasłużony dla Miasta”,

h) wyrażenia zgody na nabycie nierucho-
mości gruntowych,

i) wyrażenia zgody na wniesienie aportem 
do spółki z ograniczoną odpowiedzialnością 
p.n. „Zakład Gospodarki Odpadami Komu-
nalnymi” w Rzędowie mienia w postaci 
nieruchomości gruntowej oraz objęcia w 
zamian udziałów .

Podczas sesji cztery interpelacje na piśmie 
złożył radny Władysław Henryk Makuch 
oraz jeden wniosek przedłożyła radna Beata 
Gajek – Dyl.

sesja absolutoryjna



4 MONITOR STASZOWSKI NR 3 (131) / 2008

Po przerwie rozpoczęła 
się jubileuszowa część sesji 
z okazji 483. rocznicy nada-
nia praw miejskich Staszo-
wowi.

Uroczystości zaczęły się 
od wprowadzenia sztandaru 
Rady Miejskiej i odegrania 
hy m nu pa ń s t wowego  or a z 
hejnału Staszowa.

Przewodnicząca RM Hen-
r yk a  Ma rkowsk a  pow it a ła 
przybyłych gości w osobach: 
Posła na Sejm RP - Krzysztofa 
Lipca, Wicewojewodę Świę-
tokrzyskigo - Pawła Żołądka, 
przedstawiciela Urzędu Mar-
szałkowskiego - Zbigniewa 
B a n a ś k i e w i c z a ,  s t a r o s t ę 
s t aszowsk iego -  Romualda 
Garczewskiego, burmist rza 
Staszowa - Andrzeja Isk rę, 
wicestarostę staszowskiego 
- Andrzeja Kruzla, radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego Wie-
s ława Woszcz y nę i  Józefa 
Bąka, ks. kan. Edwarda Zie-
lińskiego, komendanta PSP w 
Staszowie - Grzegorza Cie-
pielę, zastępcę komendanta 
Policji Andrzeja Sałatę. 

W swoich wystą pieniach 

goście złożyli życzenia miesz-
kańcom naszego grodu. 

Następnie Krzysztof Lipiec, 
Piotr Żołądek, Andrzej Iskra 
wręczyli pani Alinie Kubik 
okol i cz no ś c iową  o d z n a kę 
„Zasłużony dla Miasta”.

Odbyły się również występy 
a r t ys t ycz ne,  w w ykonan iu 
wychowanków Staszowskiego 
Ośrodka Kultury. 

Potem zgromadzeni prze-
sz l i  n a  Ry nek ,  gd z ie  p o d 
ratuszem przy tablicy Augusta 
Aleksandra Czar toryskiego 
złożono wiązanki kwiatów.

z okazji 483. rocznicy 
nadania praw miejskich dla 
Staszowa Staszowski ośrodek 
Kultury przygotował konkurs 
wiedzy dla uczniów szkół pod-
stawowych i gimnazjalnych z 
miasta i gminy. Turniej odbył 
się 28 i 31 marca na sali wido-
wiskowej. 

Uczestnicy musieli przebrnąć 
przez trzy etapy: 
-  pytania z zakresu historii, 
geografii, kultury, przyrody i 
wydarzeń współczesnych,
- „Staszów w wyobraźni najmłod-
szych” - odgadywanie miejsc, 
wydarzeń i postaci opisywanych 
przez przedszkolaków,
-  „Miasto i gmina w obiektywie” 
- odgadywanie miejsc prezento-
wanych na fotografiach.

Uczestnicy nie mieli więk-
szych problemów z udzielaniem 
odpowiedzi, jednakże pojawiały 
się kłopoty w niektórych dziedzi-
nach, co pozwoliło na wyłonie-

nie laureatów. Dużo uśmiechu, 
ale także i trudności wniósł 2. 
etap konkursu - „Staszów w 
oczach przedszkolaków”. Dzieci, 
wykorzystując swą wyobraźnię 
i specyficzny sposób percepcji 
otaczającego ich świata, opi-
sywały miejsca, wydarzenia i 
osoby związane ze Staszowem. 
Niektóre z opisów były na tyle 
trudne, że uczestnicy nie mogli 
udzielić odpowiedzi. 2. etap 
konkursu pomogły przygotować 
dzieci i nauczyciele z Przedszkola 
nr 3 w Staszowie. Wypowiedzi 
przedszkolaków można zna-
leźć na stronie Staszowskiego 
Ośrodka Kultury (www.sok.
info.pl). 

Wszyscy uczestnicy otrzy-
mali upominki i dyplomy za 
udział, a laureaci zostali zapro-
szeni na sesję Rady Miejskiej 
w Staszowie, podczas, której 
przewodnicząca RM i burmistrz 
Staszowa wręczyli im nagrody 

wraz dyplomami.
W gronie laureatów znaleźłi 

się: w kategorii szkoły podsta-
wowe: 
1. Wiktor Franus - PSP nr 3 w 
Staszowie, 
2. Sabina Lech - PSP nr 2 w 
Staszowie, 
3. Monika Banaś - PSP nr 2 w 

Staszowie.
W kategorii gimnazja:

1. Maciej Wójcik - Gimnazjum nr 
2 w Staszowie, 
2. Anna Szambor - Gimnazjum 
nr 1 w Staszowie, 
3. Stanisław Paciura - Gimna-
zjum nr 2 w Staszowie.

Dominik Rożek

KonKurs po 483 latach

Przewodnicząca Rady Miejskiej Henryka Markowska oraz 
burmistrz Staszowa Andrzej Iskra gratulują laureatom  

konkursu podczas uroczystej sesji 28 kwietnia br.

Poseł na Sejm RP Krzysztof Lipiec odznacza Alinę Kubik 
odznaką okolicznościową „Zasłużony dla Miasta”

Podczas uroczystej części sesji w dniu 28 kwietnia br. w 
prezydium zasiedli do lewej: Paweł Żołądek, Krzysztof 

Lipiec, Henryka Markowska, Dariusz Kubalski, Zbigniew 
Banaśkiewicz, Romuald Garczewski, Andrzej Iskra
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W dniu 9 kwietnia 2008 roku w Kra-
kowie w centrum Biurowym „Lubisz” 
odbyła się uroczysta gala pn. „europej-
ska Gmina – europejskie Miasto” pod-
czas, której wręczone zostały dyplomy 
dla Laureatów z województw: mało-
polskiego, śląskiego, łódzkiego i święto-
krzyskiego.

W trakcie uroczystości po raz drugi 
wręczone zostały wyróżnienia dla samo-
rządów, które mogą się pochwalić najwięk-
szymi osiągnięciami w przyciąganiu do 
siebie największych środków unijnych.

W rankingu „Europejska Gmina 
– Europejskie Miasto” brane są pod uwagę 
wszystkie projekty unijne realizowane 
zarówno przez władze samorządowe 

jak i przez innych beneficjentów, czy też 
lokalnych przedsiębiorców i rolników. 
Wyróżnienie to jest nie tylko dla władz 
samorządowych, ale także dla lokalnej 
społeczności zarówno obywatelskiej jak 
też biznesowej. 

W rankingu zwyciężyła gmina 
Wąchock, a laureatami zostały następu-
jące gminy: Staszów, Oleśnica, Rytwiany, 
Wiślica, Piekoszów, Połaniec, Staracho-
wice, Kije, Szydłów.

W spotkaniu Europejska Gmina – Euro-
pejskie Miasto udział wzięli 
m.in. marszałkowie woje-
wództw: małopolskiego, 
śląskiego, łódzkiego, świę-
tokrzyskiego. 

Głównym pomysło-
dawcą i realizatorem ran-
kingu była Gazeta Prawna 
oraz Ministerstwo Roz-
woju Regionalnego. Patro-
nat nad całym rankingiem 
objęła także Gazeta Prawna 
i Ministerstwo Rozwoju 
Regionalnego.

Głównym partnerem 
merytorycznym był Bank 
Gospodarstwa Krajowego, 
a partnerem merytorycz-

nym został Ernst & Young.
W Gali udział wzięli także: Doradca 

Ministra Rozwoju Regionalnego dr Jadwiga 
Szymańska, Dyrektor Departamentu 
Wspierania Przedsiębiorczości i Innowacji 
Banku Gospodarstwa Krajowego Robert 
Koziński, Marszałkowie Województw, a 
także przedstawiciele gmin, jakie zostały 
wyróżnione. Gminę Staszów reprezento-
wał burmistrz Andrzej Iskra.

Ewa Mazanka
fot. Łukasz Milewicz

e u r o p e j s K a  G m I n a  
e u r o p e j s K I e  m I a s t o

Burmistrz Miasta i Gminy  Sta-
szów Pan andrzej Iskra w dniu 17 
marca 2008 roku podpisał umowę 
na : „opracowanie projektu kon-
cepcyjnego zagospodarowania 
terenów między os. Wschód a os. 
ogrody ”.

Wykonawcą przedmiotowego 
zadania jest Grupa Projektowa 
ZERIBA Dominika Kuśnierz-Krupa 
z Krakowa.

Teren objęty opracowaniem 
ograniczony jest: od zachodu - 
chodnikiem po byłej kolejce wąsko-
torowej, od wschodu - Łącznikiem, 
od południa - ul. Mickiewicza, od 
północy - Os. Ogrody.

Idea zagospodarowania zieleni miej-
skiej pomiędzy Os. Ogrody a Os. Wschód 
zrodziła się już w latach 90. ubiegłego 
stulecia. Dla tego obszaru zarezerwo-
wano  w nieobowiązującym Miejscowym 
Planie Ogólnym Zagospodarowania 
Przestrzennego miasta Staszowa tereny 
przeznaczone pod zieleń miejską.

Począwszy od 1993 roku do chwili 
obecnej sukcesywnie następowały 
wykupy gruntów .

Obecnie ok. 80 % tego terenu stanowi 
własność Gminy. 

Przedmiotem opracowywanej kon-
cepcji zagospodarowania terenu jest: 
ocena elementów istniejących terenów 
(m.in. wstępna ocena stanu zieleni 

wysokiej, etc.), projekt koncepcyjny 
układu ciągów komunikacji pieszej, 
kołowej oraz pieszo-jezdnej, pro-
jekt koncepcyjny lokalizacji oraz 
układu urządzeń rekreacyjnych ( 
boiska, place zabaw, etc.), projekt 
koncepcyjny lokalizacji oraz układu 
i wyglądu urządzeń infrastruktury 
technicznej związanych z obsługą 
terenu (toalety publiczne, parkingi, 
etc.), projekt koncepcyjny elemen-
tów naturalnych terenu – lokaliza-
cja i układ grup zieleni wysokiej, 
niskiej, zbiorników o charakterze 
krajobrazowym.

Działania te mają na celu zago-
spodarowanie terenu, który będzie 

służył społeczności lokalnej między 
innymi umożliwiając wypoczynek, rekre-
ację i uprawianie sportu. 

Będzie akcentem porządkującym ład 
przestrzenny i jednocześnie upiększają-
cym nasze miasto.

Elżbieta Janczarek
fot. Joanna Furtak

projeKt zaGospodarowanIa terenu

Dominika Kuśnierz - Krupa i burmistrz Staszowa  
Andrzej Iskra po podpisaniu umowy

Laureaci gali „Europejska Gmina - Europejskie Miasto”, 
pierwszy od prawej burmistrz Staszowa Andrzej Iskra
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W dniu 17 kwietnia 2008 roku w 
Kieleckim centrum Biznesu exbud 
Skanska S.a. miała miejsce Konferen-
cja otwierająca Regionalny Program 
operacyjny Województwa Świętokrzy-
skiego na lata 2007 – 2013.

W konferencji udział wzięli: Jaro-
sław Pawłowski- Podsekretarz Stanu w 
Ministerstwie Rozwoju Regionalnego, 
Adam Jarubas - Marszałek Wojewódz-
twa Świętokrzyskiego, członkowie 
Zarządu Województwa, Andrzej Iskra 
- Burmistrz Miasta i Gminy Staszów, 
oraz świętokrzyscy parlamentarzyści i 
samorządowcy.

Na początku odbyły się wystąpienia   
Adama Jarubasa, Krzysztofa Hetmana, 
Jarosława Pawłowskiego.

Marcin Perz – Członek Zarządu 
Województwa Świętokrzyskiego przed-
stawił szanse rozwoju gospodarczego 
województwa w perspektywie realizacji 
Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Świętokrzyskiego na lata 
2007 - 2013.

Jadwiga Gło-
wienka – Dyrektor 
Departamentu Poli-
tyki Regionalnej 
przedstawiła pro-
blematykę na temat 
Zarządzanie Regio-
nalnym Programem 
Operacyjnym Woje-
wództwa Święto-
krzyskiego na lata 
2007 – 2013.

O wdrażaniu 
Regionalnego Pro-
gramu Operacyj-
nego Województwa 
Świętokrzyskiego 
na lata 2007 – 2013 mówił Marek Szcze-
panik – Dyrektor Departamentu Fundu-
szy Strukturalnych.

Środki dla województwa świętokrzy-
skiego jakie będą realizowane w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego 
zostaną przeznaczone na służbę zdrowia, 
rozbudowę nowych i naprawę istniejących 

dróg czy też obiektów użyteczności 
publicznej, tworzenie nowych miejsc 
pracy, renowację zabytków, a także infra-
strukturę wodociągową i kanalizacyjną.

Ewa Mazanka
fot. Łukasz Milewicz

KoNfeReNcJa oTWIeRaJĄca ReGIoNaLNY 
PRoGRaM oPeRacYJNY DLa WoJeWÓDzTWa 

ŚWIęToKRzYSKIeGo Na LaTa 2007 – 2013

28 marca 2008 roku w 
Urzędzie Miasta i Gminy w 
Staszowie na sali konferen-
cyjnej odbyły się eliminacje 
Miejsko – Gminnego Turnieju 
Wiedzy Pożarniczej „Młodzież 
zapobiega pożarom”.

W eliminacjach wzięło udział 
40 uczestników ze szkół: PSP w 
Wiśniowej, ZS nr 1 w Staszowie, 
PSP w Smerdynie, Szkoła Pod-
stawowa nr 2 w Staszowie, PSP 
w Kurozwękach, Gimnazjum w 
Czajkowie, ZS im. Stanisława 
Staszica w Staszowie. 

Uczniowie musieli zmierzyć 
się z testem składającym się z 38 
pytań, w czasie 40 minut. 

W wyniku czego wyłonieni 
zostali zwycięscy w poszczegól-
nych grupach wiekowych.

W kategorii szkół podsta-
wowych najlepsi byli chłopcy. I 
miejsce zajął Daniel Raduszew-
ski, a II Piotr Lesiak z PSP Kuro-
zwęk, których przygotowywała 
Marzanna Tomporowska. III 
miejsce zajął Grzegorz Duliński 

z PSP Wiśniowa, którego opie-
kunem była Marzena Szczep-
kowska.

W grupie szkół gimnazjal-
nych to dziewczęta z Czajkowa  
zajęły pierwsze dwa miejsca. 

Najlepszą była Aldona Dyl, 
a z drugą lokatą Anna Dziuba, 
obydwie przygotowywane przez 
Dorota Misztal – Strzałę. III miej-
sce przypadło Marioli Dywan 
z Gimnazjum w Staszowie, 
którą przygotowywała Renata 
Patrzałek.

W grupie szkół ponadgimna-
zjalnych klasyfikacja przedstawia 
ła się następująco: I Sylwia Dyl, 
II Marcin Paźdzoch, III Patrycja 
Witek wszyscy z Liceum Profi-
lowanego w ZS im. Stanisława 
Staszica w Staszowie. Uczniów 
przygotowywał Mariusz Siłka.

Uczestnicy eliminacji dostali 
pamiątkowe dyplomy, a osoby, 
które zajęły miejsca od I do III 
sprzęt multimedialny.

Nagrody ufundował Bur-
mistrz Miasta i Gminy Staszów  

Andrzej Iskra.
Osoby, które wykazały się 

największą wiedzą wezmą udział 
w eliminacjach powiatowych, 
a potem najlepsi zmierzą się w 
finale wojewódzkim. 

Organizatorami eliminacji 
byli: Komenda Powiatowa PSP 
w Staszowie, Zarząd Oddziału 
Miejsko – Gminnego Związku 

Ochotniczych Straży Pożarnych 
w Staszowie i Urząd Miasta i 
Gminy w Staszowie.

Wszyscy uczestnicy tur-
nieju wykazali się dużą wiedzą 
w zakresie pożarnictwa. Kon-
kurs miał na celu propagowanie 
wiedzy wśród uczniów wszyst-
kich szkół.

E. Mazanka, fot. J. Furtak

„Młodzież zapobiega pożaroM”

Prezydium konferencji od lewej: Jarosław 
Pawłowski, Adam Jarubas, Marcin Perz

Burmistrz MiG Staszów Andrzej Iskra wręcza  
laureatom nagrody



 7MONITOR STASZOWSKI NR 3 (131) / 2008

,,Człowiek nie jest tylko 
sprawcą swoich czynów, ale 
przez te czyny jest zarazem 
w jakiś sposób twórcą siebie 
samego”

Jan Paweł II

Takimi słowami roz-
poczęła się I edycja kon-
kursu „ojcze Święty jesteś 
w naszych sercach”, zorga-
nizowanego przez Publiczną 
Szkołę Podstawową nr 2 
im. I. J. Paderewskiego 
w Staszowie, w pierwszą 
rocznicę śmierci Jana Pawła 
II. Rok 2007 to konkurs pt: 
„Bądź błogosławiony”, a 
tegoroczny III Rejonowy 
Konkurs Literacko Pla-
styczny nosił tytuł „Papież 
Polak”. 

W konkursie zaprezento-
wane zostało 197 prac, które 
konkurowały w 4 kategoriach 
wiekowych.

W konkursie plastycznym 
udział wzięły przedszkola i 
szkoły ze: Staszowa, Kuro-
zwęk, Połańca, Białej, Stalo-
wej Woli, Sichowa Dużego, 
Oleśnicy, Wiśniowej, Wil-
kowej,  Jurkowic, Smerdyny, 
Czajkowa, Rudnik nad Sanem, 
Chrzanowa, Dzwoli, Bogo-
rii, Gościeradowa, Gorzyc, 
Ostrowca Świętokrzyskiego, 
Osieka, Woli Osowej, Wią-
zownicy.

W skład komisji weszli: 
przewodnicząca Katarzyna 
Ciepiela, członkowie ks. Zbi-

gniew Kargul, Artur Gar-
backi, Beata Gromniak. 

Komisja wybierając prace 
brała pod uwagę m.in.: zgod-
ność z tematyką, staranność 
i samodzielność wykonania, 
oryginalność oraz pomysło-
wość, wkład i wysiłek wło-
żony w wykonanie, ogólny 
wyraz artystyczny prac.

W najmłodszej kategorii: I 
miejsce zajęła Julia Szczygieł 
(Biała), II miejsce Magdalena 
Borycka, III miejsce Julia 
Pitek, Klaudia Noga, Julia 
Skurska.

W następnej kategorii 
młodszej II miejsce zajęły 
Małgorzata Anton, Kinga 
Chmielewska, Magdalena 
Brożyna. Wyróżnienia w tej 
kategorii otrzymali: Karol 
Lech, Dawid Kaproń.

Z kolei w kategorii śred-
niej I miejsce zajął Marek 
Mierzwa (Rudnik nad Sanem), 
Magdalena Seledyn (Bogoria), 
II miejsce Aleksandra Szwa-
gierczak, Małgorzata Strąk, 
Natalia Bernaś, III miejsce 
zajęli: Emilia Naborczyk, 
Dominik Trybuszkiewicz, 
Aleksandra Siłka. Wyróżnie-
nia w tej kategorii otrzymali: 
Katarzyna Orzechowska, 
Urszula Brykowska.

W kategorii starszej I 
miejsce zajęła: Katarzyna 
Chłodnicka (Staszów), II 
miejsce Justyna Jurek .

W specjalnej kategorii 
wyróżnione zostały osoby: 

Patryk Skowron, Patrycja 
Dzieciuch, Dawid Małek, 
Łukasz Cisło.

Organizatorzy konkursu z 
Zespołu Szkół nr 2 w Staszo-
wie składają serdeczne podzię-
kowania sponsorom, dzięki 
którym laureaci, otrzymali 
nagrody, a każdy uczestnik, 
upominek. W poprzednich 
edycjach konkursu wspierali 
nas: Hurtownia BEL – POL, 
Hurtownia ,,PROGRESS”, 
Nadleśnictwo Staszów, GS 
„Samopomoc Chłopska”, 
Wydawnictwo Diecezjalne 
Sandomierz, „Gość Nie-
dzielny”, Lucyna i Dariusz 
Gozdkowie - GMC.

W tym roku pomogli 
nam: - PSS „Społem” Sta-
szów, Iwona i Robert Wal-
kowicz Piekarnia Pod Tele-
grafem, KiZChS „Siarkopol” 

S.A. w Grzybowie, SZO-
STAKDRUK. Natomiast od 
początku są z nami: Artur 
Garbacki Hurtownia LUX, 
Tadeusz Wrześniak Huty 
Szkła Gospodarczego, oraz 
instytucje wspierające: Sta-
szowski Ośrodek Kultury, 
Komenda Powiatowa Policji.

Mamy nadzieję, że dzięki 
naszemu konkursowi, nie-
zwykła postać Ojca Świętego 
Jana Pawła II jest i pozostanie 
w pamięci na długi czas.

Wszystkie prace były cie-
kawe, oryginalne i odznaczały 
się dużą pomysłowością auto-
rów. Tak duża ilość uczestni-
ków i sponsorów konkursu 
świadczy o tym, że pamięć o 
Janie Pawle II jest wciąż żywa 
i bliska wielu sercom.

Ewa Mazanka, 
Halina Plewa

W dniu 27 marca 2008 roku został roz-
strzygnięty I regionalny konkurs literacki 
„Papież – Polak”. 

W skład komisji, która oceniała prace lite-
rackie weszli: przewodnicząca Beata Grom-
niak – wicedyrektor PSP nr 2 w Staszowie 
oraz nauczyciele poloniści: Renata Janeczko, 
Beata Boroń – Sitko.

W konkursie brało udział 42 prace w 
dwóch kategoriach wiekowych szkoły pod-
stawowe i gimnazjalne. 

Komisja przy ocenianiu brała pod uwagę 
zgodność z tematem, poprawność styli-
styczną, ortograficzną i interpunkcyjną, czy 
też oryginalność i pomysłowość oraz ogólny 

wyraz artystyczny.
W konkursie nagrodzono następujące 

szkoły. W kategorii – szkoły podstawowe kl. 
IV – VI. I miejsce - Aleksandra Augustyn  
(Wiśniowa), II miejsce - Adrianna Gach (PSP 
nr 2 w Staszowie) i Weronika Kozieł – (Kuro-
zwęki). III miejsce: Maciej Janiec (PSP nr 2 
w Gorzycach) i Aleksandra Uśmiał (PSP nr 
2 w Staszowie).

Wyróżnienia w tej kategorii szkół otrzy-
mali: Angelika Krowińska (PSP nr 3 w Sta-
szowie), Agnieszka Sikora, Dominika Kopeć, 
Tomasz Dziuba (Wiązownica Duża),  Monika 
Banaś (PSP nr 2 w Staszowie).

W kategorii szkół gimnazjalnych wyniki 

przedstawiają się następująco: I miejsce  Ewa 
Bernaś  (Czajków), II miejsce Paulina Walska 
(Cygany), Iwona Woźnica (Krzemień), III 
miejsce zajęły Monika Rożek (Krzemień) i 
Estera Małek (Cygany). 

Wyróżnienia w tej kategorii otrzymały: 
Małgorzata Samojeden (Cygany) i Anna 
Dziuba (Czajków).

Wszystkie prace, które brały udział w 
konkursie były oryginalne, ciekawe oraz 
pomysłowe. Autorzy prac wykazali się przy 
tym dużą wiedzą o życiu i naukach „Papieża 
– Polaka” Jana Pawła II.

Ewa Mazanka 

i rejonowy KonKurs LiteracKi „papież – poLaK”

Sekretarz MiG Staszów Sławomir Mikula  
składa gratulacje laureatom konkursu

w  h o ł d z i e  pa p i e ż o w i
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2 kwietnia 2008 roku przy-
padła trzecia rocznica odejścia 
Jana Pawła II do domu ojca. 

W tym wyjątkowym dniu 
wzięli udział przedstawiciele 
władz samorządowych, liczne 
delegacje z zakładów pracy, jed-
nostki OSP, związki kombatanc-
kie, organizacje pozarządowe 
oraz licznie przybyli mieszkańcy 
Staszowa. 

W kościele tuż przed mszą 
świętą zgromadzone osoby 
podziwiały widowisko słowno 
– muzyczne przygotowane przez 
dzieci z Przedszkola nr 3 w 
Staszowie i młodzież z Zespołu 
Szkół Ekonomicznych im. Jana 
Pawła II. Program ten poświę-
cony był papieżowi Polakowi.

Mszę świętą celebrowali 
księża z dekanatu Staszowskiego 
ks. kan. Edward Zieliński i ks. 
Marcin Czajka, a przewodniczył 
jej ks. prał. Henryk Kozakie-
wicz.

Na początku mszy świę-
tej licznie przybyłe delegacje  
złożyły kwiaty w kaplicy Jana 
Pawła II. Jako pierwszy kwiaty 
złożył Burmistrz Miasta i Gminy 
Staszów Andrzej Iskra, a później 

wszystkie przybyłe delegacje.
W homilii  do zgromadzo-

nych ks. kan. Edward Zieliński, 
wspominał Jana Pawła II w 
kontekście jego nauk o ochronie 
życia poczętego.

Na zakończenie mszy głos 
zabrali starosta staszowski i 
burmistrz Staszowa, dzieląc się 
w swojej wypowiedzi własnymi 
refleksjami o papieżu.

Następnie ks. Kozakiewicz 
wraz z wiernymi odmówił 
modlitwę o szybką beatyfikację 
naszego papieża.

Po uroczystej Mszy Świętej 
nastąpił oficjalny przemarsz 
osób biorących udział w uroczy-
stości na Rynek. Na staszowskim 
rynku według tradycji zostało 
ułożone z lampionów serce, a w 
nim krzyż przez zgromadzonych 
wiernych.

Na zakończenie uroczystości 
wierni udali się do kościoła gdzie 
wspólnie odmówiono Apel 
Jasnogórski.

Całej uroczystości towarzy-
szył podniosły nastrój, pełen 
skupienia, refleksji i zadumy. 

Ewa Mazanka

iii rocznica odejścia jana pawła ii do doMu ojca 

Dary składają od lewej: przewodnicząca RM Henryka Markow-
ska, burmistrz Andrzej Iskra i wiceprzewodniczący  

RM Dariusz KubalskiBurmistrz Andrzej Iskra składa kwiaty w kaplicy Jana Pawła II

Delegacje zakładów pracy składają kwiaty 
w kaplicy Jana Pawła II

Maluchy z Przedszkola nr 3 im. Papieża Jana Pawła II  
w Staszowie w trakcie występu

Jak co roku staszowianie ustawili serce ze 
zniczy na rynku

Młodzież z Zespołu Szkół Ekonomicznych 
im. Jana Pawła II w Staszowie 

Księża celebransi w asyście „gwardii szwajcarskiej”  
z Przedszkola nr 3 im. Papież Jana Pawła II w Staszowie
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Już po raz 10. ulicami Staszowa 
przeszła Droga Krzyżowa przygoto-
wana w tym roku przez młodzież z 
Liceum ogólnokształcącego im. ks. 
kardynała Stefana Wyszyńskiego 
i chorągiew Rycerstwa ziemi Sta-
szowskiej. 

Pomysłodawcą, reżyserem i auto-
rem scenariusza był Paweł Ciepiela 
kasztelan Chorągwi Rycerstwa Ziemi 
Staszowskiej. 

Co roku misterium przygotowuje 
inna szkoła średnia oraz staszowskie 
rycerstwo. Treść misterium jest też każ-
dego roku aktualizowana, odnosi się ona 
do bieżących problemów społecznych i 
politycznych np: wojny w Iraku, lustra-
cji, narkomani itp. 

Tegoroczne misterium odbyło się w 
Wielki Piątek 21 marca 2008 roku. O 
godz. 16 w Kościele Ducha Św. odbył się 
sąd oraz sceny biczowania i wyszydzenia 
z Jezusa. Następnie droga krzyżowa 
powiodła ulicą: Wschodnią i Langiewi-
cza na cmentarz parafialny, a stamtąd na 
cmentarz choleryczny. Potem ulicami 
Cmentarną, Nowotki, Jana Pawła II, 
Wschodnią do Kościoła Ducha Świę-
tego. Tam też nastąpiło ukrzyżowanie 
Jezusa, a następnie złożenie go do grobu 
w Kościele Ducha Świętego. Tegoroczne 
misterium utrzymane było w konwen-
cji polskich realiów z XVII wieku. W 
strojach tej epoki wystąpili zarówno 

uczniowie jak też rycerze. 
W rolę Chrystusa wcielił się Jakub 

Alhokbi, w Matkę Boską - Magdalena 
Machnik, w Marię Magdalenę - Martyna 
Pawlik, w Św. Weronikę - Tatiana Tom-
barkiewicz, w sędziego - Olaf Wojtycha, 
w ławnika - Paweł Baran, w prokuratora 
- Piotr Lech, w Szymona Cyrenejczyka 
- Jan Matacz, Barabasza - Piotr Misiak, 
kobiety - Jolanta Pietras, Anna Brudek, 
Joanna Warszawa, Anna Kozub, straż-
ników - Paweł Staszczak, Karol Wtorek, 
Zbigniew Feldman, Dominik Feldman, 
Michał Kupisz, Albert Król, Kamil 
Papież. W rolę lektorów wcielili się: 
Katarzyna Sagan, Ewa Grosicka, Emilia 
Kaźmierczak, Joanna Stypa, Ewa Szcze-
pańska, Ewelina Szczepańska, Kata-
rzyna Kosińska, Katarzyna Skrzypek, 
Sylwia Strojna, Marta Arendarska, Anna 
Chełpa, Barbara Jegorow, Katarzyna 
Kozińska.

Mimo niesprzyjającej pogody tj. 
zimna i wiatru w misterium wzięło 
udział kilka tysięcy osób. Misterium 
prowadził ksiądz Marcin Czajka. Było to 
jedno z najlepszych misteriów w swojej 
10 - letniej historii, pełne wzruszeń i 
mistycyzmu. Niewątpliwie duży wpływ 
na to miało przygotowanie młodzieży 
i oryginalna koncepcja artystyczna, 
wyróżniająca je spośród wcześniejszych 
misteriów. 

Ewa Mazanka, fot. Wiesław Kuca

X MisteriuM drogi Krzyżowej

Wszyscy zauważamy w ostatnim czasie 
coraz częstsze występowanie groźnych 
zjawisk pogodowych takich jak: wichury, 
ulewy, długotrwałe susze i związane z 
nimi skutki: powodzie, straty w dobytku 
ludności oraz lasach, straty w uprawach 
rolniczych i inne. 

W ostatnich latach Gminę Staszów 
nawiedziło kilka zjawisk, które w mniejszym 
lub większym stopniu spowodowały straty na 
jej terenie. Warto wspomnieć tu o powodzi z 
2001 roku, suszy w latach 2004 i 2006, kilka 
gwałtownych nawałnic w okresach letnich 
powodujących duże straty w kompleksach 
leśnych zwłaszcza we wschodniej części 
gminy oraz niedawne wichury związane ze 
słynnym orkanem Emma. Z tego też względu 
potrzebne jest podjęcie wszelkich działań 
zmierzających zarówno do ograniczenia 
niekorzystnego wpływu na zbyt gwałtownie 
postępujący proces ocieplania klimatu jak 
również działań mających na celu ogranicze-
nie strat wywołanych tymi zjawiskami. 

Trzy organizacje społeczne: Instytut 
na rzecz Ekorozwoju, Forum Aktywizacji 
Obszarów Wiejskich oraz Polski Klub Ekolo-
giczny - Okręg Mazowiecki stworzyły projekt 
pod nazwą: „Mądry Polak przed szkodą, czyli 
dbałość o przyszłą jakość życia”. Celem tego 
projektu jest wytworzenie wspólnego podej-
ścia władz i społeczności lokalnych w zakresie 
zapobiegania sytuacjom kryzysowym wyni-
kającym z coraz częściej i z coraz większą siłą 
występujących wspomnianych ekstremów 
pogodowych, które wiążą się z pogłębiają-
cymi się i często nieodwracalnymi zmianami 
klimatu. Zjawiska te stanowią zagrożenie nie 
tylko dla lokalnej gospodarki, ale również dla 
zdrowia i życia ludzkiego, a także lokalnej 
przyrody. Skutki zmian klimatycznych, doty-
kają zatem każdego indywidualnie.

Projekt polega na opracowaniu doku-
mentu o nazwie „Społeczeństwo obywatelskie 
wobec zmian klimatycznych”. Dokument ten 
powstanie przy czynnym udziale Lokalnych 
Inicjatorów Społeczeństwa Obywatelskiego 

działających na terenie wybranych 30 gmin z 
terenu Polski. Jedną z wybranych do projektu 
gmin z których cała Polska będzie czerpała 
swoją wiedzę i doświadczenie jest Gmina 
Staszów ze swoim przedstawicielem Toma-
szem Klimkiem.

Jakie działania należy podjąć aby mini-
malizować skutki niekorzystnych anomalii 
pogodowych, a także adaptować się do wystę-
pujących już w tym momencie zjawisk można 
będzie określić w momencie kiedy dowiemy 
się jaka jest nasza świadomość niebezpie-
czeństwa, które niosą za sobą zmiany klimatu 
oraz związane z nimi niekorzystne skutki. 
Dlatego też powstanie w/w dokumentu, a 
zwłaszcza zawarty w nim rzeczywisty stan 
naszej gotowości do zmian występujących 
w naszym otoczeniu będzie dla autorów 
projektu ważnym instrumentem – sytuacją 
wyjściową do określenia kolejnych celów do 
osiągnięcia na drodze do zapewnienia lepszej 
przyszłości życia.

Tomasz Klimek

„Mądry poLaK przed szKodą ...”
Fotorelacja  

z X Misterium Drogi Krzyżowej
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W Urzędzie Miasta i Gminy w Sta-
szowie na Sali Konferencyjnej w dniu 
20 kwietnia 2008 roku odbyło się posie-
dzenie zarządu oddziału Miejskiego 
- Gminnego zoSP RP w Staszowie. 

Tematami, jakie były poruszane na 
posiedzeniu było: 

- podsumowanie przebiegu zebrań 
sprawozdawczych za 2007 rok,

- planowanie uroczystości jubileuszowe 
w 2008 roku – jednostek obchodzących 
jubileusz 

- odznaczenia i medale
- obóz dla członków MDP
- ogólnopolski program Straży w Hono-

rowym Krwiodawstwie
- targi techniki pożarniczej w Kiel-

cach
- badania lekarskie dla kierowców
- sprawy różne.
Posiedzenie prowadził Kazimierz 

Głodek, który powitał Burmistrza Miasta 
i Gminy Staszów Andrzeja Iskrę, Komen-
danta Straży Państwowej Grzegorza Cie-
pielę oraz wszystkich druhów i druhny. Pro-
gram obrad został przyjęty jednogłośnie. 

Podsumowania dokonał sekretarz 
Miejsko – Gminny Jarosław Sierant. 
Następnie głos zabrał Komendant PSP 
Grzegorz Ciepiela, który w swojej wypo-

wiedzi poinformował, iż straż dokonała 105 
wyjazdów w tym 104 na terenie Gminy 34 
razy wyjeżdżano w miejsca zagrożeń i 69 
do pożarów.

Z kolei pan sekretarz OSP Jarosław 
Sierant przedstawił informację zbiorczą 
z przebiegu walnych zebrań sprawoz-
dawczych z OSP za 2007 roku na terenie 
działania Oddziału Miejsko – Gminnego 
w Staszowie. Liczba OSP na terenie Miasta 
i Gminy Staszów wynosi 15 jednostek. 
Liczba członków czynnych w jednostkach 
OSP to 512, starających się o członkowstwo 

28 osób, a członków honorowych 35. Razem 
OSP liczy 575 członków, w tym 36 kobiet. 
Młodzieżowych Drużyn Pożarnych jest 
13 drużyn w tym 111 członków. OSP liczy 
też 3 drużyny kobiece w skład, których 
wchodzi 26 członkiń. 

Pan Kazimierz Głodek prowadząc to 
posiedzenie po zakończeniu omawianych 
tematów obrad podziękował wszystkim za 
udział w zebraniu.

Ewa Mazanka, fot. Łukasz Milewicz

posiedzenie zarządu oddziału MiejsKo - 
GmInneGo zosp rp w staszowIe

W dniu 31 marca 2008 
roku w Urzędzie Miasta i 
Gminy w Staszowie odbyło 
się pożegnanie pań przecho-
dzących na emeryturę: Stani-
sławy Błażejewskiej, Teresy 
Szymańskiej i elżbiety Skuzy. 
W pożegnaniu udział wzięli: 
Burmistrz Miasta i Gminy 
andrzej Iskra, sekretarz Sła-
womir Mikula oraz kierow-
nicy wydziałów Urzędu. Bur-
mistrz podziękował paniom 
za owocną pracę oraz trud 
jaki wkładały w wykony-
wanie swoich obowiązków. 
Sekretarz MiG dziękując za 
współpracę wręczył każdej z 
pań bukiet kwiatów.

Stanisława Błażejewska 
przepracowała 32 lata, w tym 6 
lat w Urzędzie Miasta i Gminy 
w Staszowie, gdzie pracowała 
jako inspektor w Wydziale 
Infrastruktury Komunalnej 
i Mieszkaniowej. Pani Stani-

sława była Radną Rady Miej-
skiej przez dwie kadencje 1994 
– 1998 i 1998-2002. Ponadto w 
latach 1998 – 2002 sprawowała 
funkcję zastępcy przewodni-
czącego Rady Miejskiej, jak 
również wchodziła w skład 
Zarządu Miejskiego w Sta-
szowie. Za szczególne osią-
gnięcia w pracy Rady Miej-
skiej i działalność społeczno 
– opiekuńczą pani Błażejewska 
została uhonorowana odznaką 
okolicznościową „Zasłużony 
dla miasta”. 

Teresa Szymańska prze-
pracowała 41 lat, w tym w 
Urzędzie Miasta i Gminy 17 
lat. Pełniła funkcję zastępcy 
kierownika w Wydziale Edu-
kacji, Zdrowia i Opieki Spo-
łecznej. 

elżbieta Skuza przepra-
cowała 39 lat, z czego 21 lat 
w Urzędzie Miasta i Gminny.  
Pracowała jako zastępca kie-

rownika Wydziału Finanso-
wego. 

Panie w trakcie lat pracy 
doceniane były za swój trud 
wieloma odznaczeniami i 
wyróżnieniami. 

Na koniec zostało wyko-
nane pamiątkowe zdjęcie kole-
żanek z burmistrzem, sekre-
tarzem oraz kierownikami 
urzędu.

Red.

o s tat n i  d z i e ń  w  p r a c y

Pierwszy rząd od lewej koleżanki z pracy odchodzące na emery-
turę: Elżbieta Skuza, Stanisława Błażejewska, Teresa Szymańska 

w towarzystwie burmistrza i kadry zarządzającej  
UMiG w Staszowie

Spotkanie prowadził Kazimierz Głodek 
- wiceprezes Zarządu Oddziału Miejsko 

- Gminnego ZOSP RP w Staszowie
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W kwietniu 1998 roku rozpoczął funk-
cjonowanie Środowiskowy Dom Samopo-
mocy - jako placówka wsparcia dla osób 
niepełnosprawnych intelektualnie. 

W dniu 23 kwietnia 2008 roku obcho-
dzono jubileusz 10 - lecia powstania tego 
ośrodka. W Urzędzie Miasta i Gminy w 
Staszowie w uroczystości udział wzięli: 
Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej 
Świętokrzyskiego Urzędu Wojewódzkiego 
w Kielcach - Renata Murawska, Bur-
mistrz Miasta i Gminy Staszów - andrzej 
Iskra, Przewodniczący Komisji zdrowia, 
Rodziny i ochrony Środowiska edward 
anioł, Kierownik Wydziału edukacji, 
zdrowia i opieki Społecznej Norbert 
Krzystanek oraz wielu goście.

Pani Jolanta Włoch przedstawiła krótki 
rys historyczny utworzenia Środowiskowego 
Domu Samopomocy w Staszowie. 

„Do 1994 roku podejmowane były rozma-
ite próby pomocy osobom niepełnosprawnym 
umysłowo.” – mówiła. 

„Jeszcze na początku 1998 r. pomoc 
osobom psychicznie chorym ograniczała się 
do leczenia ambulatoryjnego, realizowanego 
przez Poradnię Zdrowia Psychicznego. Miasto 
i gmina nie posiadały oddziału szpitalnego, 
ani żadnych form dalszego leczenia. W ten 
sposób zrodziła się koncepcja utworzenia 
Środowiskowego Domu Samopomocy, jako 
nowej formy opieki, rehabilitacji i wsparcia dla 
osób z zaburzeniami psychicznymi. 

W lutym 1997 r. Ośrodek Pomocy Spo-
łecznej w Staszowie opracował program dla 
ŚDS, w którym osoby z problemami psychicz-
nymi odzyskiwałyby zdolność do samodziel-
nego funkcjonowania w środowisku. 

Rozumiejąc potrzeby osób z zaburzeniami 
psychicznymi - władze lokalne na wniosek 
Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej 
przekazały pomieszczenia zlokalizowane w 
budynku przy ul. Wschodniej 13. 

W ciągu trzech miesięcy przeprowadzono 
remont i adaptację pomieszczeń - a wszystkie 
koszty z tym związane pokrył Wojewódzki 
Zespół Pomocy Społecznej w Tarnobrzegu. 

Koszty budowy wejścia do Środowi-
skowego Domu i podjazdu dla osób 
niepełnosprawnych sfinansował w 
50% Fundusz Osób Niepełnospraw-
nych w Kielcach i Wojewoda Tarno-
brzeski. 

W kwietniu 1998 r. oddano do 
użytku nową placówkę – Środowi-
skowy Dom Samopomocy, który jest 
formą usług specjalistycznych, a zara-
zem kolejną regulacją wspierającą życie 
osób z zaburzeniami psychicznymi w 
otwartym środowisku. Organizowa-
nie i prowadzenie ŚDS jest zadaniem 
zleconym gminie przez administrację 
rządową. 

Środowiskowy Dom świadczy 
usługi osobom dorosłym z zabu-
rzeniami psychicznymi, które nie 
wymagają opieki szpitalnej oraz mają 
zapewnioną właściwą opiekę domową 
ze strony najbliższej rodziny. Jest pla-
cówką dziennego pobytu, zapewnia-
jącą wszechstronne wsparcie osobom 
niepełnosprawnym psychicznie tj. 
ochronę godności osobistej, opiekę 
lekarsko-pielęgniarską, możliwość rozwija-
nia indywidualnych zainteresowań poprzez 
prowadzenie różnorodnych zajęć terapeu-
tycznych, rekreacyjnych, edukacyjnych i 
kulturalno-oświatowych. Organizowanie 
codziennego życia dla domowników Środo-
wiskowego Domu Samopomocy uzależnione 
jest od ich rzeczywistego stanu psychofizycz-
nego i aktywności indywidualnej. Naczelną 
zasadą jest akceptacja osoby domownika i 
indywidualne podejście do niej. W ciągu 10 
lat w zajęciach brało udział 58 osób, w wieku 
od 18 do 60 lat.”

Środowiskowy Dom Samopomocy w 
Staszowie częściowo wypełnił lukę pomię-
dzy istniejącymi strukturami pomagającymi 
osobom z problemami psychicznymi. Dzięki 
tej placówce osoby niepełnosprawne intelek-
tualnie bez szans na normalną egzystencję 
znalazły swój azyl. Oferta zajęć i sposób 
funkcjonowania jest stale dostosowywana 
do potrzeb i możliwości uczestników, ten 
Dom właściwie cały czas tworzym” – mówi 
kierownik OPS Jolanta Włoch.

„Początkowo - jako jedyny i pierwszy 
w regionie Ośrodek wsparcia zatrudniający 
osoby z niewielkim doświadczeniem, przez 
lata, kiedy pracownicy zdobywając wiedzę 
i umiejętności wspólnie z uczestnikami 
dojrzewali do „mądrego pomagania”, kiedy 
wszyscy uczyliśmy się i uczymy nadal -
pokory wobec choroby i szacunku do decyzji 

naszych podopiecznych. Dziś - jako placówka 
trwale wpisana w „pomocową mapę” naszego 
regionu. 

Osób chętnych do korzystania z jego 
usług jest sporo zarówno z terenu Staszowa 
jak i z gminy. Potrzebę istnienia takiego typu 
placówki potwierdza również fakt systema-
tycznego uczęszczania osób i zainteresowanie 
prowadzonymi zajęciami. Cieszy nas również 
poprawa stanu psychofizycznego uczestników 
sygnalizowana przez personel zatrudniony w 
Domu oraz przez najbliższą rodzinę. 

Najważniejsza dla ludzi z problemem 
psychicznym jest rehabilitacja społeczna, 
ponieważ zwykle są oni izolowani w swoich 
środowiskach i rodzinach. Tutaj odnajdują 
siebie na nowo, nawiązują kontakty z innymi 
ludźmi. 

Obserwujemy osoby, które zaczęły przy-
chodzić do Ośrodka prawie w ogóle się nie 
odzywały. Obecnie te same osoby rozwijają 
się i cieszą się, że tutaj przychodzą - myślę, że 
jest to istota rzeczy. Nawet mniej ważne jest 
to, że uczą się przydatnych rzeczy, pracy przy 
komputerze, czy gotowania. To, że potrafią 
wyjść z zamkniętego kręgu własnego świata 
jest wiele ważniejsze.” 

Po czym podopieczni Środowiskowego 
Domu Samopomocy wystąpili w programie 
słowno – muzycznym. Na zakończenie goście 
złożyli na ręce pani kierownik życzenia. Jak 
na urodziny przystało był również tort. 

Red.

X Lat środowisKowego 
domu samopomocy 

Burmistrz Andrzej Iskra składa jubileuszowe gra-
tulacje kierownikowi OPS Jolancie Włoch

Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej Świętokrzyskiego 
Urzędu Wojewódzkiego w Kielcach - Renata Murawska 

Wystawa prac wykonanych na zajęciach 
w ŚDS
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dzIKIe wysypIsKa na 
terenIe mIasta  

I GmIny staszów

Dobra, Sztombergi

Granicznik

Staszów ul. Wrzosowa

Sztombergi

od 1 kwietnia na terenie miasta i 
gminy Staszów trwają prace porząd-
kowe. Wykonuje je 17 osób zatrud-
nionych do 30 września br. w ramach 
grupy interwencyjnej. 

W ciągu ostatniego miesiąca dzięki 
ich staraniom uporządkowano: teren 
zielony przy parkingu ul. Konstytucji 3 
Maja, tereny zielone od ulicy Kolejowej 
do Mickiewicza, przy kościele św. Bar-
bary, tereny zielone przy ul. Kolejowej, 
tereny zielone za budynkami straży 
pożarnej. Ponadto uporządkowano oko-
lice ulic: Długiej Rynku, Rytwiańskiej, 
Poprzecznej, 25 –lecia PRL, Krótkiej, 
teren wokół kościoła Ducha Świętego. 
Prace trwały także na terenie stadionu 
oraz na Golejowie. 

Na terenie gminy grupa sprzą-
tała teren wokół budynków szkół w: 
Wiśniowej i w Dobrej.

W minionym roku Urząd Miasta 
i Gminy w Staszowie przeprowadził 
inwentaryzację dzikich wysypisk oraz 
budynków zagrażających bezpieczeń-
stwu. 

Zidentyfikowanych dzikich wysy-
pisk na terenie gminy było 13 natomiast 
w mieście 8. Ruin budowlanych w 
Staszowie jest 20, natomiast na terenie 

gminy 24. Dzikie wysypiska znajdujące 
się na terenach należących do gminy 
są sukcesywnie likwidowane. Jednak 
właściciele posesji, na których znajdują 
się takowe, są ustawowo zobowiązani 
do ich uprzątnięcia. 

Urząd prowadził również wśród 
mieszkańców kontrole posiadanych 
umów na odbiór odpadów komunalnych 
przez jednostki koncesjonowane. 

Pozytywnym efektem tej akcji 
jest zwiększenie ilość osób, które 
legalnie pozbywają się odpadów. Dla 
porównania w minionym roku tylko 
10% gospodarstw wiejskich z terenu 
gminy dysponowało takimi umowami, 
w tym roku średnia ta wzrosła ponad 
sześciokrotnie. 

W 2007 r. w mieście 60% miało 
umowy, wskaźnik ten zwiększył się w 
tym roku do 81%.

Na podstawie tak optymistycznych 
przesłanek należy sądzić, że w najbliż-
szym czasie problem dzikich wysypisk 
zostanie zlikwidowany.

Opracowano na podstawie danych 
udostępnionych przez Wydział IKM 
UMiG w Staszowie.

Red.

w trosce o ład i porządeK

W dniu 17 kwietnia br. burmistrz Andrzej Iskra w towarzystwie sekretarza 
MiG Staszów - Sławomira Mikuli, kierownika Wydziału Infrastruktury Komunal-
nej i Mieszkaniowej - Jacka Skórskiego oraz Zarządu os. Wschód przeprowadził 
inspekcję stanu utrzymania porządku na osiedlu.

fot. Łukasz Milewicz

Staszów ul. Kościuszki

fot. Szymon Bucki
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Pan burmistrz andrzej 
Iskra w dniu 26 kwietnia 2008 
roku wziął udział w Walnym 
zgromadzeniu Rodzinnych 
ogrodów Działkowych Sta-
szowie.

Porządek obrad spotkania 
składał się z 15 punktów. Na 
samym początku głos zabrał 
Burmistrz Miasta i Gminy Sta-
szów Andrzej Iskra. W swoim 
wystąpieniu omówił najważniej-
sze problemy Staszowa, a także 
odpowiadał na pytania jakie 
zostały mu zadane. 

Burmistrz obiecał pomoc 
materialną dla działkowców. 
Eugeniusz Kwapisz, który prowadził 
zebranie podziękował burmistrzowi za 
pomoc w oczyszczeniu Rzeki Desty, pro-
sząc jednocześnie o dalsze wsparcie. 

W drugim punkcie obrad przewidziano 
wybranie przewodniczącego, którym 
został Władysław Walczak, prezydium 
w skład którego weszli C. Wojtasiński, 

Ireneusz Kwiecjasz.
Z kolei w skład komisji Mandatowej 

weszli: Danuta Toś – przewodnicząca, 
Joanna Cieśla – sekretarz, Stefan Orłowski 
– członek komisji. 

Przewodniczącym Uchwał i Wniosków 
został Waldemar Wojtowicz, sekretarzem 
Marian Jakubik, członkiem Fryderyk 
Stajmak, Stanisław Witczak. 

Obie komisje zostały wybrane 
jednogłośnie.

Zgromadzenie odbywało się 
według dalszego porządku obrad 
w skład jakiego weszło m. in. 
Sprawozdanie Zarządu ROD z 
działalności za ubiegły rok, spra-
wozdanie Komisji Rozjemczej 
ROD z działalności za rok ubiegły, 
sprawozdanie Komisji Rewizyjnej 
ROD z działalności za ubiegły 
rok. 

Przedstawiono projekt planu 
pracy, sprawozdanie komisji man-
datowej stwierdzającej prawdło-

wość obrad. Zatwierdzono spra-
wozdania z działalności zarządu 

ROD oraz podjęto uchwały w sprawach 
wysokości i terminu wnoszonych opłat na 
rzecz ogrodu.

Obrady zostały zakończone przez 
przewodniczącego Władysława Walczaka, 
który podziękował wszystkim za przybycie 
i udział w zebraniu.

Ewa Mazanka, fot. Łukasz Milewicz

w a l n e  z G r o m a d z e n I e  
rodzinnych ogrodów działKowych w staszowie

W dniu 4 kwietnia 2008 roku w 
Sali konferencyjnej Starostwa Powia-
towego w Staszowie miał miejsce III 
zjazd Powiatowego zrzeszenia LzS, 
na którym dokonano podsumowania 
dorobku czteroletniej działalności 
zrzeszenia.

W obradach uczestniczyli: Jerzy Kula 
– przewodniczący Świętokrzyskiego 
Zrzeszenia LZS, Damian Sierant – prze-
wodniczący Rady Powiatu w Staszowie, 
Andrzej Kruzel – wicestarosta staszow-
ski, Andrzej Iskra – Burmistrz Miasta i 

Gminny Staszów, Jacek Tarnowski – Bur-
mistrz Miasta i Gminy Połaniec, Ryszard 
Stachura – naczelnik Wydziału Spraw 
Obywatelskich w starostwie staszowskim, 
Zbigniew Opałka – przewodniczący Komi-
sji Oświaty Rady Powiatu, a także prezesi 
Klubów Sportowych i przedsiębiorcy.

Klub Sportowy „Stakolo” Staszów 
w 2007 roku został najlepszym Klubem 
Sportowym w piłce plażowej chłopców 
w kraju.

W tym miejscu należy wspomnieć o 
wysokich miejscach na Wojewódzkich 

Zimowych i Letnich Igrzyskach, jakie 
zajęło Miasto i Gmina Staszów i tak w: 
2004 roku, 2005, 2006, 2007 roku II 
miejsce.

Ponadto Powiatowe Zrzeszenie LZS w 
2005 i 2006 roku było organizatorem Mię-
dzynarodowych Turniejów w piłce siatko-
wej chłopców i dziewcząt w Staszowie.

Henryk Miśkiewicz
Wiceprzewodniczący Powiatowego 

Zrzeszenia LZS
fot. Jan Mazanka

zjazd powIatoweGo zrzeszenIa lzs

W trakcie walnego zgromadzenia przemawia  
burmistrz Andrzej Iskra

Słowa do przybyłych uczestników Powiatowego Zrzeszenia LZS 
wygłosił burmistrz MiG Staszów Andrzej Iskra

Od prawej: Jacek Tarnowski, Andrzej Iskra, Andrzej Kruzel, 
Jerzy Kula, Andrzej Gad, Damian Sierant, Henryk Miśkiewicz
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,,Jesteśmy skłonni bać się wszelkiej 
wiedzy, która mogłaby obudzić w nas 
uczucie pogardy dla samych siebie lub 
poczucie niższości, słabości, braku 
wartości, poczucie, że jesteśmy źli i 
musimy się wstydzić. Chrońmy siebie 
i swój idealny obraz przez represje 
i inne mechanizmy obronne, które w 
swej istocie są sposobem na to, żeby nie 
uświadamiać sobie prawd nieprzyjem-
nych bądź niebezpiecznych.”

A. Maslow

Jednym z ważniejszych proble-
mów z którymi boryka się społeczeń-
stwo są problemy alkoholowe. Wielu 
z nas w swoim otoczeniu spotyka 
osoby nadużywające alkoholu, ale 
najbardziej bolesny jest fakt kiedy 
problem dotyka kogoś bliskiego. 
zwykle instytucje zajmujące się 
rozwiązywaniem tych problemów 
dowiadują się na ogół dopiero wtedy, 
gdy sytuacja jest bardzo poważna 
i dramatyczna. Po wielu latach 
zmagań z alkoholem i jego skutkami 
oraz prób rozwiązania we własnym 
gronie, kiedy picie alkoholu staje 
się nie do wytrzymania dla rodziny 
wtedy dopiero zaczynamy szukać 
pomocy. Jeżeli zatem chcemy pomóc 
bliskiej nam osobie powinniśmy 
zwrócić się do osób, placówek pro-
fesjonalnie zajmującym się takimi 
problemami.

Osoby uzależnione bardzo często 
nie dopuszczają do swojej świado-
mości, że ich problem jest na tyle 
poważny, że powinni się poddać lecze-
niu odwykowemu i żadne w tym wzglę-
dzie prośby i groźby do nich nie docie-
rają. Dlatego też należy skorzystać z 
możliwości prawnych w przedmiocie 
zastosowanie leczenia odwykowego, 
składając wniosek do Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów Alko-
holowych działającej przy Urzędzie 
Miasta i Gminy. Komisja  po przepro-
wadzeniu czynności proceduralnych 
kieruje wniosek do Sądu, który może 
wydać postanowienie zobowiązujące 
do leczenia w wyznaczonej placówce 
lecznictwa odwykowego. Kiedy już 
uporamy się ze sprawami formalnymi, 
następuje oczekiwanie na miejsce i to 
jest w tym wszystkim najgorsze bo 
terminy są odległe czasami sięgają 
nawet dwóch lat. Rodzina natomiast 
przeżywająca od lat swoistą gehennę, 
pragnęłaby aby, jej problem został 

rozwiązany jak najszybciej. Sytuacja 
jest prosta gdy osoba uzależniona 
sama wyraża zgodę na leczenie, wtedy 
ustala się tylko czas i miejsce przyby-
cia do placówki w przypadku szpitala 
w Morawicy. Do poradni natomiast 
możemy zgłosić się w każdej chwili w 
godzinach otwarcia tam nie potrzebne 
jest skierowanie i każdy może skorzy-
stać z tej możliwości.

Jest także możliwość uzyskania 
infor macji  w Klubie Abstynenta 
,,Strumyk”, który to świadczy usługi 
informacyjno-motywujące do lecze-
nia i dla potrzebujących pomocy. Po 
odbytym leczeniu odwykowym osoby 
te spotykają się na mityngach AA 
pracując na ogólnoświatowym pro-
gramie 12 kroków i 12 tradycji AA. 
Tworzy się grupa, która ma za zadanie 
pomóc sobie nawzajem w powrocie 
do zdrowia i utrzymaniu abstynencji. 
Jest to działanie, które sprawdziło 
się w świecie pozwalając zatrzymać 
straszną chorobę jaką jest niewątpli-
wie alkoholizm siejący spustoszenie 
zarówno w organizmie  jaki i w swoim 
otoczeniu .

Objawy uzależnienia.
1. Silne pragnienie lub poczucie 

zażycia substancji;
2. Trudności w kont rolowaniu 

zachowania związanego z zażywaniem 
substancji (rozpoczynanie, kończenie i 
rozmiary zażywania;

3. Fizjologiczne objawy stanu 
odstawienia, występujące, gdy zaży-
wanie substancji zostało przerwane lub 
zmniejszone, przejawiające się specy-
ficznym dla danej substancji zespołem 
abstynencyjnym oraz zażywaniem tej 
samej lub podobnej substancji w celu 
złagodzenia lub uniknięcia objawów 

abstynencyjnych;
4. Stwierdzenie tolerancji ( potrzeby 

zażywania zwiększonej dawki sub-
stancji w celu uzyskania efektów 
poprzednio osiąganych przy pomocy 
mniejszych dawek;

5. Narastające zaniedbywanie 
innych źródeł przyjemności lub zain-
teresowań z powodu zażywania danej 
substancji, zwiększenie ilości czasu 
koniecznego do zdobycia lub zaży-
wania substancji albo do usuwania 
skutków jej działania;

6. Zażywanie mimo wyraźnych 
dowodów szkodliwych następstw, 
takich jak uszkodzenia wątroby, stany 
depresyjne występujące po okresach 
intensywnego używania tych sub-
stancji, uszkodzenia funkcjonowania 
poznawczego związane z substancjami 
– w tych przypadkach potrzebne jest 
rozpoznanie, czy zażywający był lub 
mógł być świadomy natury zakresu 
tych szkód.

Diagnoza zespołu uzależnienia 
powinna opierać się na stwierdzeniu, 
że w ciągu minionego roku ujawniły 
się co najmniej trzy z powyżej wymie-
nionych zjawisk (przez okres minimum 
1 m-c).

Jeżeli masz problemy związane z 
piciem alkoholu lub jakiekolwiek  wąt-
pliwości nie wstydź się pytać i szukać 
dla nich rozwiązań.

Pamiętaj nie jesteś sam wielu także 
boryka się z takimi problemami, razem 
łatwiej pokonać trudności, a przede 
wszystkim utrzymać trzeźwość. 

Jeżeli tylko chcesz zmienić swoje 
życie to jest to możliwe, musisz tylko 
dać sobie i swojej rodzinie szansę na 
powrót do normalnego świata.

Pamiętaj skoro innym się udało to 
uda się także tobie. 

Danuta Batóg
Prezes Klubu Abstynenta  

,,Strumyk”

W związku z uzyskaniem nowego 
lokalu na działalność naszego Klubu 
zwracamy się o wszelaką pomoc do 
tych wszystkich, którym zależy aby 
jak najszybciej udało się zaadopto-
wać pomieszczenia na nową siedzibę 
,,Strumyka” i kontynuować świad-
czenie pomocy ludziom dotkniętym 
problemem alkoholowym.

co zrobić, żeby on / ona przestał pić ?
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Rozwijanie uczuć i postaw 
patriotycznych, traktowane 
jest jako fundamentalne 
zadanie wychowania. Patrio-
tyzm to ciągłość między 
przeszłością i teraźniejszo-
ścią, z czego wynika wizja 
przyszłości, której przyszłe 
pokolenia mają nadawać 
konkretny kształt.

Celem wychowania patrio-
tycznego w przedszkolu jest 
m. in.:

- kształtowanie więzi emo-
cjonalnej dziecka z rodziną, 
rówieśnikami, przedszkolem, 
kształtowanie właściwego stosunku 
do otaczającego świata, dostrzeganie 
piękna i wartości przyrody oraz przy-
swajanie zasad ochrony przyrody,

- kształtowanie miłości i przywią-
zania do kraju ojczystego, jego kultury 
i tradycji,

- przygotowanie dzieci do pracy 
i życia społecznego, do aktywnego 
uczestnictwa w kulturze.

Dziecko z domu rodzinnego wynosi 
pewną wrażliwość, umiejętność zacho-
wania się wśród ludzi. Rodzina wiąże 
dziecko uczuciowo z całym kręgiem 

społeczno – kulturowym. Doceniamy 
ogromną rolę życia rodzinnego, dlatego 
staramy się w przedszkolu rozwijać 
więź emocjonalną z najbliższymi. 
Wyzyskujemy w tym celu różne sprzy-
jające sytuacje, a także prowadzimy 
planowane zajęcia na przykład: ( jak już 
wspomniałam w poprzedniej publikacji 
), z dwoma grupami 6 – latków prze-
prowadziliśmy pogadankę na temat: 
„ Zabytki Staszowa i okolic ”, quiz 
– konkurs dotyczący Staszowa i okolic. 
Dzieci, które wykazały się największą 

wiedzą , zostały nagrodzone 
pięknymi upominkami, wrę-
czonymi im przez wicedyrektor 
- Monikę Maciejewską.

Nauczycielk i z grupy 6 
– latków Emil ia  Kowalska 
oraz Anna Kuca przygotowały 
gazetki ścienne oraz albumy 
przedstawiające zabytki Sta-
szowa: Ratusz przed II wojną 
światową , stanowiący cen-
trum zabytkowego układu sza-
chowniczego miasta, Kościół 
Św. Bar tłomieja z renesan-
sową kaplicą różańcową, oraz 
zabytki w okolicach: Szydłowa, 

Kurozwęk, Rytwian.
Dopełnieniem edukacji patr io-

tycznej będzie wycieczka połączona z 
piknikiem rodzinnym zorganizowana 
przez nas wspólnie z wicedyrektor 
Moniką Maciejewską, do miejsc które 
dzieci na razie poznały ze zdjęć i wia-
domości przekazanych przez nauczy-
cielki. Odbędzie się ona na przełomie 
kwietnia - maja 2008 o czym z wielką 
ochotą Państwa poinformujemy. 

Emilia Kowalska, Anna Kuca 
fot. Monika Jaworska

nasza „ Mała ojczyzna ” – reaLizowanie ścieżKi eduKacyjnej 
wychowanIa przedszKolneGo w FIlII przedszKola nr 8  

z oddziałaMi integracyjnyMi w staszowie 

Wiosna – to pora roku, w której 
następuje bujny rozkwit przyrody, 
łatwo dostrzec zmiany w otoczeniu 
w każdym środowisku. 

Poprzez częste spacery, ( np. do 
parku, na pobliski skwer, do pobliskich 
ogródków działkowych, obserwację 
ogrodu przedszkolnego), wycieczki 
– których nie brakuje w naszej pla-
cówce – dzieci mają bardzo duże 
możliwości poczynienia obserwacji 
przyrodniczych, oglądania budzącej 
się do życia przyrody. 

Przyroda to bogactwo kształtów, 
barw, zapachów i różnorodnych prze-
jawów życia. Rozumienie jej zna-
czenia w życiu człowieka to problem 
niezwykle aktualny we współczesnym 
świecie. My – nauczyciele korzystamy 
z każdej okazji, aby dzieci coś zoba-
czyły i przeżyły, aby kształtować wła-
ściwy stosunek do wszystkich zjawisk 
przyrody. 

N a  d z i e ń  21 
marca ,  na wyko-
n a n ie  Ma r z a n ny 
g a i k u ,  d z i e c i  z 
grupy 6 – latków 
wraz z nauczyciel-
kami czekały z rado-
ścią. Dla niektórych 
– uczęszczających 
po  r a z  pie r wsz y 
do przedszkola – 
cała sytuacja była 
nowością , zasko-
czeniem. Wszyscy 
jednak wzajemnie 
obserwowali swoje 
poczynania z zacie-
kawieniem. Wręcz przekrzykiwali się, 
wymyślając coraz to nowe pomysły. 

Gdy Marzanna była gotowa, dzieci 
rozpoczęły przygotowania do stroików 
wiosennych. Następnie wspólnie z 
nauczycielkami wyruszyli nad rzekę 

Czarną, by raz na zawsze w tym roku 
pożegnać się z zimą, a przyprowadzić 
do przedszkola wiosnę. 

Emilia Kowalska
fot. Monika Jaworska 

powItanIe wIosny przez dzIecI z FIlII przedszKola 
nr 8 z oddziałaMi integracyjnyMi w staszowie

Przedszkolaki z opiekunkami

Lekcja z patriotyzmu dla przedszkolaków
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9 kwietnia bieżącego roku 
grupa młodzieży z Publicz-
nego Gimnazjum nr 2 w Sta-
szowie zwiedzała budynek 
Sejmu RP mieszczący się 
przy ulicy Wiejskiej w War-
szawie. 

Było to możliwe dzięki 
uprzejmości posła ziemi świę-
tokrzyskiej Konstantego Mio-

dowicza. Poseł podczas 
pobytu naszej młodzieży 
wcielił się w rolę prze-
wodnika. Zapoznał gim-
nazjalistów z historią pol-
skiego parlamentaryzmu, 
przedstawił zasady funk-
cjonowania obecnego 
Sejmu oraz  prawa i obo-
wiązki posłów. Oprócz 
spotkania z posłem Mio-
dowiczem, uczniowie 
przyglądali się  obradom 

Sejmu, którym tego dnia prze-
wodniczył marszałek Stefan 
Niesiołowski. 

Była  to  ba rd zo cen na 
lekcja wiedzy o społeczeń-
stwie. Uczniowie mogli na 
żywo zobaczyć jak funkcjonuje 
najważniejszy organ władzy 
ustawodawczej w Polsce.

D.K.

staszowsKa Młodzież w sejMie rp

„W Niekurzy i gdzie indziej” – taki 
tytuł nosi najnowszy tomik poezji Bene-
dykta Kozieła. Jedno z ostatnich spotkań 
promocyjnych książki odbyło się w Kiel-
cach w Domu Środowisk Twórczych 29 
kwietnia.

Benedykt Kozieł z Ziemią Staszowską 
związany jest od urodzenia. Urodził się w 
Połańcu, gdzie mieszka do dzisiaj. Przez dłuż-
szy czas mieszkał w Niekurzy – malowniczej 
wsi nad Wisłą. Wieś ta znalazła swoje miej-
sce w książce zawierającej jego najnowsze 
wiersze, właściwie została jej poświęcona, 
na co wskazuje tytuł. Ze Staszowem autor 
związany jest zawodowo – jest kierownikiem 
Powiatowego Urzędu Pracy. 

Wiersze wyraźnie nawiązują do osób, 
miejsc i wydarzeń związanych z młodo-
ścią autora, ale nie tylko. Niektóre z nich 

są jasne w interpretacji, wiele utworów 
wymaga jednak skupienia, rozpatrywania 
pod względem filozoficznym; autor skłania 
tym samym do zatrzymania się nie tyle nad 
strofami, co samym sobą, teraźniejszością, 
czasem przeszłym i tym, co nas czeka. Styl 
wierszy odpowiada osobowości poety, są one 
zrównoważone, stateczne, lecz jednocześnie 
zdecydowane i zrozumiałe. 

Benedykt Kozieł jest autorem wielu 
innych zbiorów poezji: Przestąpiłem progi 
patrzeń (1986), Ty mówiłaś słowa wieczne 
(1992), W agrafce przestrzeni (1992), To co 
jest (2000). Jest członkiem Związku Literatów 
Polskich. 

Organizatorem spotkania poetyckiego 
byli: Kielecki Oddział ZLP, DŚT „Pałac T. 
Zielińskiego”, Oficyna Wydawnicza STON 
2. Imprezę prowadził redaktor tomu Stani-

sław Nyczaj, wiersze prezentował Bohdan 
Gumowski, oprawę muzyczną zapewnił 
Kamil Kondek. Podczas spotkania Wiesław 
Kot w imieniu Burmistrza Miasta i Gminy 
Staszów Andrzeja Iskry podziękował poecie 
za tomik, odczytał skierowany od niego list 
okolicznościowy i wręczył kwiaty. Podzię-
kowanie wraz z kwiatami za współpracę i 
nowy zestaw wierszy złożył również z-ca 
dyrektora Staszowskiego Ośrodka Kultury 
– Dominik Rożek. 

Spotkanie poetyckie z autorem Bene-
dyktem Koziełem wraz z promocją książki 
„W Niekurzy i gdzie indziej” odbędzie w 
Staszowie w Staszowskim Ośrodku Kultury 
w dniu 16 maja br. 

Dominik Rożek

w  n I e K u r z y  I  G d z I e  I n d z I e j

Użytkownicy komputerów przy 
sporządzaniu tekstów często korzy-
stają ze słownika komputerowego. 
często pomaga rozwiać wiele wątpli-
wości z zakresu ortografii. 

Proszę jednak uważać, gdyż ma on 
pewne wady. Nigdy nie można go trak-
tować jako wyrocznię. Nie zna bowiem 
wielu wyrazów, nie potrafi odnieść słowa 
do kontekstu, nie uwzględnia gramatyki 
języka polskiego, a od tego niekiedy 

zależy poprawna pisownia.
Komputer nie zna na przykład takich 

słów jak: ponaddwuipółletni, super-
rozczochraniec, ekspingpongista, jive 
itp. Zaakceptowałby natomiast błędną 
pisownię zdania: Dałby Bóg, żeby buk 
przepłynął Bug. Każda kombinacja usta-
wienia wyrazów Bóg, Bug i buk zosta-
łaby przyjęta przez słownik z aprobatą, 
co byłoby błędem. 

Problem stanowią więc również 

homofony, do których należą m.in.: 
Chańcza-Hańcza, mieć-miedź, chart-
hart, krzyk-kszyk, chorzy-hoży, choć-
chodź i inne.

Zachęcam do korzystania ze słow-
ników książkowych renomowanych 
wydawców lub chociażby on-line. Prze-
strzegam przed nadmiernym zawierza-
niem komputerowi, gdyż nie jest on taki 
mądry, jak mówią. 

Dominik Rożek

„z poLsKiego na nasze” - słowniK KoMputerowy

Poseł na Sejm RP Konstanty Miodowicz 
daje autografy staszowskiej młodzieży

Przed gmachem Sejmu RP
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19 marca bieżącego roku mieliśmy 
wyjątkowy zaszczyt gościć Jana Konopkę z 
Ministerstwa Środowiska z Departamentu 
edukacji i Promocji zrównoważonego 
Rozwoju.

Aktywna edukacja ekologiczna uczniów 
w ZPO nr 1 w Staszowie zajmuje znaczące 
miejsce w procesie dydaktyczno-wycho-
wawczym. 

Jej głównym celem jest kształtowanie 
świadomości ekologicznej i stałe zwracanie 
uwagi na potrzeby świata przyrody. Ale także 
niezwykle istotne jest zapewnienie ciągłości 
tej edukacji ekologicznej począwszy od wieku 
przedszkolnego poprzez okres szkoły podsta-
wowej i gimnazjum. 

Przez te kolejne etapy rozwoju i kształce-
nia edukację ekologiczną młodego pokolenia 
łączymy z bezpośrednim działaniem. Zgod-
nie z prostą, mądrą i sprawdzoną życiową 
zasadą: „Czego Jaś się za młodu nie nauczył, 
tego Jan nie będzie umiał”. 

Do tej pory uczniowie już wielokrotnie 
udowodnili umiejętność wykorzystania 
wiedzy zdobytej podczas licznych spotkań 
i prelekcji, w konkretnych inicjatywach. A 
każda z nich sprzyjała niewątpliwie przyro-
dzie. Wśród wielu akcji były i te bardziej popu-
larne jak: sadzenie lasu, sprzątanie świata, 
dokarmianie zwierząt i ptaków, wieszanie 
budek lęgowych, jak i te, mniej znane: two-
rzenie remizy śródpolnej i jej rekonstrukcja, 
wykonanie i zakładanie lizawek dla zwie-
rzyny płowej, a tym razem osadzanie koszy 
lęgowych dla kaczek.

W marcu nasza placówka miała wyjąt-
kowy zaszczyt gościć Jana Konopkę z 
Ministerstwa Środowiska z Departamentu 
Edukacji i Promocji Zrównoważonego Roz-
woju. Wspaniałego znawcę świata przyrody, 
profesjonalistę, wieloletniego myśliwego 
– człowieka, dla którego natura jest sensem i 
celem życia. Naszemu gościowi towarzyszył 
Grzegorz Kubik- pracownik Nadleśnictwa 
Staszów. Spotkanie odbyło się w kąciku 
edukacyjno-ekologicznym, w naszym stałym 
miejscu, stworzonym właśnie do prowadzenia 
edukacji ekologicznej. Licznie zgromadzone 
naturalne eksponaty, trofea łowieckie zsyn-
chronizowały się z aurą tego wyjątkowego 
spotkania. 

W niecodziennej lekcji przyrody uczestni-
czyli uczniowie kilku klas szkoły podstawo-
wej, dyrektorzy, nauczyciele. Po uroczystym 
powitaniu nastąpił wspaniały dialog Jana 
Konopki ze społecznością uczniowską. 
Uczniowie poruszali wiele zagadnień zwią-
zanych z bogactwem świata przyrody oraz 
jego ochroną. W związku z przystąpieniem 
szkoły do ogólnopolskiej akcji „Ożywić pola” 
oraz ogólnopolskiego konkursu „Czysty las” 

tematyka dialogu oscylowała głównie 
wokół tych dwóch zagadnień. To, na 
co najbardziej zwracał uwagę Jan 
Konopka to potrzeba troski o zacho-
wanie zrównoważonego rozwoju w 
przyrodzie i konieczność zachowa-
nia bioróżnorodności. Ale to także 
dbałość o czystość środowiska natu-
ralnego, konieczność podejmowania 
różnorodnych praktycznych działań 
także przez młodych ludzi. Nasz gość 
rozbudził również zainteresowanie 
wszystkich odbiorców wspaniałymi 
wspomnieniami z podróży po świe-
cie. Opowiadał o niezwykłych spotkaniach ze 
zwierzętami, niepowtarzalnych krajobrazach 
oraz osobistych przygodach i przeżyciach. 

Osobowość naszego gościa, jego głęboka 
wiedza, doświadczenie, a przede wszystkim 
umiłowanie przyrody i bezgraniczne jej 
oddanie zdecydowanie zachęcały uczniów 
do podejmowania dialogu. 

W niezwykle miłym i ciepłym klimacie 
czas upłynął bardzo szybko, a ilość zada-
wanych pytań świadczyła niewątpliwie o 
dużym zainteresowaniu. Lekcja zakończyła 
się podziękowaniami, wymianą upominków, 
nasi uczniowie otrzymali również plakaty z 
autografem Jana Konopki.

Po tej niecodziennej lekcji przyrody, 
popołudniu uczniowie wzięli udział w nie-
codziennej akcji osadzania koszy lęgowych 
dla kaczek. Można śmiało powiedzieć, że 
na naszym terenie była to akcja pionierska. 
Odbyła się dzięki zaangażowaniu łowczego 
Koła Łowieckiego „Knieja” w Sichowie 
Ryszarda Karasińskiego oraz członków Koła 
„Bór” w Rytwianach: W. Kwietnia, A. Alten-
berga, G. Kubika. W akcji wzięli udział także 
uczniowie, rodzice, nauczyciele i oczywiście 
nasz serdeczny gość- Jan Konopka. 

Jego obecność sprawiła, że można było 
zasięgnąć fachowej rady i cennych wska-
zówek. Do akcji osadzania koszy lęgowych 
przygotowania trwały już dużo wcześniej. 
W zimie zamówione zostały kosze u regio-
nalnego wikliniarza S. Maćkowskiego z 
Kłody. Na początku lutego po dokładnej 
obserwacji terenu, myśliwi wybrali odpo-
wiednie miejsce do montażu koszy, a były 
to rozlewiska zarośnięte szuwarami. Prace 
przygotowawcze polegały na wbijaniu pali i 
montowaniu na nich deseczek, jako podstawy 
do umocowania koszy. Każdy słupek obity 
został paskiem blachy, aby zabezpieczyć go 
przed drapieżnikami. 

A głównym zadaniem, naszej niecodzien-
nej akcji, było już docelowe zamontowanie 
koszy lęgowych na wcześniej przygotowa-
nych słupkach. 

Kosze wykonane zostały z niekorowanej 

wikliny, według określonych zasad. Otwór 
wlotowy był nieco mniejszy od wnętrza, co 
ma zapewnić kaczkom poczucie bezpieczeń-
stwa, a także uczynić ptaka siedzącego w 
gnieździe mniej widocznym z powietrza.

Uczniowie wyścielili wnętrza koszy 
zeschłymi trawami, aby ułatwić kaczkom 
założenie gniazda. Łowczy KŁ „Knieja” 
Ryszard Karasiński brodząc głęboko w wode-
rach po wodzie, montował kosze na wcześniej 
wybranych stanowiskach i umocowanych 
słupkach. Istotne było, aby otwór wylotowy 
kosza skierowany był na lustro wody. W trak-
cie montażu mogliśmy także zaobserwować 
przeloty kilku par kaczek, które sprawiały 
wrażenie bacznych obserwatorów ich przy-
szłych miejsc gniazdowania. Czy kaczki 
zechcą skorzystać z pomocy, okaże się dopiero 
w maju, kiedy podejmiemy monitorowanie 
założonych lęgów. 

Do tego czasu nie należy niepokoić 
kaczek, ponieważ mają czas na oswojenie 
się ze zmianami w ich naturalnym środowi-
sku. Zgodnie z łowiecką tradycją spotkanie 
zakończyło się wspólnym ogniskiem spon-
sorowanym prze KŁ „Bór” w Rytwianach 
oraz cudowną grą Pana Grzegorza Kubika na 
sygnałówce i sygnałem „Pożegnanie”.

Akcja zakładania koszy lęgowych była 
niewątpliwie nowatorską formą edukacji 
ekologicznej uczniów. Okazała się również 
nowym, bardzo cennym doświadczeniem 
dla myśliwych. Mamy nadzieję, że dzięki 
naszym, wspólnym wysiłkom stworzymy 
dzikim kaczkom dogodne warunki do gniaz-
dowania. Wszystkie nasze dotychczasowe 
działania prowadzone wspólnie z członkami 
kół łowieckich są bardzo wartościowe ze 
względu na ich praktyczny wymiar, sprzyja-
jący naturalnemu środowisku. Jednocześnie 
zachęcają młodzież do brania odpowiedzial-
ności za środowisko oraz uświadamiają jej, 
że nie znajdujemy się „obok”, ale jesteśmy 
integralną częścią przyrody.  

Grażyna Kwiecień 

niecodzienny gość niecodzienna aKcja w staszowsKiej jedynce

Przygotowanie koszy lęgowych
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„Budowanie lasu i jego 
ochrona to wysiłek twórczy  

- rozciągnięty w czasie
Ma swoje wartości  
- jeśli trafia do nas
My przekazujemy, 

 a to zwiększa zasięg”
Wiesław Kot

Świat przyrody wciąż 
kryje przed człowiekiem wiele 
tajemnic i sekretów. 

I choć stoi otworem, pre-
zentując swe bogactwo w 
naturalnej harmonii czte-
rech pór roku, okazuje się, 
że nie każdy jest gotowy na 
godne przyjęcie jego piękna 
i zasobów. Na oddanie należ-
nego mu szacunku i mądre 
korzystanie z jego uroków. o 
tym, jak ważna jest ochrona 
środowiska wie każdy, ale to, 
co oczywiste staje się czasem 
coraz trudniej zauważalne. 

Aby choć trochę odsłonić 
„kurtynę lasu” i kolejny raz 
wskazać młodemu pokoleniu 
na  potrzeby i oczekiwania 
przyrody 10 kwietnia w ZPO 
nr 1 w Staszowie odbył się 
Festiwal Nauki pod hasłem 
„Czysty las”. 

Jego głównym celem była 
edukacja leśna, podniesienie 
świadomości ekologicznej 
uczniów, a także budzenie wraż-
liwości i kształtowanie postaw 
sprzyjających przyrodzie. 

Od września uczniowie 
podejmowali wiele różnorod-
nych działań i przedsięwzięć 
poprzedzonych spotkaniami 
i prelekcjami. Wynikały one 
głównie z opracowanego 
wewnątrzszkolnego programu 
w związku z przystąpieniem 
uczniów do ogólnopolskiego 
konkursu pod hasłem „Czysty 
las”. 

Niezwykle znaczącym 
punktem programu był właśnie 
Festiwal Nauki, na który zapro-
siliśmy profesjonalistów - ludzi, 
dla których las nie ma już chyba 
wielu tajemnic, jest codzien-
nością i jednocześnie drugim 
domem. Ci ludzie żyją rytmem 
przyrody. A są to oczywiście 
leśnicy- pracownicy Nadleśnic-

twa Staszów.
Gościem Festiwalu Nauki 

był również Wiesław Kot - poeta 
naszego regionu, autor tomiku 
poezji „Dzień następny w lesie” 
oraz Grzegorz Skubera – autor 
wspaniałych zdjęć prezentowa-
nych podczas wystawy fotogra-
fii „Uroki lasu”. 

Program Festiwalu Nauki 
adresowany był do wszystkich 
uczniów szkoły podstawowej 
oraz dzieci w wieku przedszkol-
nym. Istotne było, by swym 
zasięgiem objął całą społecz-
ność uczniowską, jak również 
najmłodsze pokolenie ZPO nr 
1 zgodnie z możliwościami 
percepcyjnymi odbiorców. I tak 
w programie Festiwalu wzięło 
udział około 290 uczniów 
szkoły podstawowej i 60 przed-
szkolaków. 

Głównymi bohaterami Festi-
walu były, więc z jednej strony 
dzieci, a z drugiej pracownicy 
Nadleśnictwa Staszów, którzy 
przygotowali wykłady połą-
czone z prezentacjami multi-
medialnymi, a dla najmłodszych 
projekcje filmowe w „Leśnym 
kinie”.

Starsi uczniowie uczestni-
czyli w wykładzie Nadleśni-
czego Nadleśnictwa Staszów 
Adama Lubery na temat: „Lasy 
Europy”. Prezentacja multi-
medialna oraz wykład miały 
istotną wartość merytoryczną, 
ukazując wiele konkretnych 
danych statystycznych, z któ-
rych wynika, iż lasy europej-
skie mają się bardzo dobrze. 
Pan Nadleśniczy uświadomił 
uczniom fakt bardzo istotny, że 
lasy pokrywające 44% obszaru 
Europy, to jest ponad miliard 
hektarów, to 25% światowej 
powierzchni lasów, a aż 80 
% lasów europejskich leży w 
Rosji. 

Ponad jedną czwartą lasów 
Europy Północnej i Wschodniej 
uznaje się za lasy naturalne, 
pozbawione śladów ludzkiej 
ingerencji. I tam najlepiej widać, 
jak natura potrafi bronić się 
sama. Troska o las i mądre 
gospodarowanie to troska o 
egzystencję. Oczywiste staje się, 

więc stwierdzenie, że człowiek 
powinien być sprzymierzeńcem 
przyrody. 

Wykład Pana Nadleśni-
czego był niezwykle cenny dla 
uczniów, gdyż wiedzę tę wyko-
rzystają do tworzenia własnych 
prezentacji multimedialnych. 

Dzieci z klas IV-VI wezmą 
udział w wewnątrzszkolnym 
konkursie na najlepszą prezenta-
cję multimedialną również pod 
hasłem „Lasy Europy”,  bowiem 
to zagadnienie jest jednym 
z priorytetów tematycznych 
tegorocznego ogólnopolskiego 
konkursu „Czysty las”. 

Bardzo interesujący i nie-
zwykle bliski uczniom okazał 
się także wykład Joanny Droż-
dżowskiej. Temat, który przy-
bliżyła uczniom dotyczył troski 
o czystość lasów, właściwych 
zachowań w lesie, jako ochrony 
własnej egzystencji. Prowadząc 
interesujący dialog z uczniami 
zwracała uwagę na fakt, że 
w dzieło ochrony środowiska 
należy włączać już od naj-
młodszych lat. Każdy z nas 
jest odpowiedzialny za swoje 
czyny w stosunku do otoczenia 
i samego siebie. Uświadomiła 
uczniom, jakie zagrożenia niesie 
z sobą współczesna cywilizacja. 
Wiele praktycznych przykładów 
z codziennego życia, ciekawych 
wskazówek i sugestii skłoni 
na pewno wielu uczniów do 
refleksji. 

Trzeci wykład, który pro-
wadził Grzegorz Kubik połą-

czony był z projekcją filmu 
„Bóbr- powrót hydroarchitekta”. 
Komentarz pracownika Nad-
leśnictwa Staszów nie tylko 
wyjaśnił wiele dyskusyjnych 
spraw dotyczących korzystnych 
i niepożądanych efektów działań 
bobrów, ale i zachęcił uczniów 
do poszukiwania informacji na 
temat populacji tego ciekawego 
gatunku na naszych terenach. 
Wkrótce uczniowie będą mieli 
okazję wykorzystać zdobytą 
wiedzę podczas konkursu „Śla-
dami bobrów”.

Najmłodszych uczestników 
Festiwalu Nauki zapraszał do 
„Leśnego kina” również pra-
cownik Nadleśnictwa Staszów 
Dariusz Gorzkowski. To nie-
codzienne kino odwiedziło 140 
uczniów szkoły podstawowej 
i około 60 przedszkolaków. 
Kino cieszyło się niezwykłym 
powodzeniem. Projekcji fil-
mowej towarzyszył wspaniały, 
niepowtarzalny dialog pomię-
dzy leśnikiem, a przyszłymi 
obrońcami lasu. Tematyka oscy-
lowała oczywiście wokół filmu  
oraz dodatkowych plansz na 
temat właściwych zachowań w 
lesie i troski o dom wszystkich 
mieszkańców lasu. 

Gościem Festiwalu Nauki 
był również Wiesław Kot - autor 
wydanego w 2007 roku tomiku 
poetyckiego „Dzień następny 
w lesie”. Podczas spotkania 
zaprezentował swoją poetycką 
twórczość wyjaśniając genezę 
powstania tomiku. Zwracał 

FestiwaL nauKi „czysty Las” staszowsKiej jedynce

Nadleśniczy Adam Lubera opowiada o przyrodzie  
staszowskich lasów
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uwagę na obecne możliwości i potrzebę 
praktycznych działań na rzecz ochrony 
przyrody, ale jednocześnie na codzienną 
kulturę zachowań, brak wrażliwości i 
czasu na refleksję nad własnym stosun-
kiem do natury. Gość powitał wszystkich 
- niecodziennym, wyjątkowym prezentem 
– poetyckim ujęciem realizacji wewnątrz-
szkolnego programu w ramach ogólno-
polskiego konkursu „Czysty las”. Zbiór 
dziesięciu wierszy ujmujących wszystkie 
przedsięwzięcia, cele i zamierzenia pro-
wadzonej edukacji ekologicznej. Jest to 
niewątpliwie szczególny zaszczyt. Ten zbiór 
wierszy stanie się dla naszej społeczności 
uczniowskiej źródłem wiedzy, nowych 
doznań i dalszą możliwością propagowania 
idei ochrony środowiska. 

To spotkanie stało się także inspiracją 
twórczą dla przyszłych, młodych poetów. 

Już napłynęły pierwsze wiersze napi-
sane przez uczniów w związku z ogłoszo-
nym podczas Festiwalu Nauki „Konkursem 
poezji dziecięcej” dla uczniów szkoły 
podstawowej oraz konkursem „Rymo-
wanki przedszkolaka” dla dzieci w wieku 
przedszkolnym. Konkurs rozstrzygnięty 
zostanie w dwóch kategoriach wiekowych, a 
jego uwieńczeniem będzie wydanie tomiku 
poezji dziecięcej „Czysty las”. Młodzi poeci 
mogą liczyć nie tylko na nagrody, ale może 
i na sławę...

Wspaniałą atrakcją Festiwalu Nauki 

była również wystawa fotografii „Uroki 
lasu” autorstwa Grzegorza Skubery oraz 
spotkanie z samym autorem zdjęć. Pan 
Grzegorz Skubera jest nauczycielem biologii 
w LO im. ks. kard. Stefana Wyszyńskiego 
w Staszowie, członkiem Małopolskiego 
Towarzystwa Ornitologicznego. Osobowość 
kustosza tej wystawy oraz osobliwość zdjęć, 
ukazujących z bliskiej odległości uroki lasu, 
skupiła wszystkich uczniów szkoły pod-
stawowej oraz najmłodszych uczestników 
Festiwalu - przedszkolaków.

Niepowtarzalne ujęcia roślin, zwierząt, 
ptaków, zjawisk przyrody zafascynowały 
wszystkich oglądających. Autor zdjęć w 
niezwykle barwny sposób odpowiadał na 
wszystkie pytania, stale zwracając uwagę 
na fakt, że wszyscy musimy dbać o „uroki 
lasu”, aby przetrwały. 

Wystawa niewątpliwie poruszyła wraż-
liwość estetyczną uczniów i przemówiła 
zdecydowanie swym wyrazem artystycz-
nym. Wspaniale ukazała, że warto dbać o 
to, co natura potrafi stworzyć sama.

Podczas Festiwalu rozstrzygnięty został 
również konkurs plastyczny, w którym 
swoje prace prezentowali najmłodsi – dzieci 
w wieku przedszkolnym. Jury w składzie: 
przewodniczący- A. Lubera, członkowie: 
J. Drożdżowska, G. Kubik, G. Skubera 
wysoko ocenili wartość plastyczną i mery-
toryczną młodych artystów i wyłonili 
zwycięzców. 

Oficjalne ogłoszenie wyników nastąpi w 
czerwcu podczas podsumowania realizacji 
wewnątrzszkolnego programu „Czysty las” 
w Czernicy. 

Festiwal Nauki pod hasłem „Czysty las” 
mógł odbyć się, w tak bogatej formie, dzięki 
profesjonalizmowi i zaangażowaniu wielu 
osób. Szczególne podziękowania kierujemy   
stronę Nadleśniczego Nadleśnictwa Staszów 
Pana Adama Lubery oraz pracowników 
Nadleśnictwa. 

Ciekawe prezentacje multimedialne, 
bogate w treść wykłady, projekcje filmów 
w „Leśnym kinie” sprawiły, iż Festiwal 
zasłużył na pewno na miano Festiwalu 
Nauki. Zawdzięczamy to również Wie-
sławowi Kotowi i Grzegorzowi Skuberze 
dziękując za wspaniałą lekcję poezji o „Czy-
stym lesie” i za niezapomniane doznania 
estetyczne połączone z bogactwem treści 
ekologicznych. 

„Żeby tak Mój Boże –  
taki dzień był co dzień
Pieśń o „Czystym Lesie”  

śpiewałyby ptaki
Człowiek by zasłużył  

na szacunek podziw
nie byłby w NATURZE  
członem byle jakim”

Wiesław Kot

„Czysty Las”Koordynator
Grażyna Kwiecień

W dniach od 5 do 11 maja obchodzony 
był, wzorem lat ubiegłych, Tydzień Biblio-
tek. Podobnie jak w latach poprzednich, 
także i w tym roku święto środowiska 
bibliotekarskiego w naszym kraju promo-
wane było przez plakat i hasło, które brzmi: 
„Biblioteka miejscem spotkań”. 

Wybór tego hasła daje możliwość promo-
cji różnych form pracy z czytelnikiem jako 
klientem biblioteki. „Współczesna biblioteka 
– jak czytamy w apelu Stowarzyszenia Biblio-
tekarzy Polskich  - pełni nie tylko tradycyjnie 
przypisywane jej funkcje gromadzenia, opra-
cowania i udostępniania zbiorów, ale coraz 
częściej jest miejscem prezentacji twórczości 
artystycznej, edukacji, doradztwa, rozwoju 
zainteresowań, czyli przyjaznym miejscem 
spotkań różnych osób, niekoniecznie czy-
telników.” 

Warto zaznaczyć, że tegoroczne hasło 
jest na tyle ogólne, że umożliwia prezentację 
działalności kulturalnej, edukacyjnej, infor-
macyjnej, społecznej i rozrywkowej każdej 
biblioteki. 

Patronat nad Tygodniem Bibliotek objęli: 
Minister Kultury i Dziedzictwa Narodowego 

Bogdan Zdrojewski, Minister Nauki i Szkol-
nictwa Wyższego Barbara Kudrycka, Mini-
ster Edukacji Narodowej Katarzyna Hall. 

Biblioteka Publiczna w Staszowie wraz 
z pięcioma filiami wiejskimi również włą-
czyła się w obchody Tygodnia. Z tej okazji 
pracownicy przygotowali specjalną ofertę 
programową, skierowaną głównie do naj-
młodszego czytelnika. 

Oferta ta zawiera stałe elementy naszej 
pracy z dziećmi, ale wzbogacona została 
także o nowe sposoby prezentacji i promocji 
książki. Są to: 

1) zajęcia biblioteczne z dziećmi z przed-
szkola nr 8 wraz z grupami integracyjnymi 
(grupa 5-latków) pt.: „W krainie bajek i 
baśni”; te spotkania oparte są głównie na 
rozmowach z dziećmi, których tematem były 
bajki i baśnie, na głośnym czytaniu baśni, a 
uzupełnienie tych spotkań stanowiły zagadki 
literackie; 

2) spotkanie z klasą I A Zespołu Szkół nr 
2, na którym odbywało się głośne czytanie 
fragmentu z książki Kaliny Jerzykowskiej i 
Wojciecha Karwackiego pt. „13 skrytka”; 

3) zajęcia z dziećmi z przedszkola nr 4 

pt. „Przebieramy się za bohaterów bajek” 
– przedszkolaki recytowały wierszyki, odbył 
się konkurs na najsympatyczniejszą postać z 
bajki, a uzupełnieniem tego spotkania było 
głośne czytanie bajek i zabawy ruchowe; 

4) uroczystość pasowania na czytelnika 
uczniów klasy I B Zespołu Szkół nr 2, pod 
hasłem „Książka moim przyjacielem”. 

Zwieńczeniem Tygodnia Bibliotek był 
Dzień Bibliotekarza, na którym pracownicy 
Biblioteki w Staszowie gościli m.in. dzieci 
z przedszkola nr 3, które zaprezentowały 
teatrzyk pt. „Calineczka”. 

W tych dniach było można obejrzeć w 
holu Biblioteki wystawę prac plastycznych 
uczniów klas IV-V szkół podstawowych z 
terenu miasta i gminy pt.: „Biblioteka moich 
marzeń”. 

Dopełnieniem oferty programowej Tygo-
dnia Bibliotek są stałe elementy współpracy 
Biblioteki z przedszkolami i szkołami z terenu 
miasta i gminy, jak wycieczki do Biblioteki i 
głośne czytanie z cyklu „Bajki z koszyka” i 
„Przygoda zwana czytaniem”. 

Ewelina Głodek

bibLioteKa MiejsceM spotKań
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„To, co uczynił w polskiej polityce XX 
wieku, to był wynik Jego pewnej postawy 
– wiciarza, Polaka, patrioty”.

prof. Jacek Chrobaczyński 
Akademia Pedagogiczna Kraków

„Mam odwagę nazywać się przy-
jacielem ministra adama Bienia. Jego 
„Domu Pamięci” w ossali i Jego rodziny. 
córka Hanna wraz z mężem Stanisławem 
Bielskim prowadzą ten gościnny Dom, 
w którym czuje się ducha pana adama i 
minionego czasu” – tymi słowami zakoń-
czyłem wystąpienie na Sesji Rady Miejskiej 
Staszowa, wnioskując o nadanie Parkowi 
na osiedlu Północ imię adama Bienia. 
Uchwała Nr XXIV została podjęta dnia 
25.09.2004 roku. 

Pana Bienia poznałem w latach 80 –tych. 
Wiesław Kot był mi w tym pomocny a właści-
wie Jego wiersz, napisany na promocję w Tar-
nobrzegu książki p. Adama pt. „Bóg wysoko 
dom daleko”. Skomponowałem melodię i 
zaśpiewaliśmy piosenkę wspólnie z autorem 
tekstu i małżonką. Taśma magnetofonowa 
z nagraniem powędrowała do akustyka w 
WDK-u i była naście razy odtwarzana tego 
wieczoru. 

Następny nasz kontakt miał miejsce w 
Spółdzielni Inwalidów „Jedność” w Staszo-
wie. Do prezesa Stanisława Celjowskiego 
przybył starszy, postawny pan z prośbą o 
zatrudnienie osoby niepełnosprawnej z Jego 
rodziny. Pełniłem wtedy funkcję wiceprezesa 
ds. rehabilitacji, a kadry mi podlegały, więc 
sprawę załatwiłem niezwłocznie. Praca cha-
łupnicza była dla wnuczki Małgorzaty Stano-
szek. Częste wyjazdy służbowo – kurtuazyjne 
do Ossali umacniały naszą przyjaźń. 

Świadectwem jest dedykacja w książce 
ofiarowanej mi przez p. Adama, która została 
wydana przez Przedświt w drugim obiegu pt. 
„Bóg jest wyżej dom jest dalej” - cytuję: „Dro-
giemu Andrzejowi, Koledze i Przyjacielowi 
- Adam Bień Ossala 18 III 88 r.”

Muszę nadmienić, że książka była opra-
wiona przez autora w szary papier z obawy, że 
może trafić w niepowołane ręce. Dopiero po 
5 latach pozbawiłem jej konspiracyjnej obwo-
luty. Wyjazd do Starachowic, na WYKUS i 
do Wąchocka w dniach 24/25 czerwca, tuż 
po wyborach 1989 roku sprawdziłem się jako 
kierowca Ministra. Zostałem nim do ostatniej 
naszej podróży, którą odbyliśmy w lutym 1998 
roku na trasie Ossala – Lublin – Warszawa 
– Milanówek. Chcę teraz po latach doszukać 
się szczegółów z niezliczonych wyjazdów na 
uroczystości państwowe, kościelne, samo-
rządowe i kombatanckie do licznych miast i 

miejscowości i co napotkamy? Że, najbliższe 
sercu Ministra były podróże do ukochanego 
Krakowa i spotkania z prezydentem Józefem 
Lassotą. Teraz, gdy często jeżdżę do Krakowa 
do wnuków (Piotrka i Stasia), odwiedzam 
także przyjaciela Ministra, świadka z procesu 
moskiewskiego, sybiraka – Czesława Łotare-
wicza i Jego żonę Lubę. Jadąc odnajduję w 
myślach obrazy z minionego czasu i fragmenty 
serdecznych Ich rozmów. Pan Adam, mimo że 
dzieliła nas spora różnica lat, traktował mnie 
i kolegów z STK jak najbliższych przyjaciół. 
Moje wędrowanie rowerem także zawdzię-
czam p. Bieniowi. Kiedyś narzekając na 
nadwagę trudności z chodzeniem (proteza 
nogi) odpowiedział mi krótko „to wsiądź na 
rower – ja w czasie okupacji przejeżdżałem z 
Milanówka do matki rowerem”. Z rady skorzy-
stałem, aż nadto. Spełniając testament Ministra 
odbyłem rowerowe podróże w 2002 i 2003 
roku do Watykanu, Lwowa i Przasnysza.

Do tych miejsc mieliśmy dojechać razem 
w nieokreślonym, jednak nieodległym czasie. 
Choroba, a potem śmierć p. Adama przekre-
śliła nasze plany.

W grudniu 1996 roku imieniny i jed-
nocześnie 97. urodziny p. Adama. Wśród 
licznych gości, ekipa filmowców z telewizji. 
Piotr Śliwiński – producent i reżyser Hanna 
Włodarczyk z Kalejdoskopu. Moją zasługą 
było przekonanie p. Bieniów by zgodzili się na 
filmowanie wspomnień. Dzięki temu w TVP 
i na Polonii, co jakiś czas emitowane są- dwa 
filmy o „Sztandarze Rzeczypospolitej”, bo tak 
nazwał p. Adama, na spotkaniu krakowian w 
1994 roku znany kompozytor muzyki filmo-
wej –Andrzej Kurylewicz.

Honorowy Obywatel Królewskiego 
Miasta Krakowa Adam Bień, wygłosił wtedy 
wzruszającą mowę do uczestników. Dostojni 
goście zgromadzeni w Sali Rady Miasta, 
wypełnionej do ostatniego miejsca, nie kryli 
wzruszenia, a ja tą chwilę zapamiętałem na 
całe życie. Wspominam także, kolejną wizytę 
w Krakowie, związaną z przekazaniem 
Bibliotece Jagiellońskiej UJ historycznych 
dokumentów wydobytych po 55 latach z 
konspiracyjnej skrytki, spod parkietu miesz-
kania w Milanówku. Słyszę jeszcze słowa 
wypowiedzenie przez Ministra do Rektora UJ 
prof. Franciszka Ziejka i Dyrektora Biblioteki 
– prof. Krzysztofa Zamorskiego. Czy w swoich 
zbiorach posiadacie Ustawy, które wydałem w 
Warszawie w 1944 roku „Nie macie? – no to 
macie” – wypowiedz dotyczyła Dzienników 
Ustaw z Powstania Warszawskiego opra-
cowanych przez „Walkowicza” – to jeden z 
pseudonimów Ministra Polskiego Państwa 

Podziemnego A. Bienia.
Odnajduję w pamięci kolejne wyjazdy, do 

Galerii Porczyńskich w Warszawie, na Pragę 
do Biskupa Kraszewskiego – kapelana żołnie-
rzy Armii Krajowej, do Muzeum Polskiego 
Ruchu Ludowego, do Domu Katolickiego 
w Sandomierzu, Kliniki Okulistycznej do 
Lublina, gdzie przeszedł operację wymiany 
soczewki oka - i ten incydent z nowocze-
snością. Komputer nie mógł zarejestrować 
zacnego pacjenta gdyż ten urodził się przed 
1900 rokiem. Pokazywał, że p. Adam ma 
(-1) lat. Dopiero profesor Zagórski kazał 
sporządzić dokumentację ręcznie mam ją do 
dziś jako pamiątkę. Ostatnią podróż 13 lutego 
piątek odbyłem z córką Hanią i słabnącym p. 
Adamem do Kliniki w Lublinie na badanie 
kontrolne oka. Odebraliśmy też z naprawy 
miniaturowy aparat wzmacniający słuch. 
Podróż powrotna nie odbyła się bez kłopotów, 
ale w warszawie przy ul. Płatowcowej czekała 
na autora Jego ostatnia książka „Bóg dał, Bóg 
wziął” była po korekcie z uporządkowanymi 
fotografiami i kolorową okładką. Załączona 
do niego wspomnienia fotografia - pochodzi 
właśnie z tej książki. Jednak nie było pisane p. 
Adamowi dożyć jej promocji.

W dniu pogrzebu p. Weroniki - drugiej 
żony Ministra, odszedł i ON na wieczną 
wartę. Dzienniki krajowe i lokalne, radio 
oraz TVP podawały tą smutną wiadomość - o 
śmierci „Jednego z szesnastu”- „Ostatniego z 
szesnastu”.

Pogrzeb - 10 marca 1998 roku. Pogoda 
jakby się sprzysięgła, wszystkie pory roku 
prezentują się w tych 3 godzinach uroczystości 
żałobnych. Ossala wita przyjaciół p. Bienia a, 
Jego samego - żegna. 

Z Wiesławem Kotem wybawiamy Hanię 
z poważanego kłopotu. Otóż Minister zmarł 
w Klinice Rządowej w Warszawie, a różaniec 
otrzymany od matki tkwił tu w Ossali. Jak 
teraz wobec warty honorowej i oddających 
Mu cześć delegacji, podać go Ojcu na ostatnią 
drogę? Ja uchylam wieko trumny, Wiesław 
delikatnie umieszcza różaniec w złożonych 

a d a M  b i e ń  
X  r o c z n i c a  ś M i e r c i

Adam Bień  
(14 grudnia 1899 r. - 4 marca 1998 r.)
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jak do modlitwy dłoniach i ulga na twarzy 
Hani oraz słowa dziękuję wam, kamień spadł 
mi z serca. Msza żałobna w kościele Niekra-
sowskim. Przewodniczy celebrze sam Biskup 
Edward Frankowski, wśród żałobników Alicja 
Grześkowiak – Marszałek Senatu, Jacek 
Taylor – Szef Kombatantów, przedstawiciele 
Rządu RP, prezydenta na uchodźctwie, 
delegacje z miast, których zmarły był Hono-
rowym Obywatelem – Kraków, Świdnik, 
Sandomierz, Pruszków. Wojewodowie Tar-
nobrzescy, którym tak wiele zawdzięcza 
rodzina zmarłego. Delegacje ludowców z 
Jarosławem Kalinowskim na czele, harcerze, 
partyzanci od „Jędrusia”. Samorząd z Osieka, 
Połańca, Staszowa. Są poczty sztandarowe w 
niezliczonej ilości. Jest kompania Wojska Pol-
skiego z orkiestrą. Są sąsiedzi, przedstawiciele 

zakładów pracy i dużo młodzieży szkolnej. W 
takiej scenerii przebiegła Jego ostatnia droga 
z rodzinnego domu do miejsca wiecznego 
spoczynku na cmentarzu Niekrasowskim „ 
w przepastnym chciwym piachu” – jak kiedyś 
pięknie napisał. Kawaler Orderu Orła Białego 
dołączył w grobowcu do rodziców, Franciszki 
i Walentego oraz siostry Kasi. 

Po śmierci Adama Bienia w ciągu ostat-
nich lat, Jego imię nie uleciało z pamięci 
społeczeństwa. Zorganizowano obchody 100. 
– rocznicy urodzin Ministra oraz wybito oko-
licznościowy Medal przez Staszowskie Towa-
rzystwo Kulturalne – zmarł był założyciel 
STK i Jego Honorowym Prezesem. Były też 
uroczystości w Sandomierzu i w Warszawie. 
Nadano im. A. Bienia Sali Nr 13 w budynku 
„G” Sejmu RP(inicjatywa posła Tadeusza 

Wrony, Prezydenta Częstochowy). Otwarto 
Dom Pamięci A. Bienia w Ossali. Odsłonięto 
pamiątkowe Tablice Jemu poświęcone w Mila-
nówku i w Kałkowie. Sandomierski Oddział 
Muzeum HPRL prezentował dokumenty, 
pamiątki rodzinne i fotografie pochodzące 
ze zbiorów rodzinnych A. Bienia. Wystawa 
przez cały 98 rok cieszyła się wielką popu-
larnością. Organizowano konkursy wiedzy 
o życiu i działalności Ministra, w których 
brała udział młodzież szkół średnich naszego 
powiatu. Klub Turystyki Rowerowej PTTK w 
Staszowie przyjął im. Adama Bienia w Prusz-
kowie stoi pomnik :Szesnastu”,w Przasnyszu 
jest Tablica Ministra na budynku w którym 
mieści się Adwokatura, Częstochowa ma ulicę 
Adama Bienia, a Staszów – Park.

Andrzej Wawrylak

Węgier, Polak – dwa bratanki, i do 
szabli i do szklanki!

W języku esperanto:
Hungar’ , Polo – fratoj estas, glavo, 

glaso jen atestas! 
W dniach 4 - 6 kwietnia 2008 r. espe-

rantyści z Polski w ramach cyklu „Wielo-
kulturowa europa” wybrali się na Węgry. 
Program tego wyjazdu miał na celu 
rozpoczęcie dialogu w ramach obchodów 
eRDM w Polsce. Węgierscy przyjaciele 
z Miszkolca, małżeństwo esperanckie 
adrienne i Laszlo Pasztor zadbali o nie-
zwykle atrakcyjny program wizyty.

Największą grupę stanowili esperantyści 
z Nowego Sącza. Na spotkanie pojechali też 
działacze i członkowie Zarządu Głównego  
Polskiego Związku Esperantystów ze Sta-
szowa,Łodzi i Nowego Sącza oraz działaczki 
Międzynarodowego Zrzeszenia Nauczycieli 
Esperantystów z Krakowa i Wrocławia, 
ubarwił grupę esperancki poeta – prawnik 
z Rzeszowa.

Obecnie w Nowym Sączu  jest redago-
wana i drukowana, historyczna już  gazeta 
„Pola Esperantisto”, istniejąca 102 lata i 
wydawana w tym czasie /chronologicznie/: we 
Lwowie, Warszawie, Krakowie, Warszawie,  
na Śląsku. Zawiera ona informacje o ruchu 
esperanckim głównie w Polsce, ale także 
ważne wydarzenia z Europy i świata. Też 
jestem członkiem redakcji tego esperanckiego 
czasopisma.

Jest to dwumiesięcznik, który także zna-
lazł już czytelników - abonentów od Japonii  
po Brazylię!

W pierwszym dniu przyjechaliśmy do 
Abaujszanto, gdzie złożyliśmy wieniec w 
polskich barwach narodowych Kolomanovi  
Kolocsay esperanckiemu twórcy i poecie. 
Następnie zostaliśmy ugoszczeni obiadem 

w lokalnym Domu Kul-
tury. Typowo po węgiersku: 
gulasz, wino,  strudle z 
serem i jabłkami, doskonała 
kawa. Po południu  wicebur-
mistrz Abaujszanto  zaprosił 
nas do zwiedzenia swoich 
piwnic winnych. Długie 
rzędy dojrzewającego w 
beczkach  wina w starej 
piwnicy pachnącej pleśnią  
robią niezwykłe wrażenie, 
a degustacja tego wina to 
prawdziwa rozkosz. 

W naszym spotkaniu  
uczestniczyli też eminentni węgierscy espe-
rantyści: dr Endre Dudich i dr Georgy 
Nanovfszky, Honorowi Prezydeci HEA  i 
UEA / Węgierskiego oraz Światowego 
Związku Esperanta. W programie wizyty 
nie zabrakło także spotkań z przedstawicie-
lami  lokalnego samorządu i administracji 
państwowej. Drobne upominki z regionu 
Ziemi Staszowskiej zostały wręczone panu 
wiceburmistrzowi Abaujszanto oraz prze-
kazane pani wiceburmistrz Miszkolca. W 
Miszkolcu viceburmistrz miasta musiała 
zaraz po powitaniu nas spieszyć na oficjalne 
spotkanie z samorządowcami Katowic 
– miasta partnerskiego dla Miszkolca. Tak 
samo poważne kontakty można by np. nawią-
zać, w ramach współpracy regionalnej, także 
ze Staszowem a w przyszłości - być może 
– skutkujące wspólną realizacją programów 
UE, bo Abaujszanto takie podobne małe mia-
steczko byłby naprawdę świetnym partnerem 
dla Staszowa!

Zwiedziliśmy też prawosławny kościół  
Świętej Trójcy, posiadający największy iko-
nostas Europy Środkowej – wysoki na 16 m.  
i skupiający 88 scen z życia Jezusa. Późnoba-

rokowy ikonostas został wykonany w Egerze 
przez Miklosa Jankovitsa a obrazy  namalo-
wał austriacki  malarz – Anton Kuchelmeister. 
Znajdujące się obok Węgierskie Muzeum 
Ortodoksyjne, mieści najbogatszy zbiór skar-
bów Kościoła Prawosławnego w kraju.

W programie zwiedzania było jeszcze 
Lillafűred z cudownym hotelem Pałacowym,   
ogromnym wodospadem, romantyczną 
rzeźbą  wielkiego węgierskiego poety Atilli 
Józsefa, ogrodami i jeziorem górskim . Na 
zakończenie - węgierski wieczór w restau-
racji myśliwskiej. Przy stołach z półmiskami   
pieczonego mięsiwa i wina tokay rzeczy-
wiście było wesoło, zwłaszcza że do tańca  
grali Cyganie. Gdy dodamy do tego  śpiewy  
po węgiersku, po polsku i po esperancku, 
możemy wyobrazić sobie atmosferę spotkania 
polsko – węgierskiego. Odbyło się ono tylko 
dzięki  pomocy  węgierskich esperantystów z 
klubu Lajos Kiraly Esperanto  - Amika Rondo 
w Miszkolcu, a podczas którego językiem 
– pomostem  było Esperanto, wspaniały język 
do dialogu międzykulturowego, poznawania 
świata i zawiązywania przyjaźni.

Andrzej Sochacki

Międzynarodowe spotKanie esperantystów

Grupa w Lllilafured
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W ramach przystąpienia do IV edycji 
ogólnopolskiego Konkursu pt. „ czysty 
Las” w Przedszkolu nr 4 został zorga-
nizowany przemarsz ulicami miasta 
zatytułowany „zielony Marsz”. Przed-
szkolaki ubrane w zielonych strojach, w 
zielonych, jednakowych czapeczkach z 
charakterystycznym znaczkiem - logo 
przedszkola oraz gałązkami wykonanymi 
z bibuły przemaszerowały ulicami miasta 
do budynku Nadleśnictwa, prowadzeni 
przez leśników i policjantów. 

Celem marszu było zamanifestowa-
nie znaczenia lasu dla człowieka, a także 
potrzeby jego ochrony przed zanieczyszcze-
niami środowiska.

Przemarsz zakończył się na terenie Nad-
leśnictwa, gdzie przyszli uczniowie powitani 
zostali przez Nadleśniczego Adama Luberę 
oraz pracowników Nadleśnictwa.

Podczas przywitania dzieci wręczyły 
choinkę wykonaną z kartonu, na której 
własnoręcznie się podpisały pod przyrze-
czeniem następującej treści:

My Przedszkolaki
mali przyrodnicy,

dużo o lesie już wiemy
i dlatego przyrzekamy,

że szanować go będziemy.
W wyznaczonych miejscach 

biwakować,
śmieci ze sobą z lasu zabierać,

oraz cichutko w nim się zachowywać.
Po powitaniu każda grupa wiekowa 

przedszkolaków otrzymała znaczek rozpo-
znawczy. Były to sowy, borsuki, jeże i lisy.

Każda „grupa zwierzątek” udała się z 

leśnikami na poszczególne zaję-
cia z przyrody. Było to między 
innymi: zwiedzanie ścieżki 
dydaktyczno- przyrodniczej 
pełnej walorów przyrody.

Korzystanie z tej trasy 
pozwoliło dzieciom na bezpo-
średni kontakt z przyrodą. „Zbli-
żyły się do niej poprzez pewnego 
rodzaju intymność zawartą w 
szczegółach, co pogłębia przeży-
cie spotkania z przyrodą, ułatwia 
zrozumienie i pokochanie jej”.

Pani Joanna Drożdżowska 
przybliżyła nam wiedzę o zło-
żonym ekosystemie jakim jest 
las, pokazała zależności poszczególnych 
elementów, ich role. Każde dziecko mogło 
z bliska zobaczyć oraz dotknąć roślinkę 
leśną, poznać jej nazwę, a przede wszystkim 
poznać rośliny chronione, których nie należy 
zrywać. Ciekawa prelekcja umożliwiła dzie-
ciom wzbogacenie i utrwalenie wiedzy o roli 
roślin z różnych pięter lasu oraz  współzależ-
nościach między nimi.

Po obejrzeniu interesującej ścieżki eko-
logicznej, przedszkolaki udały się do „Kina 
Leśnego”. Podczas oglądania oryginalnej 
bajki o zwierzętach leśnych, dzieci mogły 
poznać zwyczaje zwierząt zamieszkujących 
las, sposób ich odżywiania oraz zagrożenia 
wynikające z niewłaściwego zachowania 
człowieka w lesie. 

Poruszane zagadnienia pozwoliły dzie-
ciom wytworzyć więź emocjonalną z 
przyrodą oraz przekonanie o konieczności 
i możliwości jej ochrony przez każdego z 
nas.

Następnym etapem zajęć o lesie były 
„malowanki”. Tutaj przedszkolaki mogły 
popisać się swoimi zdolnościami plastycz-

nymi, wyobraźnią i zdobytą wiedzą o lesie. 
Kolorowały według wzoru rośliny leśne oraz 
malowały kredą poznane zwierzęta leśne.

Na końcu przedszkolaki mogły zwie-
dzić budynek Nadleśnictwa oraz posłuchać 
wzbudzającej zainteresowanie prelekcji 
Pani M. Solarskiej o odpowiedzialnej pracy 
leśnika.

Dzieci pasjonowały oglądane eksponaty 
zwierząt leśnych i z zaciekawieniem słuchały 
przekazywanej przez panią leśnik ciekawo-
stek z życia tych zwierząt.

Wiedza przyrodnicza zdobyta przez 
przedszkolaków podczas nietuzinkowej 
wycieczki na temat funkcjonowania lasu oraz 
jego ochrony budzi ogromny zachwyt.

Dobre przygotowanie do ochrony śro-
dowiska uzyskane już w przedszkolu – w 
początkowym etapie nauki oraz wzmac-
niane w toku dalszej edukacji zaowocuje 
w całym życiu dziecka i jego właściwymi 
wyborami. 

Dorota Dalach
fot. Łukasz Milewicz

W przedostatnią niedzielę 
kwietnia z inicjatywy Staszow-
skiego ośrodka Kultury przy 
współorganizacji parafii pw. św. 
Barbary w Staszowie w kościele 
na os. Wschód odbył się koncert 
smyczkowej grupy kameralnej 
camerata Scholarum. 

Staszowianie mieli możliwość 
wysłuchania utworów muzyki 
klasycznej. Wykonawcy będący 
uczniami Państwowej Szkoły 
Muzycznej w Kielcach oraz 
studentami polskich akademii 
muzycznych wykazali się wir-
tuozerią trudnych do wykonania 
dzieł znanych kompozytorów. 
Były to trudne do wykonania, ale 
jednocześnie ukazujące piękno 
muzyki dzieła światowej klasyki. 

Zespół kameralny Came-
rata Scholarum został założony 
w 1988 roku przez Wojciecha 
Zdyba – pedagoga Państwowej 
Szkoły Muzycznej w Kielcach. 
Grupa koncertuje na terenie 
kraju i Europy. W ubiegłym 
roku zespół otrzymał Grand Prix 
podczas festiwalu w Neerpelt w 
Belgii.

Osoby, które nie mogły przy-
być na koncert można pocieszyć 
informacją, że podobne koncerty 
w mniejszym lub większym skła-
dzie organizowane będą również 
w przyszłości. Informacji należy 
szukać na stronie Staszowskiego 
Ośrodka Kultury: www.sok.
info.pl.

tekst i fot. Dominik Rożek

c a m e r ata  
s c h o l a r u m

z I e l o n y 
m a r s z

Koncert w kościele św. Barbary

Przedszkolaki przed budynkiem  
Nadleśnictwa w Staszowie
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Przedsiębiorstwo Produk-
cyjno - Handlowo - Usługowe 
„SUBoR” to jedna z najbar-
dziej dynamicznych firm w 
Polsce. Już po raz trzeci z rzędu 
„SUBoR” został wyróżniony 
tytułem „Gazela Biznesu” 
przyznawanym przez redak-
cję dziennika gospodarczego 
„Puls Biznesu” i Grupę coface 
Poland. organizatorzy aby 
wyłonić najlepszych przeba-
dali ponad 20 tysięcy różnych 
firm poddając je komplekso-
wej ocenie. Kryteria według 
których wybiera się najlepsze 
przedsiębiorstwa są bardzo 
rygorystyczne i dotyczą oczy-
wiście osiąganych przyrostów 
sprzedaży, czy też osiąganych 
zysków. Wyróżnione przedsię-
biorstwo nie może przynosić 
strat, a także wykazywać się  
nieskazitelną reputacją, uczci-
wością wobec kontrahentów, 
pracowników, a także... skarbu 
państwa. Te wszystkie kryteria 
od kilku już lat spełnia staszow-
ski „SUBoR”. 

- To dla nas duża satysfakcja 
– mówi Marcin Ptak dyrektor 
firmy. Nasze działania oceniają 
ludzie z zewnątrz, patrzą zatem 
obiektywnie. To wyróżnienie to 
efekt pracy całej załogi. Zatrud-
niamy już 100 osób zamieszka-
łych na terenie miasta i gminy 
Staszów – dodaje Marcin Ptak. 

„SUBOR” to firma o uznanej 
marce i ugruntowanej pozycji na 
rynku. Jest to efekt 17 letniej tra-
dycji zakładu, który w 1991 roku 
założył Stanisław Ptak. Do 1992 

roku firma nosiła nazwę Zakład 
Konfekcji Odzieży- Stanisław 
Ptak, a jej siedziba znajdowała 
się w Wiązownicy Małej. W 
1992 roku  właścicielem zakładu 
została Ewa Ptak. Wówczas 
firma zmieniła nazwę na Zakład 
Odzieżowy „SUBOR” oraz 
siedzibę, która znajdowała się w 
budynku po dawnym „ASKO”. 
W październiku 1993 firma 
otrzymała status Zakładu Pracy 
Chronionej. Przyjęła również 
nową nazwę, która obowiązuje 
do dnia dzisiejszego- Przedsię-
biorstwo Produkcyjno Handlowo 
Usługowe „SUBOR” Zakład 
Pracy Chronionej. 

W pierwszych latach działal-
ności naszej firmy – mówi Marcin 
Ptak – produkowaliśmy ubrania 
robocze, koszule flanelowe i 
rękawice robocze. Następnie 
rozszerzyliśmy nasz asortyment 
o specjalistyczne ubrania kwa-
soochronne i ognioodporne. To 
z kolei wiązało się z koniecz-
nością unowocześnienia parku 
maszynowego oraz rozpoczęcia 
starań w Centralnym Instytu-
cie Ochrony Pracy o wydanie 
certyfikatów bezpieczeństwa 
„B” na produkowaną odzież. 
Dynamiczny rozwój naszej firmy 
wymusił na nas konieczność 
budowy nowej, własnej  siedziby. 
W 1996 roku rozpoczęliśmy 
działalność w nowej siedzibie 
mieszczącej się przy ulicy Towa-
rowej 40. Dysponując nowym 
zakładem rozszerzyliśmy po raz 
kolejny nasz asortyment, tym 
razem o sorty mundurowe dla 

Państwowej i Ochotniczej Straży 
Pożarnej. Rosnące zapotrzebo-
wanie na nasze produkty skłoniło 
nas do rozbudowy zakładu, co 
nastąpiło w 1999 roku. Od tego 
też roku podstawowym profilem 
produkcyjnym firmy „SUBOR” 
jest odzież mundurowa dla Pań-
stwowej i Ochotniczej Straży 
Pożarnej. Początkowo szyliśmy 
ubrania koszarowe, a następnie 
kurtki przeciwdeszczowe typu 
„SZTORMIAK”. W listopadzie 
1999 roku sukcesem zakończyły 
się nasze starania o dopuszczenie 
nas do produkcji ubrań dla kadry 
dowódczo – sztabowej Państwo-
wej Straży Pożarnej. 

Wraz ze staraniami Polski 
o wejście do Unii Europejskiej 
nasze produkty musiały spełniać 
normy unijne. 

Nasze przedsiębiorstwo 
rozpoczęło produkcję ubrań 
specjalnych spełniających euro-
pejską normę EN 469. W roku 
2002 firma uzyskała pierwszy 
certyfikat na ubranie specjalne 
„US-01” spełniające najwyższe 
standardy unijne. 

Na początku 2003 roku pod-
jęliśmy decyzję o wdrożeniu 
systemu zarządzania jakością 
wg PN-EN ISO 9001:2001. Znak 
Systemu Zarządzania Jakością 
otrzymaliśmy w styczniu 2004 
roku- mówi  z zadowoleniem 
właściciel firmy - , a uroczyste 
wręczenie certyfikatu nastąpiło 
w maju 2004 roku w Pałacu 
Popielów w Kurozwękach. 

Wraz z wejściem Polski do 
Unii Europejskiej w maju 2005 

dokonaliśmy zmian w produko-
wanym asortymencie. Oprócz 
szerokiej gamy ubrań specjal-
nych (5 modeli) rozpoczęliśmy 
produkcję rękawic specjalnych, 
kominiarek i innego asortymentu 
przeznaczonego dla jednostek 
straży pożarnej. 

Nasze mundury – mówi  
Marcin Ptak – używane były 
w Iraku przez wojskową straż 
pożarną. Ponadto nasze wyroby 
sprzedajemy do Niemiec, Litwy 
a także do Holandii, gdzie ubie-
ramy naziemną obsługę jednej 
z tamtejszych linii lotniczych-
KLM. 

Firma od wielu lat  widoczna 
jest na międzynarodowych tar-
gach, takich jak Międzynaro-
dowa Wystawa Ratownictwa 
i Techniki Przeciwpożarowej 
EDURA, która od tego roku 
będzie się odbywać na terenie 
Targów Kielce, a także na targach 
pożarnictwa INTTERSCHUTZ 
w  Hanowerze, które są naj-
większymi targami tego typu w 
Europie.

Firmie życzymy samych suk-
cesów i kolejnych prestiżowych 
wyróżnień.

Dariusz Kubalski

„ s u b o r ”  w ś r ó d  g a z e L  
p o l s K I e G o  b I z n e s u

Hala produkcyjna PPHU „Subor”

Marcin Ptak  
dyrektor PPHU „Subor”

Główne wejście do firmy PPHU „Subor”



24 MONITOR STASZOWSKI NR 3 (131) / 2008

10 kwietnia tego roku w 
Urzędzie Miasta i Gminy w 
Połańcu odbyło się spotkanie 
w sprawie budowy mostu na 
rzece Wiśle z przebudową 
drogi wojewódzkiej nr 764. 
Budowa mostu w Połańcu wraz 
z drogami dojazdowymi i roz-
budową drogi wojewódzkiej 
Nr 764 na odcinku Staszów 
- Połaniec o dł. 17 km. Jest 
kluczowym elementem całego 
ciągu drogowego i warun-
kuje zasadność dofinansowa-
nia pozostałych projektów w 
ramach Programu operacyj-
nego Rozwój Polski Wschod-
niej. Jest to inwestycja o naj-
większym stopniu trudności i 
ryzyka. Przewidywany termin 
uzyskania pozwoleń na budowę 
to IV kwartał 2010 roku.

W dyskusji na temat planowa-
nych działań udział wzięli:  Zdzi-
sław Wrzałka - wicemarszałek 
województwa świętokrzyskiego, 
Wojciech Siporski - Dyrektor 
Departamentu Infrastruktury 
Urzędu Marszałkowskiego w 
Kielcach, Wojciech Płaza Dyrek-
tor Świętokrzyskiego Zarządu 
Dróg Wojewódzkich w Kiel-

cach, Jan Kosak, Andrzej Iskra 
- burmistrz Miasta i Gminy 
Staszów, Romuald Garczewski 
- starosta Powiatu Staszow-
skiego, Grzegorz Strzała - wice-
przewodniczący Rady Powiatu 
Staszowskiego, Grzegorz Forka-
siewicz - wójt Gminy Rytwiany,  
Władysław Błażejewski - wójt 
Gminy Borowa, Mieczysław 
Wiącek - przewodniczący Rady 
Gminy Borowa, Jacek Tarnowski 
- burmistrz MiG Połaniec, Ernest 
Gałek - zastępca burmistrza MiG 
Połaniec, Stanisław Lolo - prze-
wodniczący Rady MiG Połaniec, 
Mieczysław Machulak - sekre-
tarz MiG Połaniec, Henryk Błąd 
- skarbnik MiG Połaniec, Dariusz 
Domagała - pracownik działu 
inwestycji w UMiG Połaniec.

„Pomimo obcięcia środków 
z programu Polska Wschodnia, 
województwo świętokrzyskie jest 
gotowe ponieść na koszt własny 
realizację inwestycji. Jesteśmy 
gotowi do ogłoszenia przetargu 
z chwilą sygnału ze strony woje-
wództwa podkarpackiego. Im 
szybciej rozpoczniemy inwestycje 
tym lepiej, ze względu na rosnące 
koszty i spadający kurs euro” - 

powiedział Zdzisław Wrzałka.
Wicemarszałek zwrócił się 

również z prośbą do przedsta-
wicieli samorządów, biorących 
udział w realizacji zadania, o 
wsparcie finansowe w moderni-
zacji drogi wojewódzkiej Nr 764 
na odcinku Połaniec - Staszów 
- województwo świętokrzyskie. 
Podczas spotkania przedstawiono 
projekt porozumienia pomiędzy 
Województwem Świętokrzy-
skim, Powiatem Staszowskim, 
Gminami: Staszów, Rytwiany i 
Połaniec.

W tekście porozumienia 
strony uznają za niezbędne przy-
gotowanie do realizacji inwestycji 
polegającej na rozbudowie drogi 
wojewódzkiej Nr 764 relacji 
Kielce - Staszów - Połaniec.

Rozbudowa drogi polegać 
będzie między innymi na jej 
poszerzeniu, wzmocnieniu, prze-
budowie skrzyżowań, budowie 
zatok autobusowych oraz ciągów 
pieszych.

Ponadto strony muszą okre-
ślić wysokość dotacji dla Woje-
wództwa Świętokrzyskiego na 
sfinansowanie kosztów opraco-
wania dokumentacji projektowej 
proporcjonalnie do długości 
drogi przebiegającej przez teren 
danej gminy. Wszyscy obecni 
zobowiązali się do szybkiego 
podpisania porozumienia i roz-
poczęcia działań niezbędnych do 
rozpoczęcia inwestycji.

tekst i fot. Beata Godzwon

od trzech lat Publiczne 
Gimnazjum nr 2 w Staszo-
wie uczestniczy w progra-
mie Socrates comenius. Wraz 
z partnerskimi szkołami z 
Rumunii, Hiszpanii i Niemiec 
realizuje projekt zatytułowany 
„Budynki – nasze europejskie 
więzi”.

- Przy realizacji projektu kon-
solidowała się cała społeczność 
szkolna – mówi dyrektor szkoły 
Jan Gromniak. Udział w progra-
mie Comenius wywarł ogromny 
wpływ na nauczycieli, uczniów i 
całe środowisko szkolne. Ukazał 
pozytywne strony edukacji euro-
pejskiej, zaangażował społecz-
ność lokalną, władze samorzą-
dowe, a także stał się motywacją 
do nauki języków obcych nie 
tylko dla uczniów, ale i nauczy-
cieli. Dzięki projektowi mogliśmy 
odwiedzić inne kraje i gościć w 

Staszowie zagranicznych part-
nerów. To była również bardzo 
dobra promocja  całej Ziemi Sta-
szowskiej. Przy zaangażowaniu 
wielu osób w organizację pobytu 
naszych gości wyjeżdżali oni od 
nas zadowoleni, zaopatrzeni w 
mnóstwo pozytywnych wrażeń. 
Nasz projekt miał i rozbudził 
zainteresowanie odmiennymi 
tradycjami, zwyczajami. Uczył 
tolerancji, a jednocześnie wzmac-
niał poczucie dumy ze swej 
odrębności. Nawiązaliśmy ścisłe 
kontakty z nauczycielami i dyrek-
torami z innych krajów. Młodzież 
nawiązała przyjaźnie. Nasz pro-
jekt znalazł się w grupie wyróż-
nionych za wzorową realizację. 
W tym roku szkolnym otrzymali-
śmy z Fundacji Rozwoju Systemu 
Edukacji list gratulacyjny z poda-
niem naszej szkoły jako przykład 
dobrej praktyki – mówi z dumą 

Jan Gromniak.
- Nasz projekt reali-

zujemy od 2005 roku 
- dodaje Lucyna Madej 
koordynator projektu. Zaj-
mujemy się budynkami, 
ale co roku zwracamy 
uwagę na inną ich funk-
cję. W tym roku tema-
tem projektu są budynki 
sakralne. Nasi uczniowie 
wykonali wiele wspa-
niałych modeli, które 
można oglądać w kościele pw. 
Ducha Świętego w Staszowie. 
Udział w projekcie to również 
wyjazdy młodzieży i nauczycieli 
do krajów partnerskich. W ciągu 
trzech lat z wyjazdów zagra-
nicznych skorzystało ponad 30 
uczniów i 10 nauczycieli – mówi 
Lucyna Madej. 

W dniach od 10 do 14 marca 
2008 roku z wizytą studyjną w 

Rumunii przebywał dyrektor Jan 
Gromniak i koordynator projektu 
Lucyna Madej. Przebywali oni 
w partnerskim mieście Resita w 
Karpatach Południowych. 

- Zostaliśmy przez Rumu-
nów bardzo serdecznie przyjęci. 
Zapewniali nam opiekę i transport 
o każdej porze dnia – mówi Jan 
Gromniak. Rumunia jest krajem, 
który dopiero wszedł w struktury 

europejsKie podróże staszowsKiej „dwójKi”

Most na wiśLe 
spotKanIe robocze

W trakcie spotkania dotyczącego budowy mostu ma Wiśle

Jan Gromniak, Lucyna Madej  
i mer miasta Resita (Rumunia)
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W zespole Pałacowym w Kuro-
zwękach w dniu 25 kwietnia 2008 roku 
odbyła się ogólnopolska Konferencja pn.      
„W Krainie Świętokrzyskich Smaków”. 

Organizatorami konferencji byli: Woje-
woda Świętokrzyski Bożentyna Pałka- 
Koruba, oraz Marszałek Województwa 
Świętokrzyskiego Adam Jarubas.

Oficjalnego otwarcia konferencji doko-
nali: Piotr Żołądek - wicewojewoda świę-
tokrzyski, Adam Jarubas - marszałek 
województwa, Jan Marcin Popiel- właściciel 
Zespołu Pałacowego w Kurozwękach. 

Kolejnym etapem wydarzenia było 
przedstawienie referatów. Jako pierwszy 
swoją prezentację na temat „Możliwości 
rozwoju turystyki w województwie świę-
tokrzyskim” przedstawił Jacek Kowalczyk 
- Dyrektor Departamentu Promocji, Eduka-
cji, Kultury, Sportu i Turystyki w Urzędzie 
Marszałkowskim w Kielcach. W swojej 
wypowiedzi podkreślał, że poprzez regio-
nalne, tradycyjne potrawy można promować 
nasz region.

dr Grzegorz Russak - Prezes Polskiej 
Izby Produktu Lokalnego i Regionalnego 
przedstawił referat na temat „Sektor pro-
dukcji żywności lokalnej, naturalnej i tra-
dycyjnej jako ważny segment gospodarki 
narodowej”. 

Na temat kuchni polskiej mówiła Hanna 
Szymanderska, w swojej wypowiedzi przy-
bliżała zgromadzonm historię „jadła” od 
XV wieku do czasów współczesnych oraz 
wpływ kuchni cudzoziemskiej na naszą 
sztukę kulinarną.

dr Elżbieta Szot 
– Radziszewska z 
Muzeum wsi Kielec-
kiej zapoznała zgroma-
dzonych z „Tradycjami 
świętokrzyskiej kuchni 
regionalnej”. W swoim 
wystąpieniu pani dr w 
ciekawy sposób przy-
bliżyła zgromadzonym 
przykładowe potrawy 
z owoców i krzewów 
np. przepis na zupę 
z pokrzywy, ludowe 
przepisy na potrawy z; 
ziemniaków, zbóż, czy 
też potrawy z brukwi 
rzepy buraków dyni i 
wielu innych warzyw, owoców, ryb, mięs 
czy krwi, oraz opowiedziała o tradycyjnych 
alkoholach i nalewkach leczniczych.

Na temat „Europejskiej sieci dziedzictwa 
kulturalnego” mówił Igor Marek Hutnikie-
wicz – Dyrektor Biura Jakości i Znaków 
Regionalnych z Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Warmińsko – Mazurskiego 
w Olsztynie.

Po wystąpieniach nastąpiło rozstrzygnię-
cie konkursu gastronomicznego, w którym 
udział wzięło 13 uczestników z Ziemi Kie-
leckiej. W konkursie na najlepszą potrawę 
zwyciężyła restauracja „Monte Carlo” z 
Kielc, drugie miejsce zajął zajazd „Mateo” 
ze Stopnicy, a trzecie hotel „Kongresowy” 
z Kielc. Wyróżnienie honorowe otrzymała 
restauracja „Echo z Ośrodka Rehabilitacyjno 

– Wypoczynkowego w Cedzynie”. Wśród 
specjałów świętokrzyskich ziemniaczane 
pączki okazały się największym smakoły-
kiem, choć kasza ze śliwkami, rakowskie 
dzionie i tatar z karpia także znalazły swoich 
zwolenników.

W trakcie konferencji odbyły się pokazy 
oraz degustacje produktów tradycyjnych, 
jakie przygotowane zostały przez Święto-
krzyski Ośrodek Doradztwa Rolniczego 
w Modliszewicach. Obecni mogli również 
podziwiać występy zespołów folklorystycz-
nych: „Sichowianki” oraz Kabaret „Pigwa 
Show”. Wystąpiły zespoły z Ośrodka 
Kultury: Zespół Wokalny „Malam”, Klub 
Piosenki „Rytm”, Kapela Estradowa Ziemi 
Staszowskiej. 

Ewa Mazanka, fot. Łukasz Milewicz

w Krainie świętoKrzysKich sMaKów

europejskie. Jest tam jeszcze 
dużo miejsc zaniedbanych, ale 
również i wiele bardzo interesu-
jących. My mieliśmy możliwość 
zwiedzania Resity i Timisoary. 
Szczególnie zachwyca Timi-
soara – habsburskie miasto z 
licznymi zabytkami, barokową 
zabudową starych kościołów i 
wspaniałych XIX-wiecznych 
kamienic. Nie przez przypadek 
nazywane jest małym Wiedniem 
– podkreśla dyrektor. Powoli 
zbliżamy się do końca projektu. 
Mam jednak nadzieję, że dzięki 
zaangażowaniu nauczycieli, a 
w szczególności pani Lucyny 
Madej będziemy mieli możli-
wość uczestniczyć w kolejnych 
tego typu przedsięwzięciach. Na 
realizację projektu otrzymaliśmy 
w sumie 18 404 euro. Oprócz 
opłaty pobytu uczniów i nauczy-

cieli w krajach partnerskich 
mogliśmy zakupić do naszej 
szkoły materiały potrzebne do 
realizacji projektu np. kamerę 
– dodaje Jan Gromniak.

O europejskich podbojach 
staszowskiej „dwójki” informo-
waliśmy na bieżąco w poprzed-
nich numerach Monitora. 
Publiczne Gimnazjum nr 2 w 
Staszowie jest wiodącą placówką 
w powiecie i województwie, 
dlatego też organizacja pobytu 
zagranicznych gości przygoto-
wana była zawsze perfekcyjnie. 
Niewątpliwie szkoła ta w Euro-
pie jest dobrym ambasadorem 
naszego miasta.

Życzymy uczniom i nauczy-
cielom kolejnych równie udanych 
projektów w ramach programu 
Socrates Comenius.

Dariusz Kubalski 

Dyrektor Jan Gromniak w Resicie wśród młodzieży  
z partnerskich szkół z Rumunii i Niemiec

Genowefa Pigwa podczas występów zaprosiła burmistrza 
Andrzeja Iskrę na scenę
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W dniu 19 kwietnia 2008 roku w 
Kielcach obchodzono jubileusz 70 - lecia 
istnienia na Kielecczyźnie Stronnictwa 
Demokratycznego. z terenu naszej 
gminny w obchodach udział wzięli m.in.  
burmistrz andrzej Iskra i radny Rady 
Miejskiej czesław Maciej Dyl.

Podczas uroczystości miało miejsce 
uroczyste złożenie kwiatów pod płytą Tade-
usza Kościuszki na Wzgórzu Zamkowym. 
Następnie odbyła się uroczysta Msza Święta 
w intencji Stronnictwa Demokratycznego, 
a także poświęcono sztandar ŚRRSD w 
Kaplicy Ojców Kapucynów parafii p.w. św. 
Franciszka z Asyżu w Kielcach. Prócz tego 
odbyło się spotkanie pokoleniowe działaczy 
oraz sympatyków SD z udziałem zapro-
szonych gości w Sali Konstytucji 3 Maja w 
Domu Rzemiosła, w Kielcach.

W trakcie spotkania nawiązano do 
historii Stronnictwa Demokratycznego. We 
wrześniu 1937 roku powołano w Warszawie 
Komitet Organizacyjny Klubu Demokra-
tycznego, a samo zebranie założycielskie 
przeprowadzono 16 października tego roku. 
W cztery dni później ukonstytuowały się 
władze Klubu Demokratycznego, na czele 

jakich stanął prof. Mieczy-
sław Michałowicz. Potem po 
tym wydarzeniu w innych 
miastach Polskich zaczęły 
powstawać kolejne Kluby 
Demokratyczne m.in. w 
Krakowie, Łodzi, Lwowie, 
Wilnie, Lublinie, Katowi-
cach, Sosnowcu, Kielcach, 
Bielsku – Białej, Radomiu, 
Poznaniu, Rzeszowie, Piotr-
kowie Trybunalskim i Kali-
szu. Partię założono w dniach 
15 – 16 kwietnia 1939 roku, w 
trakcie Zjazdu Założycielskiego Stronnictwa 
Demokratycznego. 

Stronnictwo Demokratyczne na Kie-
lecczyźnie istnieje 70 –lat. Pierwszy klub 
Demokratyczny powstał na tym terenie w 
1938 roku.

Partia ta należy do ugrupowania centro-
lewicowego bądź też centrowego.

W województwie świętokrzyskim partia 
liczy około 200 członków, a przewodni-
czącym partii w tym regionie jest Leszek 
Zieliński.

Stronnictwo Demokratyczne jest jednym 

z najstarszych ugrupowań istniejących w 
polskich formacjach politycznych, ponieważ 
sięga jeszcze czasów II Rzeczypospolitej. 
W czasie Polski Rzeczypospolitej Ludowej 
z Polską Zjednoczoną Partią Robotniczą i 
Zjednoczonym Stronnictwem Ludowym 
brała udział w rządzeniu krajem. Po 1989 
roku partia utraciła swą aktywność poli-
tyczną. Obecnie podjęto działania mające 
na celu budowę nowego wizerunku i 
oblicza partii m.in. poprzez rozbudowę jej 
szeregów.

Ewa Mazanka, fot. Łukasz Milewicz

70 – Lecie stronnictwa  
demoKratyczneGo 

związek Inwalidów Wojennych 
Rzeczypospolitej Polskiej zarząd 
oddziału w Staszowie w dniu 25 kwiet-
nia 2008 roku miał zebranie sprawoz-
dawczo – wyborcze, do którego udziału 
został zaproszony Burmistrz Miasta i 
Gminy Staszów andrzej Iskra oraz 
prezes zarządu okręgowego zIWRP 
w Kielcach Tadeusz Robak.

Zebraniu przewodniczył Henryk 
Górski. Przedstawiono sprawozdania 
Komisji Rewizyjnej i Mandatowej, po 
których jednogłośnie udzielono absolu-
torium dotychczasowemu zarządowi. 

W toku głosowania wybrano nowy 
zarząd w składzie: prezes - Kazimierz 
Gawroński, wiceprezesi - Henryk 
Górski i Helena Kruzel, skarbnik - 

Ludwik Kmiecik, sekretarz - Edward 
Sadłocha.

Obrady uświetnił śpiew chóru mło-
dzieżowego ze staszowskiej jedynki 
oraz występy recytatorskie uczniów 
z Liceum Ogólnokształcącego im. ks. 
kard. Stefana Wyszyńskiego w Sta-
szowie.

Ewa Mazanka

W dniu 4 kwietnia 2008 
roku w Sali Kameralnej Sta-
szowskiego ośrodka Kultury 
odbyły się warsztaty poświę-
cone wydarzeniom marca 1968 
roku. 

Przeprowadzone zostały 
przez pracowników działu histo-
rycznego Instytutu Pamięci Naro-
dowej w Rzeszowie: Ewę Dzio-
bak, Bogusława Kleszczyńskiego. 
Wzięli w nich udział uczniowie 
z Zespołu Szkół im. Stanisława 
Staszica w Staszowie i Zespół 
Szkół Ekonomicznych im. Jana 
Pawła II w Staszowie. 

Uczestnicy zapoznali się z 
historią wydarzeń marcowych, 
tworzyli projekty plakatów i 
ulotek, aktywnie uczestniczyli w 

dyskusji. Otrzymali też bezpłatne 
materiały źródłowe. Mogli się 
między innymi dowiedzieć o 
mało znanych wydarzeniach 
marca 1968 roku na terenach 
województwa świętokrzyskiego 
i podkarpackiego. 

Warsztaty to jedna z form 
stałej współpracy IPN ze Sta-
szowskim Ośrodkiem Kultury. 

W dniu 21 kwietnia 2008 r. 
historycy z IPN w Rzeszowie 
Katarzyna Kyc i Ewa Dziobak 
wygłosiły referat na temat zbrodni 
katyńskiej prezentując film na 
ten temat. Obejrzało go ponad 
dwustu uczniów staszowskich 
szkół średnich.

Paweł Ciepiela

i p n - o w s K i e 
w a r s z tat y

Burmistrz Miasta i Gminy składa kwiaty pod płytą  
Tadeusza Kościuszki w Kielcach

zebranie sprawozdawczo - wyborcze ziw rp

W trakcie zajęć
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27 kwietnia 2008 roku w Teatrze Żydowskim w Warszawie 
odbyła się uroczysta gala, w trakcie której rozstrzygnięto dwa 
ogólnopolskie konkursy „Na wspólnej ziemi” i „Historia i kultura 
Żydów polskich”. Na tą uroczystość przyjechała młodzież z całej 
Polski. Do udziału w gali zaproszeni zostali uczniowie staszowskich 
gimnazjów, którzy zostali tegorocznymi laureatami konkursu.

Konkursy te, organizowane przez Fundację SHALOM, odby-
wają się od 1993 roku, co dwa lata. Ich inicjatorką i koordynatorką 
jest Gołda Tencer – Dyrektor Generalny Fundacji. Patronat nad 
konkursami sprawuje Ministerstwo Edukacji Narodowej, natomiast 
patronat naukowy nad tematyką oraz przebiegiem konkursu sprawują: 
Instytut Pamięci Narodowej; Instytut Historyczny Uniwersytetu 
Warszawskiego; Żydowski Instytut Historyczny. Konkursy organi-
zowane są przy współudziale kuratoriów oświaty. Organizatorzy 
pozyskują na każdą edycję konkursów liczne grono sponsorów. W 
tym roku nagrody fundowali: Ministerstwo Edukacji Izraela, które 
opłaca wycieczki do Izraela dla uczniów szkół ponadgimnazjalnych, 
Prezydent miasta stołecznego Warszawy, Marszałek Sejmu RP, Prezes 
Rady Ministrów, Marszałek Województwa Mazowieckiego, American 
Jewish Joint Distribution Committee, Instytut Pamięci Narodowej, 
rektor Uniwersytetu Warszawskiego, który ufundował dwa indeksy: 
na historię i polonistykę, 

Od kilku lat z powodzeniem w konkursie „Na wspólnej Ziemi” 
biorą udział staszowscy gimnazjaliści. Dwa lata temu dwa zespoły z 
Publicznego Gimnazjum nr 2 w Staszowie zdobyły dwa drugie miej-
sca. W tym roku zespół ze staszowskiej „dwójki” w składzie: Patrycja 
Wąsala, Katarzyna Skubera, Magdalena Stolarska i Kamila Głowacka 
zajął również drugie miejsce za pracę zatytułowaną – „Podążając śla-
dami Żydów”. Opiekunem zespołu był Dariusz Kubalski. Dziewczęta 
otrzymały translatory elektroniczne ufundowane przez Burmistrza 
Dzielnicy Śródmieście m. st. Warszawy pana Wojciecha Bartelskiego. 
Natomiast zespół ze staszowskiej „jedynki” w składzie Marta Waga 
i Marzena Łabęcka, za pracę pod tytułem „Z żydowskiego pamięt-
nika” został wyróżniony i otrzymał mp3 ufundowane przez Fundację 

SHALOM. Opiekunem zespołu była Izabela Arendarska. 
W trakcie gali głos zabierali zaproszeni goście, a wśród nich Sekre-

tarz Stanu w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów pan Rafał Grupiński, 
który odczytał list od Premiera Donalda Tuska – „(…) Wiem, jak 
cenne są Wasze prace, jak bogata dokumentacja żydowskiego życia 
w Polsce powstała dzięki Waszemu wysiłkowi. Bardzo za to dziękuję 
jako historyk i jestem z Was dumny jako Premier Rzeczypospolitej 
Polskiej. Jesteście przyszłością Polski demokratycznej i wolnej od 
uprzedzeń. Już za kilka lat to Wy będziecie decydować o tym, jaka 
będzie Polska. Jesteście fantastyczną młodzieżą i myślę o przyszłej 
Polsce z optymizmem (...)”

Udział w gali był dużym wyróżnieniem dla staszowskich gim-
nazjalistów. Do finału obydwu konkursów jury zakwalifikowało sto 
najlepszych prac spośród tysiaca jakie zostały przysłane do Warszawy. 
Zatem można śmiało powiedzieć, że staszowskie gimnazjalistki i ich 
opiekunowie odnieśli sukces na arenie krajowej. Staszowskim laure-
atom życzymy wielu równie udanych konkursów. 

Dariusz Kubalski, 
fot. Izabella Arendarska

W dniu 20 kwietnia 2008 roku w 
niedzielę miało miejsce odsłonięcie oraz 
poświęcenie tablicy pamiątkowej w 60 –tą 
rocznicę powstania organizacji niepodle-
głościowej Młode Wojsko Polskie.

Uroczystości rozpoczęły się od mszy 
świętej w kościele p.w. Ducha Świętego w 
Staszowie. Po zakończeniu, której nastąpiło 
przejście pod tablicę, a potem uroczyste jej 
odsłonięcie.

Organizacja Młode Wojsko Polskie 
powstała w staszowskim gimnazjum wiosną 
1948 roku. Jednak dopiero w listopadzie 
1949 roku zaczęły się masowe aresztowania 
jego członków. Osoby aresztowane dostały 
wyroki od ok. 2,5 roku do 15 lat więzienia. 
Przez cały okres trwania Polskiej Rzeczypo-
spolitej Ludowej Młode Wojsko Polskie było 
oczerniane. 

W tym roku mija 60. rocznica powo-
łania Młodego Wojska Polskiego. Podczas 

Sesji Rady Miejskiej w dniu 29 
lutego 2008 roku podjęło szereg 
uchwał, a wśród nich znalazła się 
uchwała o umieszczeniu w kruchcie 
kościoła dolnego pw. Matki Bożej 
Nieustającej Pomocy w Staszowie 
tablicy upamiętniającej powstanie i 
działalność w latach 1948 – 1949, w 
środowisku staszowskich licealistów 
i gimnazjalistów organizacji pn. „Młode 
Wojsko Polskie”.

Na tablicy widnieje napis „Wolność 
można odzyskać – młodość nigdy”. 

Po zakończeniu uroczystości w kościele 
Rycerstwo Ziemi Staszowskiej oddało salut 
armatni. 

Organizacja Młode Wojsko Polskie 
liczyła 30 członków. Nieżyjący członkowie  
to: Stanisław Góral, Jerzy Iżyłowski, Leon 
Jastrząb, Zdzisław Kancler, Tadeusz Komań-
ski, Jerzy Lachowski, Julian Lasota, Czesław 

Łokieć, Józef Łokieć, Władysław Magier, 
Jan Misiak, Euzebiusz Miśkiewicz, Henryk 
Pluzdrak, Maciej Podyma, Marian Sikora, 
Ryszard Skrzyszowski, Mieczysław Skubera, 
Stanisław Tokarski, Władysław Wołowiec. 
Żyjący członkowie organizacji to: Władysław 
Adwent, Zygmunt Brzdękiewicz, Maria Bury, 
Krzysztof Czerwiński, Kazimierz Gawroń-
ski, Zdzisław Gęca, Jan Kotlarz, Kazimierz 
Kwiatkowski, Zuzanna Łukaszewska, Stefan 
Siejka, Jan Wojtacha.

Ewa Mazanka, fot. Marek Sobieniak

w GronIe najlepszych

60. rocznica Młodego 
wojsKa polsKIeGo

Staszowscy gimnazjaliści wraz z Dariuszem Kubalskim  
w Teatrze Żydowskim w Warszawie
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W dniu 21 kwietnia 2008 roku w War-
szawie w Muzeum Niepodległości miało 
miejsce „Spotkanie mistrzów małych 
ojczyzn” – benefis jubilata dr. Macieja 
andrzeja zarębskiego. cykle spotkań 
w mistrzów małych ojczyzn organizują 
Muzeum Niepodległości w Warszawie, 
Świętokrzyskie Towarzystwo Regionalne, 
Stowarzyszenie Kultury europejskiej 
Sec.

Pan Maciej Andrzej Zarębski jest leka-
rzem, doktorem nauk medycznych z zawodu, 
jest literatem, podróżnikiem, poetą, społecz-

nikiem. Pan Maciej pochodzi z Kielc. Od 
początku swojego życia związany był z Ziemią 
Świętokrzyską. 

Po ukończeniu studiów medycznych, 
a także zdobyciu praktyki lekarskiej podjął 
pracę w nowym staszowskim szpitalu gdzie 
był kierownikiem Zakładu Diagnostyki Labo-
ratoryjnej ZOZ. Funkcję tą pełnił z przerwą 
do 2003 roku. 

Obecnie Pan Maciej mieszka w Zagnań-
sku. W 2005 roku założył Ośrodek Regio-
nalizmu Świętokrzyskiego, a także Salon 
Artystyczno – Literacki. Od 2004 roku jest on 
redaktorem naczelnym Eskulapa Świętokrzy-
skiego. Należy on także do Warszawskiego 
Oddziału Związku Literatów Polskich, jak 
również do Zarządu Głównego Stowarzy-
szenia Kultury Europejskiej SEC. W latach 
1991 – 2003 prowadził założone przez siebie 
Muzeum Ziemi Staszowskiej. Od 2005 roku 
pełni funkcję prezesa Stowarzyszenia Żer-
moszczaków. 

Pan Maciej jest autorem ponad 200 
książek, głównie bibliograficznych, podróż-
niczych, czy też reportaży zarówno literackich 
jak i regionalistycznych. Pan Maciej jest auto-
rem między innymi: „Staszów wczoraj i dziś”, 
„Staszów naszych przodków”, „Spacerkiem po 
Ziemi Staszowskiej”, „Staszów 1525 – 1995”, 
„Ostatni z szesnastu”, „Adam Bień życie i dzia-
łalność”, „Dotknięcie Ameryki – pięćdziesiąt 
dni w Stanach”. 

W benefisie jubilata udział wzięli m.in. 
Jerzy Przeździecki, Zdzisław Tadeusz Łącz-
kowski, Andrzej Tyszka, Leszek Koleśnik, 
Henryk Wątroba, Maria Balicka, Jerzy Więc-
kowski, Wiesław Kot, Leon Janowicz, Janusz 
Termer, Zofia Kaczor – Jędrzycka, Lucyna 
Kukomska, Bogdan Dworak, Henryk Musa  
KOT i wiele innych osób.

Ewa Mazanka, fot. Leszek Kopeć

Słowo Macieja choć życie jest czasami 
podłe 
Ja się na żonie nie zawiodłem

W słowach i czynach Zarębskiego
zmieści się wiele różnych dziedzin
Dziś nawet Pawełek gra dla niego
nutami odkrył część spowiedzi

Jarubas Pałka i Koruba
NN – nieznany i Przeździecki
Laudacyjna wielo tuba
przypominał życie aż od dziecka

Zdobywa Libię Amerykę, 
Po drodze ulgn… w ziemi świętej 
Zgubił medyczną gramatykę
dorobił literacką puentę

Po Białymstoku Staszowie 
w Kielcach zrobiło się za ciasno,
A o Zagnańsku niech sam powie
zakończył tam historię własną

Ogrom Staszowskiej Aktywności
przeszłości skatakumbowanej
Zmienionej w rozpęd albo pościg
On niema czasu na przystanek

Jerzy Przeździecki z cieniem Bienia
poszedł dla wszystkich znanym tropem
Tyszka wyciąga cienie z cienia
dołącza je do Europy

Jubileuszem zapachniało
wiersze eseje i depesze
Może niewiele albo mało
ma wiele czasu jeszcze zgrzeszy

Wójcicki sprzedał narzeczoną 
Kowalski mu akompaniował 
Warunki podyktował słone
z dziewiątym kupił trudne słowa

Zaliczył w dziuba na życzenie 
Moniuszką Region chciał ugłaskać
Ale żołnierskie miał sumienie
życie jest piękne s śmierć płaska

Potem przypomniał Donkiszota
basowo Maciej dla Macieja
Do życia wiele gwiazd namotał
w Poznaniu, Gdańsku jest nadzieja

Książkami Prezes załagodził
zabrał mikrofon i podlicza
Wątroba z jodłą teraz w modzie
pamięć o Bieniu dumą krzyczy

Potykał się o Żeromskiego
Litwa wstąpiła do Bęczkowa
Wie Prezes kiedy kto dlaczego
Kaszub buławę w kieszeń schował

Minuta ciszy dla uśpionych
Wielkie przyjaźnie i miłości
Reszta w zawodach wyliczona
liczbami można czas uprościć

Goniec zagląda do Elbląga
dyplomatyczne są rozmowy 
Ironia różny osąd ściąga
noto ruszamy ring gotowy

Biegną nazwiska Pół c- Podole
media ucichły choć brak mrozu
Chcą zabić ludzką Wolną Wolę 
a niemedialnych w las wywiozą

Kabaret życia i Regiony, 
bo mieli przybyć a ich nie ma
Bo zawsze medal ma dwie strony
Teresa Stępień to poemat

Bo nie istnieje galaktyka
bez figołecków ze Staszowa
I Stępień już Luli znika
choć w uszach dzwoni pieśń ludowa

Papek zazdrościł mózga żony
wyraził w nutach na klarnecie
Więc Prezes był zadowolony 
i dumny tak jak nikt na świecie

Córki Iwona i Dorota 
ekonomistka i muzykuje 
Wiki to tolerancja złota
On życie w swoje ręce ujął

A teraz niech przemówią goście 
bo z całej Polski przyjechali
Szkoda, że nie ma dziury w moście
ale jest Maciej i tak dalej

Gdy Prezes uruchomił mafię
Słowa napisać nie potrafię

Wiesław Kot

beneFis dr. Macieja andrzeja zarębsKiego

Wiesław Kot podczas czytania wiersza - dedykacji dla dr. Macieja Zarębskiego
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W dniu 15 kwietnia 2008 roku przed-
stawiciele Staszowian w osobach Bur-
mistrza andrzeja Iskry i Pawła ciepieli 
gościli w Pałacu Prezydenckim z okazji 
65. rocznicy Powstania w Getcie War-
szawskim. Wzięli w nim udział Prezydent 
Rzeczypospolitej Polskiej Lech Kaczyń-
ski i Prezydent Izraela Shimon Perez. 

Głównym punktem uroczystości było 
przyznanie najważniejszych odznaczeń 
państwowych uczestnikom powstania w 
Getcie, buntu w obozie zagłady w Sobiborze, 
a także osobom zaangażowanym na rzecz 
dialogu polsko – żydowskiego. Prezydent 
RP Lech Kaczyński przyznał 30 osobom z 
Polski i zagranicy tytuły honorowe „Kusto-
sza Pamięci”, za rzetelne przekazywanie 
wiedzy o holokauście, kreowanie postaw 
tolerancji, zachowywanie śladów dziedzictwa 
żydowskiego w Polsce. Wśród nagrodzonych 
był Paweł Ciepiela, który z rąk Prezydenta 
RP otrzymał Krzyż Kawalerski orderu 
odrodzenia Polski. „Jestem bardzo wzru-
szony i szczęśliwy z powodu otrzymania 
tego zaszczytnego odznaczenia. Zdając sobie 
jednak sprawę z tego jest ono wypadkową 
wielu działań prowadzonych w Staszowie 
przez jego mieszkańców. Wspomnieć tu 
muszę pana Dariusza Kubalskiego, Elżbietę 
Szymańska, Przemysława Murczkiewicza, 
dr Macieja Zarębskiego, Lucjana Zaczkow-
skiego, Henryka Alberę i wielu innych. Ze 
swej strony muszę przyznać, że od wielu 
lat staram się gromadzić pamiątki z ziemi 
staszowskiej takie jak: militaria, zdjęcia, 
dokumenty. Wśród nich znaczą ilość stano-
wiły judaika. Były to: świeczniki, świadectwa 
szkolne, akta stanu cywilnego, fotografie, 
rękopisy, książki, lampki chanukowe,szepy 
liturgiczne, biżuteria. Szczególną rolę wśród 
nich stanowiły macewy ze staszowskich 
kirkutów znajdowane w różnych miejscach. 
Dzięki zaangażowaniu rycerzy chorągwi 
ziemi staszowskiej trafiły one na cmentarz 
żydowski, gdzie jest ich miejsce. 

Sądzę, że doceniono moją determinację. 
Kto mnie zna ten wie, że raz rozpoczętą rzecz 
zawsze doprowadzam do końca. 

Pan Prezydent Lech Kaczyński pochwalił 
kształtowanie u młodzieży postaw tolerancji i 
zainteresowania dziedzictwem narodowym w 
szczególności żydowskim, czego przykładem 
mogła być  między innymi akcja zbierania 
macew.

Większość zebranych przeze mnie 
żydowskich dokumentów wysłana została 
do Instytutu Yad Vashem w Jerozolimie, 
część przekazałem do Muzeum Ziemi Sta-
szowskiej.

Bardzo ciekawa była też historia z 

rękopisem książki Szmula 
Godberga pt. „Historia filozo-
fii”, którą znalazłem na skła-
dowisku makulatury. Poprzez 
dziennikarza Jacka Goldfarba 
z Nowego Jorku ustaliłem, że 
autor rękopisu żyje w Herzli 
w Izraelu i wysłałem mu ją w 
1993 roku, otrzymując spe-
cjalne podziękowanie za jakże 
cenną dla niego pamiątkę. 
Człowiek ten w 1938 roku 
wyjechał do Stanów Zjedno-
czonych i dzięki temu uniknął 
zagłady. Rękopis był częściowo 
pisany w języku polskim, a 
częściowo w hebrajskim.

Swego czasu napisałem też 
sztukę teatralną pt. „Ta ostat-
nia niedziela” nawiązującą 
do holokaustu staszowskich 
żydów. Inspiracją do niej były 
wspomnienia mojego dziadka 
Kazimierza Mruczkowskiego, 
który jako członek ochotni-
czej straży 8 listopada 1942 
roku został wraz z innymi 
strażakami skoszarowany w 
budynku szkoły przy ul. Szkol-
nej. Tego dnia Niemcy dokonali 
wywozu staszowskich Żydów 
do obozu zagłady. W mieście 
zginęło tego dnia kilkaset osób 
pochodzenia żydowskiego a 
gmina żydowska przestała ist-
nieć. Niemcy wraz z Litwinami i Łotyszami 
dokonywali tego dnia krwawych mordów 
rozstrzeliwując na ulicach i w domach 
wszystkich Żydów począwszy od małych 
dzieci, a skończywszy na starcach. Gdy 
pijane hordy rozbestwionych oprawców 
wypędziły Żydów w kierunku Stopnicy 
obowiązkiem strażaków było zbieranie 
zwłok i grzebanie ich w zbiorowej mogile 
na kirkucie. Można sobie wyobrazić jakie 
to musiało być przeżycie dla mieszkańców 
miasta zżytych przecież z Żydami. Przecież 
chodzili do tych samych szkół, kina, wspól-
nie spędzali czas, przyjaźnili się, a często 
również zawierali związki małżeńskie.”. 
Mówi Paweł Ciepiela.

W uroczystościach w Warszawie wzięli 
udział Anna Fotyga – szefowa gabinetu 
prezydenta, Prezydent warszawy Hanna 
Gronkiewicz – Waltz, kombatanci, przed-
stawiciele środowisk twórczych i placówek 
naukowych. Podczas spotkania burmistrz 
Andrzej Iskra wręczył prezydentowi RP i 
prezydentowi Izraela materiały promocyjne  
miasta i gminy Staszów. Następnie odbył się 

uroczysty bankiet z udziałem pary prezy-
denckiej, a o godz. 20 uroczysty koncert w 
Teatrze Wielkim.

Red.

staszowianie w pałacu prezydencKiM

Przed pałacem prezydenckim burmistrz Staszowa 
Andrzej Iskra i Paweł Ciepiela

Paweł Ciepiela w prywatnej rozmowie  
z Prezydentem RP Lechem Kaczyńskim

Burmistrz Staszowa Andrzej Iskra w roz-
mowie z radcą handlowym Izraela
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W dniu 23 kwietnia 2008 roku w siedzi-
bie Spółki pn. zakład energetyki cieplnej 
Sp. z o. o. w Staszowie odbyło się zwyczajne 
zgromadzenie Wspólników, zwołane przez 
zarząd Spółki.

Zgromadzeniu przewodniczył pan 
Andrzej Iskra Burmistrz Miasta i Gminy, 
jako jedyny Wspólnik wykonujący wszystkie 
uprawnienia przysługujące Zgromadzeniu 
Wspólników.

W zgromadzeniu udział wzięli człon-
kowie Rady Nadzorczej, Zarząd Spółki i 
Prokurenci.

Głównym celem Zgromadzenia było 
podsumowanie działalności gospodarczej 
Spółki w 2007 roku , a następnie przyjęcie 
Sprawozdania Zarządu z działalności Spółki 
, Sprawozdania finansowego za 2007 rok, 
Sprawozdania Rady Nadzorczej  z dzia-
łalności w roku 2007 i dokonanie podziału 
wypracowanego zysku za 2007 rok. 

Prezes Zarządu Spółki pan Ryszard 
Sobczyk poinformował zebranych, że sytu-
acja  ekonomiczno-finansowa  jest stabilna 
i nie występuje zagrożenie kontynuacji  
działalności w roku następnym. Pomimo 
niekorzystnych dla ciepłownictwa warunków, 
spowodowanych wpływem efektu cieplarnia-
nego, 2007 rok w ZEC zamknął się dodatnim 
wynikiem finansowym. Uzyskany wynik,  
to efekt konsekwentnej realizacji strategii 
rozwojowej Spółki, uściślanej  na bieżąco  
w jej rocznych i wieloletnich planach, której  
głównymi celami są :

- pozyskiwanie nowych odbiorców,
- optymalizacja  kosztów produkcji,
- utrzymanie dotychczasowych rynków 

zbytu,

- obniżenie emisji do atmosfery.
Aktualnie w kotłowni centralnej,  proces 

produkcji ciepła sterowany jest kompute-
rowym systemem regulacji i optymalizacji 
procesu spalania paliwa .W zależności od war-
tości  temperatury zewnętrznej , parametry 
wyjściowe  z kotłowni do sieci ciepłowniczej 
regulowane są automatycznie za pomocą nad-
rzędnego układu sterowania pracą kotłowni. 
Wdrożone systemy umożliwiły osiągnięcie 
wysokiej sprawności cieplnej kotłów , 
obniżenie kosztów wytwarzania ciepła oraz  
optymalizację zużycia energii elektrycznej 
. Węzły cieplne należące do Spółki zostały 
w pełni zautomatyzowane i podłączone do 
komputerowego systemu monitoringu, co 
umożliwia ciągły podgląd i archiwizację 
parametrów pracy tych węzłów.

Konkurencyjny poziom cen sprawił, że 
Spółka w 2007 roku powiększyła obszar 
dostawy ciepła, pozyskując nowego odbiorcę 

tj. Szpital w Staszowie. Poprzez zorganizo-
waną, ukierunkowaną i konsekwentną win-
dykację, jak również dzięki odpowiedniemu 
sterowaniu gotówką , osiągnęła na optymal-
nym poziomie  płynność finansową. 

Burmistrz Miasta i Gminy w Staszowie 
wysoko ocenił działania Spółki, podkre-
ślając wzrost efektywności, uzyskanie  
dobrych wyników ekonomicznych, poprawę 
wszystkich wskaźników co przeniosło się na 
jakość i niezawodność świadczonych usług 
ciepłowniczych przez Spółkę. Świadczy o 
tym znikoma i de facto nie odczuwalna awa-
ryjność sieci  oraz brak reklamacji związanej 
z niedogrzaniem mieszkań.

Odpowiednia polityka prowadzona przez 
Właściciela ZEC-Gminę Staszów, stworzyły 
od początku istnienia Spółki  dobre warunki 
jej rozwoju. 

ZEC, fot. Łukasz Milewicz

InFormacja ze zwyczajneGo zGromadzenIa wspólnIKów 
zaKładu energetyKi ciepLnej spółKa z o.o. w staszowie

z inicjatywy działaczy i sympatyków 
Ludowych zespołów Sportowych w 
Staszowie w dniu 3 kwietnia br. w Domu 
Kultury odbyło sie zebranie założyciel-
skie powołania Rady Miejsko-Gminnej 
zrzeszenia Ludowe zespoły Sportowe. 
W spotkaniu uczestniczył andrzej Iskra 
Burmistrz Miasta i Gminy Staszów.

Na spotkaniu przyjęto statut zrzeszenia 
oraz powołano 3 osobowy Komitet Zało-
życielski na czele, którego stanął Roman 
Karaś długoletni przewodniczący Powia-
towej Komisji Rewizyjnej Zrzeszenia LZS 
– obecnie członek prezydium.

W dniu 22 kwietnia 2008 roku starosta 
staszowski wpisał do ewidencji Stowa-
rzyszeń Kultury Fizycznej pod numerem 

15-Miejsko-Gminne Zrzeszenie Ludowe 
Zespoły Sportowe w Staszowie.

Celem działalności Rady Miejsko 
– Gminnej Zrzeszenia LZS będzie:

- programowanie, upowszechnianie 
i rozwijanie rekreacji fizycznej, sportu, 
turystyki kwalifikowanej oraz innych form 
aktywnego wypoczynku na terenie miasta 
i gminy,

- organizowanie imprez i zawodów spor-
towych o zasięgu obszaru miasta i gminy,

- stworzenie utalentowanej sportowo 
młodzieży, możliwości osiągnięcia mistrzo-
stwa sportowego,

- działania na rzecz rozwijania urzą-
dzeń i obiektów sportowych w mieście i 
gminie,

- popularyzowanie kultury zdrowotnej, 
fizycznej oraz zdrowego stylu życia,

- szkolenie młodzieżowych kadr i mło-
dzieżowych organizatorów sportu,

- współdziałanie w dziedzinie kultury 
fizycznej i sportu z innymi stowarzysze-
niami i organizacjami,

- reprezentowanie w samorządzie spraw 
związanych z rozwojem kultury fizycznej 
na obszarze działania Zrzeszenia,

- współpraca z Samorządem Miejsko-
Gminnym, Powiatowym oraz Powiatowym 
Zrzeszeniem LZS w Staszowie

Członek Grupy Inicjatywnej 
Rady Miejsko-Gminnej LZS

Henryk Miśkiewicz

nowa rada MiejsKo-gMinna Lzs

Podczas obrad
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Blisko 300 młodych siatkarzy i siat-
karek z całego województwa świętokrzy-
skiego rywalizowało w Wojewódzkim 
Turnieju eliminacyjnym Pucharu Polski 
- Kinder+SPoRT w Mini Siatkówce. Do 
Staszowa zjechali przedstawiciele klubów, 
stowarzyszeń i szkół m.in. z Kielc, Skarży-
ska-Kamiennej, chobrzan, Sandomierza, 
Włoszczowy, Buska zdroju, ostrowca 
Świętokrzyskiego, Połańca, fałkowa, 
opatowa i zagnańska.

Uroczystego otwarcia zawodów dokonali: 
Burmistrz Miasta i Gminy Staszów Andrzej 
Iskra, Dyrektor OSiR Ireneusz Kapusta, 
Przewodniczący wydziału szkolenia Grze-
gorz Wierzbowicz i Prezes IUKS „Integro” 
Wiesław Grosicki.

Rozgrywki odbywały się w dwóch eta-
pach. Od godziny 9.00 rywalizację rozpoczęli 
chłopcy z roczników 1995-97 w trzech kate-
goriach - dwójki, trójki i czwórki, natomiast 
od godziny 13.00 dziewczęta także w tych 
samych kategoriach.

Głównym celem Turnieju, było wyłonie-
nie czterech najlepszych zespołów w poszcze-
gólnych kategoriach wiekowych u dziewcząt 
i chłopców, które w dalszym etapie tj. finale 
wojewódzkim (10 maja - Skarżysko Kam.) 
będą rywalizować między sobą. Zwycięzca 
tej rywalizacji będzie reprezentował woje-
wództwo świętokrzyskie w turnieju finało-
wym Pucharu Polski - Zabrze 2008.

W poszczególnych kategoriach awans 
uzyskały

chłopcy:
dwójki - OSiR Staszów I, ULKS 
Chobrzany I, ULKS Chobrzany 
III, STS Skarżysko
trójki - OSiR Staszów I, STS 
Skarżysko, Salos SP 28 Kielce 
I, SP 1 Busko II
czwórki - STS Skarżysko, Salos 
SP 34 Kielce, SP 2 Opatów, SP 
2 Zagnańsk

Dziewczęta:
dwójki - Olimpijczyk Fałków, 
Jedynka Ostrowiec I, Gala Skar-
żysko, Salos SP 34 Kielce I
trójki - Jedynka Włoszczowa, 
Jedynka Ostrowiec II, Salos 
SP 34 Kielce I, Jedynka Ostro-
wiec I
czwórki - Salos SP 25 Kielce 
I, Jedynka Włoszczowa, Salos 
SP 34 Kielce I, Piątka Sando-
mierz II

Była to największa w ostat-
nich latach impreza siatkarska na 
terenie Staszowa. Uczestnicy byli 
bardzo zadowoleni z organizacji 
Turnieju, a także z atmosfery, 
która panowała w Hali OSiR. 
Turniej przebiegał bardzo spraw-
nie. Za rok najprawdopodobniej Staszów 
ponownie będzie gospodarzem Wojewódz-
kiego Turnieju Eliminacyjnego.

Organizatorami Turnieju byli: Święto-
krzyski Związek Piłki Siatkowej w Kielcach, 

Integracyjny Uczniowski Klub Sportowy 
„Integro” Staszów, Ośrodek Sportu i Rekreacji 
w Staszowie.

OSiR

turnIej KInder+sport w staszowIe

zespół Szkół nr 2 w Staszowie może 
poszczycić się najlepszymi nauczycielami 
w województwie świętokrzyskim w piłce 
siatkowej. Podczas zakończonych w ubie-
głą sobotę mistrzostwach województwa 
pewnie sięgnęli po złoty medal. 

W mistrzostwach województwa, 
organizowanych co dwa lata, bierzemy 
udział regularnie – mówi złota medalistka 
Bernadeta Wieczorek. Stawaliśmy kilka 
razy na podium, ale po raz pierwszy na 
najwyższym. W mistrzostwach wystarto-
wało 16 drużyn z różnych części naszego 
województwa. Cieszymy się ze zwycię-
stwa, ale również z faktu, że środowisko 
nauczycielskie się integruje i z roku na rok 
mamy więcej znajomych. Spotykamy się na 
zawodach uczniowskich. Wywalczyliśmy 
tytuł mistrzowski, ale indywidualnie żaden 
z naszych zawodników nie uzyskał wyróż-
nienia. Organizatorzy stwierdzili, że w 
naszej drużynie nie było słabych punktów, 
a tylko same mocne i niestety nie przewi-

dzieli tylu indywidualnych 
nagród- dodaje z uśmiechem 
Bernadeta.

Trochę inne zdanie na temat 
zespołu ma jego kapitan Rafał 
Konat - W naszej drużynie 
na szczególne słowa uznania 
zasłużyły dziewczyny. Benia 
jak zwykle była niezawodna 
w przyjęciu i ataku, a Iza w 
odbiorze i rozegraniu. Takiego 
poziomu gry jaki one prezen-
tują mogłoby pozazdrościć im 
wielu siatkarzy występujących 
na tych mistrzostwach – dodaje 
z satysfakcją kapitan drużyny.

W turnieju finałowym nasi nauczyciele 
pokonali 2:0 kolegów z Nowin, a w walce 
o pierwsze miejsce również 2:0 kolegów z 
Kielce z Zespołu Szkół Integracyjnych.

Mistrzostwo województwa święto-
krzyskiego wywalczyła drużyna w skła-
dzie: Bernadeta Wieczorek, Izabela Trela, 

Rafał Konat, Piotr Cieśla, Maciej Jońca, 
Kamil Konkołowicz, Wiesław Grosicki, 
Anna Kuczyńska.

Serdecznie medalistom gratulujemy 
i życzymy kolejnych równie udanych 
zawodów.

Dariusz Kubalski

nauczycIele na medal

Zdobywcy złotego medalu

Drużyna Integro Staszów

Burmistrz Andrzej Iskra składa gratulacje zawodnikom
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Młodzi zawodnicy drużyny oSiR Staszów pokonali VIVe I 
Kielce [30:27] i będą reprezentować województwo na półfinałach 
Mistrzostw Polski w piłce ręcznej.

Dobiegają końca ligowe rozgrywki w piłce ręcznej, w kategorii 
młodzik młodszy. 29 kwietnia w Czajowie, po trudnym i pełnym 
emocji meczu, liderem województwa zostaje drużyna OSiR Sta-
szów.

Jak szanse drużyny, na dalszym etapie ocenia trener Grzegorz 
Kwasek? - Liczę na dobry wynik. W grupie będziemy z małopolskim, 
podkarpackim i lubelskim. Nie jesteśmy wcale od nich słabsi. Repre-
zentantem małopolskiego będzie prawdopodobnie Kusy Kraków. 
Przegraliśmy z nimi nieznacznie na turnieju „Lajkonika”, zajmując 
trzecie miejsce.

Trener Krzysztof Czerwiec zadowolony z wyniku, podkreśla 
– piłka ręczna to sport twardy, ale dla ludzi myślących. Nasi chłopcy, 
to nie tylko świetni zawodnicy, ale także w znaczącej części wybitni 
uczniowie. Wytrzymali psychicznie i mądrze zagrali. Gdyby nie 
słabsza dyspozycja w I połowie moglibyśmy wygrać wyżej.

- Warto przypomnieć, że drużyna OSiR Staszów parę tygodni 
temu zajęła III miejsce w ogólnopolskim turnieju Lajkonika w 
Krakowie. To duże osiągnięcie i daje odniesienie do konkurencji z 
jaką zawodnicy spotkają się na dalszym etapie rozgrywek. Półfinały 

odbędą się pod koniec maja. Może się okazać, że młodzież z podsta-
szowskiego Czajkowa będzie walczyć o mistrzostwo – podsumowuje 
Ireneusz Kapusta, dyrektor OSiR.

OSiR

V i V e  i  p o L e g ł o  w  c z a j K o w i e

Drużyna oSiR Staszów (chłopcy 
z rocznika 1995) zajęła III miejsce w 
XXVIII Międzynarodowym Turnieju 
Piłki Ręcznej o Puchar Lajkonika. 
Nieco słabiej wypadli ich starsi kole-
dzy z rocznika 1992, którzy uplasowali 
się na VI pozycji.

W tych prestiżowych zawodach 
brało udział 79 drużyn (48 dziewcząt i 
31 chłopców), w tym 5 ze Szwecji oraz 
po 2 z Litwy i Węgier. Rogrywki toczyły 

się w dniach 28-30 marca na dziewięciu 
prakietach hal sportowych w Krakowie, 
Zielonkach, Kłaju i Niepołomicach.

Grupowymi rywalami OSiR -u Sta-
szów były drużyny SKS Kusy I, SKS 
Kusy II, Wisły Sandomierz, Juvenii 
Rzeszów, Gwardii Opole, Krakowiaka, 
Warszawianki, MOSiR Bochnia oraz 
Ejszyszek z Litwy.

OSiR

osIr staszów na podIum  
w pucharze lajKonIKa

W niedzielę 13 kwietnia br. na hali w zespole Szkół w 
czajkowie odbył się Turniej Piłki Nożnej o Puchar Burmi-
strza Staszowa Jednostek ochotniczych Straży Pożarnych. 
W rozgrywkach udział wzięły drużyny oSP z Łukawicy, 
Koniemłotów, czajkowa, oględowa, Woli osowej, Wiśnio-
wej, Wiązownicy, Kurozwęk. 

Rozgrywki odbywały się najpierw w czterech grupach 
i tak w: grupie A grały ze sobą Łukawica – Koniemłoty 
1:3, w grupie B Czajków – Oględów 10:0, w grupie C Wola 
Osowa – Wiśniowa 4:2, oraz w grupie D Wiązownica Mała 
– Kurozwęki walkower dla Kurozwęk. Potem zmierzyły się 
Koniemłoty z Czajkowem 3:3, w którym Koniemłoty zdobyły 
3 bramki karne. Z kolei Wola Osowa – Kurozwęki 8:0.

W starciu o III miejsce spotkały się drużyny Czajków 
– Kurozwęki 12:0 z kolei o I miejsce walczyły Koniemłoty 

– Wola Osowa 2:1.
Turniej wygrała drużyna OSP Koniemłoty II miejsce zajęła 

OSP Wola Osowa, III OSP Czajków, a IV OSP Kurozwęki.
Cały turniej przebiegał w atmosferze sportowej. 

Ewa Mazanka, fot. Łukasz Milewicz

turnIej jednosteK osp 
o puchar burmIstrza 
mIasta I GmIny staszów 

andrzeja IsKry

W trakcie gry 

Zwycięska drużyna z burmistrzem Staszowa Andrzejem Iskrą, 
Kryspinem Bednarczykiem, Jarosławem Sierantem,  

Robertem Widanką sołtysem Koniemłotów
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ReGULaMIN
TURNIeJU  

oRToGRafIczNeGo  
VIP STaSzÓW 2008

1. Organizatorem Turnieju Ortograficz-
nego VIP STASZÓW 2008 jest Staszowski 
Ośrodek Kultury.

2. Patronat objął Burmistrz Miasta i 
Gminy Staszów.

3. Celem turnieju jest upowszechnianie 
zasad ortograficznych i interpunkcyjnych, 
popularyzowanie poprawności językowej 
wśród mieszkańców miasta i gminy Staszów, 
zwrócenie uwagi na kulturę i tradycje języka 
ojczystego, znaczenie ortografii, a także 
wyłonienie Mistrza Ortografii VIP Staszów 
2008.

4. Do udziału zapraszamy władze samo-
rządowe powiatu, miast, gmin, radnych, 
kierowników, dyrektorów instytucji, pla-
cówek oświatowych, wszystkich dorosłych 
mieszkańców regionu. Chętnych prosimy o 
wypełnienie karty zgłoszenia i dostarczenie 
jej w terminie do 12 maja 2008r. na adres: 
Staszowski Ośrodek Kultury, ul. Parkowa 6, 
28-200 Staszów, z dopiskiem „Turniej orto-
graficzny”; tel. (015) 864 20 74. Zgłoszenie 
można również przesłać na adres poczty 
elektronicznej: sok@sok.info.pl.

5. Turniej zostanie przeprowadzony 19 
maja 2008 roku w budynku głównym SOK, 

(ul. Parkowa 6, Staszów) o godz. 11.00.
6. Autorem tekstów dyktand będzie 

dr hab. Aldona Skudrzykowa – adiunkt w 
Instytucie Języka Polskiego Uniwersytetu 
Śląskiego w Katowicach.

7. Nazwiska laureatów ogłoszone zostaną 
w ciągu 14 dni od dnia realizacji turnieju na 
stronie internetowej SOK (www.sok.info.pl) 
oraz w regionalnej prasie.  

8. Regulamin turnieju rozpowszechniony 
będzie poprzez Internet (www.sok.info.pl.) 
oraz za pośrednictwem poczty do wybranych 
instytucji.

9. Dyktanda-prace uczestników dostępne 
będą do wglądu wyłącznie dla autorów. 
Organizator zobowiązuje się do zachowania 
tajemnicy wyników indywidualnych.

10. Prace zostaną zniszczone po upływie 
1 roku od dnia ogłoszenia wyników. 

11. Organizator zastrzega sobie prawo 
do podawania danych laureatów turnieju 
(imię, nazwisko, funkcja) do wiadomości 
prasy i radia oraz zamieszczania na stronach 
internetowych. 

12. Prace oceniać będzie 3-osobowa 
komisja powołana przez organizatora.

13. W turnieju nie mogą brać osoby z 
wykształceniem polonistycznym.

14. Laureaci otrzymają nagrody rzeczowe, 
a wszyscy uczestnicy pamiątkowe dyplomy.

Dominik Rożek

Formularz zgłoszenia do turnieju 
można pobrać ze strony internetowej  
www.sok.info.pl

staszowsKi ośrodeK KuLtury zaprasza  
do udziału w turnieju ortograFicznyM Vip

Marzena Kalek

„Ojczyzna”

Jest takie miejsce
Gdzie koniec i początek świata
W powietrzu czuć f iołki
Choć światem zima włada
Tu nocą promień słońca
Twoje łzy osuszy
I drzewa mają serca
Które ludzie zatracili
Samotnie zwiędłej róży
Urzeka zapach
Gdy choć raz tu uśniesz
W białej wierzby objęciach
Zrozumiesz, że nie tu gdzie żyjesz
Ni tu gdzie się urodziłeś
Lecz w tym, co masz w sercu 
Jest Twa ojczyzna

III miejsce w Turnieju Jed-
nego Wier sza  o  Lau r  Jesien i 
Staszów 2007 w kategorii: szkoły 
średnie

26 kwietnia na Hali Widowiskowo 
- Sportowej na os. Wschód miał miej-
sce I Turniej ziemi Staszowskiej o 
Puchar Burmistrza w piłce siatkowej. 
Wydarzenie zostało zorganizowane 
z okazji 483. rocznicy nadania praw 
miejskich Staszowowi. 

W wyniku zaciętej rywalizacji na 

podium stanęły drużyny: I miejsce 
Electrabel Polska S.A., II Politechnika 
Świętokrzyska, III ULKS Chobrzany, 
IV Bud- Kom Oleśnica. 

Ponadto w turnieju udział wzięły 
zespoły: Handlowiec Staszów, „Czarni” 
- Połaniec, „Dream Team”, „Sami swoi” 
i „Baszta” Rytwiany.

„Turniej stał na wyso-
kim poziomie i przebiegał 
sprawnie i w sportowej 
atmosferze.” - mówi Piotr 
Kasperkiewicz - pomy-
słodawca wydarzenia - 
„Drużyny wykazały się 
dużymi umiejętnościami 
siatkarskimi. Uważam, że 
odnieśliśmy duży, sukces 
organizując ten turniej.”

OSiR

I turnIej zIemI staszowsKIej 
o puchar burmIstrza  

w piłce siatKowej

Burmistrz Andrzej Iskra i dyr. OSiR  
Ireneusz Kapusta wręczają trofea
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Rozpoczęła się kolejna edycja 
akcji pn. „Pomóżmy dzieciom lepiej  
spędzić wakacje”, której inicjatorem 
i pomysłodawcą jest Współrealizator 
Programów Bezpieczeństwa artur 
Garbacki.

Zbiórka ma na celu zapewnienie 
bezpieczeństwa dzieciom podczas 
wakacji poprzez wyposażenie ich w 
elementy odblaskowe poprawiające 
widoczność na drodze, a także edu-
kacja i profilaktyka w zakresie nie-
pełnoletnich.

W okresie wakacji za zebrane pie-
niądze zostaną zorganizowane biwaki 
i wycieczki dla: dzieci zarówno naj-
bardziej potrzebujących, jak i wyróż-
niających się w szkołach w nauce 
i zachowaniu. Ponadto za zebrane 
pieniądze laureaci konkursu „Bądź 
przezorny na drodze”, oraz „raz, dwa, 
trzy, bądź widoczny i Ty” wyjadą 
w okresie wakacji na wycieczki. W 
celu przeprowadzenia zbiórki został 
założony komitet społeczny w skład, 
którego wchodzą:

Artur Garbacki – przewodniczący - 
komitetu społecznego, Aneta Wieczo-
rek - nadzór nad liczeniem zebranych 
pieniędzy, Maria Garbacka - członek 

komitety społecznego, Agnieszka 
Laskowska - członek komitetu spo-
łecznego, Mar iola Banasiewicz - 
nadzór nad wydatkowaniem zebranych 
pieniędzy

Sponsorzy akcji: Soraya Polska 
S.A., Tadeusz Wrześniak. 

Patronat nad przedsięwzięciem 
objął Burmistrz Miasta i Gminy Sta-
szów, oraz Starosta Staszowski. 

Patronat medialny: „Tygodnik 
Nadwiślański” oraz „Echo Dnia”.

Jednostki samorządowe współ-
pracujące z Komitetem Społecz-
nym:

Urząd Miasta i Gminy w Staszo-
wie, Publiczna Szkoła Podstawowa 
nr 2, Publiczna Szkoła Podstawowa nr 
3 w Staszowie, Komenda Powiatowa 
Policji w Staszowie, Zespół Szkół 
Ekonomicznych w Staszowie.

W zeszłym roku za zebrane pie-
niądze zorganizowano wycieczki 
dla około 200 dzieci i dla 50 biwak 
szkoleniowy. 

Po raz pierwszy tak wielu przedsię-
biorców włączyło się w tą akcję.

Punkty, w których umieszczono 
skarbonki do zbiórki pieniędzy w 
Staszowie: Pizzeria „KAKTUS” i 

„KORAB”, Piekarnia „POD TELE-
GRAFEM” (ul. Rynek i ul. Konsty-
tucji 3 Maja), Delikatesy Centrum, 
„MARCEL 2” P. Kasperk iewicz , 
Stacja Paliw i Market L&Z SONET 
Z. Drzymalski, PSS „SPOŁEM”, 
Sklep „PIONIER”, sklep „MIKRUS”, 
Sklep „DUET”, GS „SCH”, Delikatesy 
„OLEK”, Dom Towarowy „JĘDREK”, 
Pawilon Handlowy „BARTEK”, Hur-
townia Spożywcza, Firma Handlowo 
- Usługowa Dorota J. Popielska, Mała 
Gastronomia A. Witas, sklep spożyw-
czo - przemysłowy M. Olejarska, PH 
„BARTEK” ul Opatowska, Hurtownia 
„LUX” (ul Rynek, ul. Mickiewicza, ul. 
Jana Pawła II), „JUNIOR” s.c. Cichoń 
w Staszowie.

Punkty na terenie powiatu staszow-
skiego: Pawilon Handlowy „UJAZD” 
w Bogorii, sklep samoobsługowy 
„JEDYNKA” w Kurozwękach, sklep 
samoobsługowy „GUCIO” w Wią-
zownicy Dużej, Sklep „KAROL” w 
Rytwianach, sklep nr 24 w Mostkach, 
„Karczma Świętokrzyska” w Golejo-
wie, sklep spożywczy „GRZEŚ” E. 
Szydłowska w Bogorii, 

Artur Garbacki

poMóżMy dziecioM Lepiej spędzić waKacje

W miesiącu maju w Staszowskim 
Ośrodku Kultury odbędą się:
13.05.2008 r. godz. 12.15 (SOK) - Koncert 
Estrady Kameralnej Filharmonii Narodo-
wej „Wielcy ludzie jazzu - Duke elling-
ton” wystąpią P. Cieślikowski - saksofon, 
J. Małys - fortepian, gitara, P. Robowicz 
- kontrabas, P. Dobrowolski - perkusja.
16.05.2008 r. godz 18.00 (SOK) „Wieczór 
artystyczny” – promocja tomiku poezji 
Benedykta Kozieła, wystawa fotografii 
autorstwa Benedykta Kozieła, wernisaż 
wystawy malarstwa Heleny i Aleksandra 
Jasinów oprawa muzyczna Kamil Kondek 
oraz zespół muzyczny SOK
19.05.2008 r. godz. 11.00 (SOK) I Turniej 
ortograficzny VIP
21.05.2008 r. Bajki dla dzieci w wyk. 
aktorów Teatru Lalki i Aktora „Kubuś” 
w Kielcach 
24.05.2008 r. Hala widowiskowo – spor-
towa Os. Wschód – III Świętokrzyskie 
Konfrontacje w Tańcu Towarzyskim 
25.05.2008 r. Hala widowiskowo –spor-
towa IV ogólnopolski Turniej Tańca 
Towarzyskiego o Puchar Tadeusza 
Wrześniaka 

27 - 31.05.2008 r. godz. 9.30 (SOK) 
– „Przedszkol iada”  prezentacja 
dorobku kulturalnego przedszkoli 
powiatu staszowskiego
14 - 26.05.2008 r. (SOK) Wystawa 
fotograf i i  autorstwa Benedykta 
Kozieła 
27 - 31.05 2008 r. (SOK) Wystawa 
dziecięcych prac plastycznych w 
ramach „Przedszkoliady”.

Ponadto prowadzone są zajęcia 
dla dzieci w Klubie Osiedlowym (ul. 
Jana Pawła II): wtorki - klub małego 
sportowca - zajęcia sprawnościowe, 
czwartki – Klub Dziecka – zajęcia 
plastyczne, piątki – Klub „Origami”, 
Klub gier umysłowych – rozwiązywa-
nie krzyżówek, łamigłówek itp., soboty 
–zabawy integracyjne, wycieczki 
piesze itp.

Również świetlice wiejskie SOK 
(Jasień, Oględów, Smerdyna, Kuro-
zwęki) prowadzić będą zajęcia dla 
dzieci m.in. wieczory gier i zabaw, 
rozgrywki w tenisa stołowego, turnieje 
warcabowe i szachowe.

burmistrz staszowa andrzej Iskra
ośrodek sportu i rekreacji 

w staszowie
powiatowe zrzeszenie lzs

oraz psp w wiśniowej
zapraszają na 

bIeG wIosny  
2008 

który odbędzie się  

18 maja 2008 r., o godz. 10.00

w wiśniowej, k. staszowa

wydarzenIa Kulturalne w soK



 35MONITOR STASZOWSKI NR 3 (131) / 2008

W 2008 roku obchodzimy 
15- lecie istnienia Kopalni 
Siarki „osiek”. Historia 
kopalni rozpoczyna się w 
roku 1977, wtedy wówczas 
zjednoczone Kopalnictwo 
Surowców chemicznych w 
Krakowie wystąpiło z propo-
zycją budowy nowej kopalni, 
która miała powstać w osieku. 
Dzięki tym uzgodnieniom już 
w dniu 24 kwietnia 1984 roku 
zatwierdzono budowę otworo-
wej „Kopalni Siarki osiek”. 

Z kolei Wojewódzka Rada 
Narodowa w Tarnobrzegu w 
dniu 3 czerwca 1989 roku w 
trakcie sesji podjęła uchwałę, w 
której zobowiązano kopalnię do 
wdrożenia zamkniętego obiegu 
wód złożowych. Przedsiębior-
stwo zobowiązane zostało do 
opracowania nowych ZTE KS 
„Osiek”, które zakładały m.in.: 
docelową produkcję siarki 760 
tys. ton/rok, wprowadzenie 
zamkniętego obiegu wód złożo-
wych od momentu uruchomie-
nia kopalni, nowe uzgodnienia 
w zakresie dostaw ciepła w 
ilości 120 Gcal/h, wprowadzenie 
zamkniętego obiegu wód desz-
czowych i sanitarnych. 

Pierwsze wydobycie siarki 
ze złoża „Osiek” miało miejsce 
22 kwietnia 1993 roku. Kopalnia 
dokonuje wydobyć na podstawie 
koncepcji nr 101/94 z 25 lipca 
1994 roku, która została wydana 
przez Ministra Ochrony Środo-
wiska, Zasobów Naturalnych i 
Leśnictwa. Koncesja ważna jest 
do dnia 31 grudnia 2020 roku.

W Kopalni Siarki Osiek sto-
sowane są nowe rozwiązania w 
skład jakich wchodzi m.in to iż: 

− kopalnia nie posiada wła-
snych źródeł energii cieplnej, 
natomiast wykorzystuje dla 
pozyskania energii cieplnej 
istniejącą już Elektrownię w 
Połańcu
− zagospodarowując również w 
części ciepło odpadowe, 
− zastosowano zamknięty obieg 
wód złożowych eliminując zrzut 
tych wód do cieków powierzch-
niowych,
− równocześnie zastosowano 
zamknięty obieg ścieków prze-
mysłowych i sanitarnych,
− wprowadzono całkowitą her-
metyzację układu odprężania,
− siarkę gromadzi się w stanie 
płynnym w zbiornikach,
− zbiorniki siarkowe zaopa-
trywane są w instalację che-
misorpcji w dużym stopniu 
zapobiegające przedostawaniu 
się do atmosfery siarkowodoru 
i oparów siarki
− nie ma składowisk siarki 
zestalonej.

Kopalnia Siarki „Osiek” 
poprzez zastosowanie procesów 
technologicznych jest praktycz-
nie neutralna dla środowiska. 
Poprzez zastosowanie w kopalni 
rozwiązań technicznych, orga-
nizacyjnych i oszczędnościo-
wych pozwoliło to na uzyskanie 
niższych kosztów eksploatacji 
oraz osiągnięcie najniższych w 
historii przemysłu siarkowego 
wskaźników technologicznych.

Ewa Mazanka,  
fot. Marek Sobieniak

Na podstawie opracowania 
Bogumiły Przyłuckiej

15 - Lecie KopaLni 
siarKi „osieK”

staszowski ośrodek Kultury  
zaprasza na 

iX świętokrzyskie Konfrontacje  
w tańcu towarzyskim  

o puchar dyrektora staszowskiego ośrodka Kultury
Patronat nad wydarzeniem objął 

burmistrza Miasta i gminy staszów andrzej iskra 
24 maja 2008 roku 

hala widowiskowo - sportowa, ul. Mickiewicza 30, staszów 
regulamin: www.sok.info.pl

staszowski ośrodek Kultury  
zaprasza na 

iV ogólnopolski turniej tańca towarzyskiego 
o puchar tadeusza wrześniaka  

- właściciela hut szkła
Patronat nad turniejem objął  

burmistrz Miasta i gminy staszów andrzej iskra 
25 maja 2008 roku

hala widowiskowo - sportowa, ul. Mickiewicza 30, staszów 
regulamin: www.sok.info.pl

Burmistrz Miasta i Gminy w trakcie składania gratulacji  
i życzeń dyrektorowi KiZChS „Siarkopol” S.A. w Grzybowie 

- Karolowi Dytkowskiemu oraz Stanisławowi Lechowi  
Zalewskiemu członkowi Zarządu Spółki

Mszę świętą dla górników celebrowali od lewej:  
ks. kan. Edward Zieliński, ks. prał. Henryk Kozakiewicz  

i ks. Henryk Podgórski proboszcz parafii w Osieku

Dyrektor KiZChS „Siarkopol” S.A. w Grzybowie  
Karol Dytkowski odznacza radnego Rady Miejskiej Jana Sajdę



Tegoroczne obchody 217. rocznicy 
uchwalenia Konstytucji 3 Maja miały uro-
czysty i podniosły charakter.

Obchody rozpoczęły się od zbiórki na ul. 
Parkowej przy Staszowskim Ośrodku Kultury: 
pocztów sztandarowych, delegacji zakładów 
pracy, harcerzy, jednostek straży pożarnej, 
młodzieży szkolnej, orkiestry dętej, chorągwi 
rycerskiej. Pochód udał się na staszowski 
Rynek, gdzie  uroczyście odegrano hymn 
państwowy, potem według zwyczaju wystąpił 
z okolicznościowym przemówieniem starosta 
staszowski. Delegacje złożyły kwiaty pod 
pomnikiem Tadeusza Kościuszki. 

Uroczysta msza święta w Staszowie za 
Ojczyznę odbyła się, jak co roku w kościele 
p.w. Ducha Świętego. Celebrze przewodniczył 
ks. prał. Henryk Kozakiewicz, homilię wygłosił 
ks. Edward Zieliński. Po jej zakończeniu zgro-
madzone osoby udały się do autobusów, które 
zawiozły je do Wiśniowej. 

Dalsza część uroczystości miała miejsce w 
Wiśniowej. Rozpoczęła się od złożenia kwiatów 
przed tablicą Hugo Kołłątaja w kościele p.w. 
Przemienienia Pańskiego. Mszę św. prowadził 
ks. kan. Edward Zieliński, kazanie powiedział 

ks. Krzysztof Barański. W trakcie nabożeństwa 
odbył się koncert przygotowany przez Staszow-
ski Ośrodek Kultury. Utwory sakralne śpiewała 
Roma Owsińska przy akompaniamencie Edyty 
Piwowarczyk.

Następna część uroczystości odbyła się w 
szkole w Wiśniowej, którą rozpoczął wystą-
pieniem burmistrz Andrzej Iskra. Powiedział 
m.in. „[…] 3 maja przypomina nam o znaczeniu 
wolności w naszym obywatelskim życiu. Usta-
nowienie Konstytucji przywróciło narodowi 
wiarę w niezależność polityczną, która potem 
została utracona na długie lata[…]”. 

Odczytane zostały także listy, przesłane od 
Prezesa Trybunału Konstytucyjnego Jerzego 
Stępnia oraz Wojewody Świętokrzyskiego 
Bożentyny Pałki-Koruby. 

Uczniowie szkoły w Wiśniowej zapre-
zentowali widowisko na temat uchwalenia 
konstytucji. Były też występy artystyczne, 
pokazy tradycyjnych tańców, karate oraz wiele 
innych atrakcji. 

Po części oficjalnej odbył się festyn w parku 
przy pałacu. 

W obchodach udział wzięli Posłowie na 
Sejm RP Krzysztof Lipiec, Sławomir Kopy-

ciński, władze samorządowe powiatu i gminy, 
delegacje zakładów, przedstawiciele organizacji 
pozarządowych, OSP, młodzież i mieszkańcy.

Ewa Mazanka

217. rocznica uchwaLenia Konstytucji 3 Maja

W imieniu Urzędu Miasta i Gminy Sta-
szów wiązankę złożyli burmistrz Andrzej 
Iskra, sekretarz Sławomir Mikula i kie-

rownik SOO Sylwia Toporowska

W imieniu Rady Miejskiej wiązankę 
składa przewodnicząca  

Henryka Markowska oraz  
wiceprzewodniczący Dariusz Kubalski

Wiązankę składa Zarząd Powiatu  
Staszowskiego oraz  

ks. kan. Edward Zieliński

Poseł na Sejm RP Krzysztof Lipiec (PiS)

Burmistrz Andrzej Iskra w trakcie 
okolicznościowego przemówienia 

w szkole w Wiśniowej

Poseł na Sejm RP Sławomir Kopyciński 
(SLD) i przewodniczący Rady Powiatowej 

SLD Jacek Skórski

Msza św. za Ojczyznę w kościele  
w Wiśniowej

Polonez w wykonaniu młodzieży ze szkoły 
w Wiśniowej

Tablica w kościele w Wiśniowej, za którą 
spoczywa serce ks. Hugo Kołłątaja  

jednego z twórców Konstytucji 3 Maja

Radni Rady Miejskiej w Staszowie 
i Burmistrz Miasta i Gminy Staszów 
składają serdeczne podziękowania  
dyrekcji, gronu pedagogicznemu  
oraz uczniom szkoły w Wiśniowej  

za przygotowanie  
występów artystycznych,  
które uświetniły obchody  

217. rocznicy  
uchwalenia Konstytucji 3 Maja


